
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το Γυµνάσιο Αµυγδαλεώνα Καβάλας, το Γενικό
Λύκειο Καλιµασσιάς Χίου, το Γυµνάσιο  και Λύκειο Τήλου
Νοµού Δωδεκανήσου, το 10ο Δηµοτικό Σχολείο Νίκαιας, το
Γυµνάσιο Νέου Πετριτσίου και το Γυµνάσιο Σκοτούσας
Σρρών, σελ. 11055, 11060, 11061, 11067

2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 11052, 11055, 11058,
11059

3. Ο Υπουργός Δικαιοσύνης Διαφάνειας και Ανθρωπίνων
Δικαιωµάτων διεβίβασε στη Βουλή σύµφωνα µε το νόµο περί
"Ποινικής ευθύνης των Υπουργών" δικογραφία που αφορά
στον πρώην Υφυπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής κ. Ι. Μανιάτη., σελ. 11061

4. Συζήτηση και ψήφιση, σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρ-
θρου 76 του Συντάγµατος και του άρθρου 118 του Κανονι-
σµού της Βουλής, της πρότασης του Προέδρου της Βουλής:
"Για την τροποποίηση διατάξεων του Κανονισµού της Βουλής
(Μέρος Β’,  ΦΕΚ 51 Α’/10.04.1997, όπως ισχύει)", σελ. 11068

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 22 Απριλίου 2013, σελ. 11051
2. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Πρωθυπουργό, σχετικά µε το Ταµείο Αξιοποί-

ησης Ιδιωτικής Περιουσίας του Δηµοσίου, σελ. 11051
β) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τον κίνδυνο

"αιφνίδιου θανάτου" που διατρέχουν οι χώρες του ευρώ από
τη διακοπή της χρηµατοδότησης των τραπεζών τους µέσω
ELA από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, σελ. 11056

γ) Προς τον Υπουργό Υγείας:
i) σχετικά µε την υποβάθµιση της Διεύθυνσης Ψυχικής

Υγείας σε τµήµα µε την επωνυµία: "Τµήµα Ψυχικής Υγείας",
σελ. 11059

ii) σχετικά µε την επαναλειτουργία του Παιδοκαρδιοχει-
ρουργικού  Κέντρου στο Νοσοκοµείο Παίδων "η Αγία Σοφία",
σελ. 11061

δ) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
σχετικά µε τη συγχώνευση του Εθνικού Ιδρύµατος Αγροτικής
Έρευνας στον Ελληνικό Γεωργικό Οργανισµό "Δήµητρα",
σελ. 11063

ε) Προς τον Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας,
Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων:

i) σχετικά µε την πρόσληψη από το Γενικό Γραµµατέα Με-
ταφορών ως συµβούλου του ατόµου για το οποίο εκκρεµεί
δίωξη σε βαθµό κακουργήµατος, σελ. 11065

ii) σχετικά µε τις εργολαβικές διεκδικήσεις της κοινοπρα-
ξίας "ΜOΡΕΑΣ Α.Ε." από το Ελληνικό Δηµόσιο, σελ. 11065

στ) Προς τον Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, Πολι-
τισµού και Αθλητισµού, σχετικά µε την υποβάθµιση της ορ-
γανικότητας σε δηµόσια σχολεία των νησιών της
Δωδεκανήσου, σελ. 11069

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ

ΚΑΛΑΝΤΖΗΣ Γ. , σελ. 11051-11071

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΚΑΛΑΝΤΖΗΣ Γ. , σελ. 11052, 11055, 11058, 11059
ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ Α. , σελ. 11059
ΤΣΙΠΡΑΣ Α. , σελ. 11052, 11055
ΧΑΪΚΑΛΗΣ Π. , σελ. 11059

Β. Επί της προτάσεως του Προέδρου της Βουλής: "Για
την τροποποίηση διατάξεων του Κανονισµού της Βουλής":

ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 11068
ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ Σ. , σελ. 11068

Γ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ Δ. , σελ. 11056, 11057
ΚΑΛΑΝΤΖΗΣ Γ. , σελ. 11063, 11067, 11069
ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Σ. , σελ. 11065, 11066, 11067
ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ Δ. , σελ. 11066, 11067
ΚΥΡΙΤΣΗΣ Γ. , σελ. 11061, 11062
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Γ. , 

σελ. 11059, 11060
ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ Α. , σελ. 11059, 11060, 11061, 11062
ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ Θ. , σελ. 11069, 11071
ΣΤΟΥΡΝΑΡΑΣ Ι. , σελ. 11053, 11054, 11055, 

11056, 11058                 
ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε, σελ. 11058
ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ Α. , σελ. 11063, 11064, 11065
ΤΣΙΠΡΑΣ Α. , σελ. 11052, 11053, 11054, 11055
ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ Β. , σελ. 11069, 11070
ΧΑΪΚΑΛΗΣ Π. , σελ. 11065
ΨΥΡΡΑΣ Θ. , σελ. 11063, 11064

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΘ’
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Αθήνα, σήµερα στις 19 Απριλίου 2013, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 10.20’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΚΑΛΑΝΤΖΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων
ερωτήσεων της  Δευτέρας 22 Απριλίου 2013.

«Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ  Πρώτου Κύκλου ( Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 4 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1323/16-4-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Τρικάλων της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ηλία Βλαχογιάννη
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά
µε την ένταξη έργων του Νοµού Τρικάλων στο πρόγραµµα «ΑΛΕ-
ΞΑΝΔΡΟΣ ΜΠΑΛΤΑΤΖΗΣ».

2. Η µε αριθµό 1332/16-4-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς -
Ενωτικό Κοινωνικό Μέτωπο κ. Ευσταθίου Παναγούλη προς τον
Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφο-
ρών και Δικτύων, σχετικά µε τη συµπεριφορά τραπεζικού ιδρύ-
µατος προς τον Εκδοτικό Οίκο «ΠΑΠΑΖΗΣΗ».

3. Η µε αριθµό 1317/15-4-2013 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Κέρκυρας του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Αγ-
γελικής Γκερέκου προς τον Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικό-
τητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε την πι-
στοποίηση ασφαλούς λειτουργίας του Κρατικού Αερολιµένα
Κέρκυρας.

4. Η µε αριθµό 1330/16-4-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών των Ανεξάρτητων Ελλήνων κ. Βασιλείου Καπερ-
νάρου προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπί-
νων Δικαιωµάτων, σχετικά µε τις γερµανικές αποζηµιώσεις και
την άδεια εκτέλεσης της απόφασης του Διστόµου.

5. Η µε αριθµό 1340/16-4-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Ιωάννη
Λαγού προς τους Υπουργούς Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας,
Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων και Οικονοµικών, σχετικά
µε την επικείµενη ιδιωτικοποίηση του αεροδροµίου Χανίων.

6. Η µε αριθµό 1336/16-4-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αττικής της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Βασιλείου Οικο-
νόµου προς τον Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού, σχετικά µε την αντιµετώπιση των προβλη-
µάτων στο 13ο Γυµνάσιο στην Αυλίζα Αχαρνών.

7. Η µε αριθµό 1344/16-4-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αιτωλοακαρνανίας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας κ. Νικολάου Μωραΐτη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων, σχετικά µε τη δακοκτονία στο Νοµό Χανίων

και συνολικά στην Κρήτη.
Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου ( Άρθρο 130 πα-

ράγραφος 4 του Κανονισµού της Βουλής)
1. Η µε αριθµό 1324/16-4-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-

λευτή Φθιώτιδας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου Κου-
τσογιαννακόπουλου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε
την καταβολή των οφειλοµένων αποζηµιώσεων από απαλλοτριώ-
σεις.

2. Η µε αριθµό 1333/16-4-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Πρέβεζας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς -
Ενωτικό Κοινωνικό Μέτωπο κ. Κωνσταντίνου Μπάρκα προς τον
Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφο-
ρών και Δικτύων, σχετικά µε την απόφαση του Δηµοτικού Συµ-
βουλίου του Δήµου Θεσσαλονίκης για τη δωρεάν µετακίνηση των
ανέργων.

3. Η µε αριθµό 1341/16-4-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ.
Αντωνίου Γρέγου προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, σχετικά µε
την κατάργηση των µηχανοκίνητων και τεθωρακισµένων δυνά-
µεων από τις παρελάσεις.

4. Η µε αριθµό 1337/16-4-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αχαΐας της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Νικολάου Τσού-
καλη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε το ηλεκτρονικό
περιουσιολόγιο.

5. Η µε αριθµό 1345/16-4-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
κ. Θεοδοσίου Κωνσταντινίδη προς τους Υπουργούς Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας και Δικαιοσύνης, Διαφά-
νειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, σχετικά µε την αντιµετώπιση
των προβληµάτων στην γαλακτοβιοµηχανία «ΑΓΝΟ»».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση
των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 1322/38/16-4-2013 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Προέδρου της Κοινοβουλευτι-
κής Οµάδας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς - Ενω-
τικό Κοινωνικό Μέτωπο κ. Αλέξη Τσίπρα προς τον Πρωθυπουργό,
σχετικά µε το Ταµείο Αξιοποίησης Ιδιωτικής Περιουσίας του Δη-
µοσίου.

Στην επίκαιρη ερώτηση του κυρίου Προέδρου θα απαντήσει ο
Υπουργός Οικονοµικών κ. Στουρνάρας.

Το λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
Συνασπισµού κ. Αλέξης Τσίπρας.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Συνασπισµός Ριζοσπαστι-

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΕ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΘ’
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κής Αριστεράς - Ενωτικό Κοινωνικό Μέτωπο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Δεν χρειάζεστε ταµ-

πέλες στην Αριστερά. Το µεγάλο πλεονέκτηµα της Αριστεράς
είναι ότι ποτέ δεν είχε ταµπέλες.

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς - Ενωτικό
Κοινωνικό Μέτωπο): Είναι και νεοεκλεγείς ο Αντιπρόεδρος. Θα
µάθει την πλήρη ονοµασία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κι έχω και τρακ, γιατί
είµαστε κι απ’ την ίδια περιφέρεια. Οι µητέρες µας κατάγονται
απ’ το ίδιο µέρος.

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς - Ενωτικό
Κοινωνικό Μέτωπο): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα κατ’ αρχάς να
πω ότι έχει καταντήσει ρουτίνα ότι κάθε φορά που ζητώ από τον
Πρωθυπουργό να έρθει στην περιβόητη πια «ώρα του Πρωθυ-
πουργού», έρχεται ο κ. Στουρνάρας. Και πλέον δεν υπάρχει καµ-
µία αµφιβολία ότι ο Πρωθυπουργός απουσιάζει απ’ τη Βουλή
διότι αυτό του έχουν προτείνει οι επικοινωνιολόγοι του. Κάθε
φορά που έρχεται στη Βουλή για να εξηγήσει τα ανεξήγητα,
χάνει και πέντε µονάδες δηµοτικότητας. 

Έχει, βεβαίως, βρει τον κ. Στουρνάρα, ο οποίος είναι πρόθυ-
µος -άλλωστε δεν είναι και εκλεγµένος, άλλωστε στην κοινή
γνώµη έχει αποτυπωθεί ως ένας οικονοµολόγος που αν δεν ήταν
Υπουργός, θα µπορούσε να είναι και εκπρόσωπος της τρόικας,
διότι έχει ταυτόσηµες απόψεις- να λαµβάνει όλο το βάρος της
αντιπαράθεσης και της εξήγησης των ανεξήγητων που κάνει η
Κυβέρνηση. 

Νοµίζω, όµως, ότι εδώ δεν βρισκόµαστε µπροστά σε µία επι-
κοινωνιακή κατάσταση ή πραγµατικότητα, αλλά σε µία δεινή
πραγµατικότητα, η οποία ολοένα κι επιδεινώνεται. 

Θα ήθελα, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, σήµερα να µιλήσουµε επί
της ουσίας για ένα µείζον θέµα που αφορά όχι το σήµερα και το
αύριο αλλά τις επόµενες γενιές, το µέλλον του ελληνικού λαού.
Διότι η δηµόσια περιουσία δεν αποτελεί αντικείµενο διαχείρισης
της εκάστοτε κυβέρνησης αλλά εκείνο το στοιχείο που θα µπο-
ρέσει να µας βγάλει από την κρίση αν το αξιοποιήσουµε σωστά,
το οποίο και ανήκει σε όλο τον ελληνικό λαό και στις επόµενες
γενιές.

Έρχοµαι τώρα στην ουσία: Αρχικά, το 2010, είπατε -όχι εσείς-
ότι η εκτίµηση της Κτηµατικής Εταιρείας του Δηµοσίου αποτι-
µούσε µόνο τα ακίνητα στα 285 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Στο πρώτο µνηµόνιο η δηµόσια περιουσία αποτιµήθηκε στα 50
δισεκατοµµύρια ευρώ. Και εθεωρήθη ότι θα είναι ένα όχηµα για
να βγούµε από την κρίση, διότι αυτά τα 50 δισεκατοµµύρια ευρώ
θα µας βοηθούσαν να ξεχρεώσουµε. 

Σήµερα η αποτίµηση, την οποία κάνατε στο δεύτερο µεσοπρό-
θεσµο, είναι στα 9,6 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Τέτοιο κούρεµα της αξίας της περιουσίας του δηµοσίου δεν
έχει γίνει πουθενά. Το κούρεµα των τραπεζικών καταθέσεων της
Κύπρου που ήταν 60%, ωχριά µπροστά σ’ αυτό. Η αποτίµηση της
αξίας είναι 300% κάτω. 

Θέλω να µπω στην ουσία, που είναι ακόµα πιο γαργαλιστική
σε σχέση µε τη γενικότερα εκτίµηση που κάνουµε ότι εδώ πρό-
κειται περί εκποίησης. 

Το Ταµείο Αξιοποίησης Ιδιωτικής Περιουσίας του Δηµοσίου
λειτουργεί µε έναν τρόπο που είναι πρόκληση για τη δηµοκρατία.
Διότι θεωρείτε εσείς, κύριε Υπουργέ, η Κυβέρνησή σας και το
ίδιο το ταµείο, ότι πρέπει να είναι έξω από τον κοινοβουλευτικό
έλεγχο, τον κοινωνικό έλεγχο και τον δηµόσιο έλεγχο. Λειτουργεί
µε αδιαφάνεια. Δεν αναρτά στο διαδίκτυο τριµηνιαίες εκθέσεις.
Αλλάζει τους όρους των διαγωνισµών και αφήνει να διαρρεύσουν
εµπιστευτικές πληροφορίες. 

Η διοίκησή του νοµιµοποιήθηκε αναδροµικά. Σχεδόν όλα τα
θέµατα του ΤΑΙΠΕΔ περνούν µε πράξεις νοµοθετικού περιεχο-
µένου. Δεν υπάρχει απολύτως κανένας κοινοβουλευτικός έλεγ-
χος. Δεν υπάρχει πρόσβαση στα πρακτικά του ταµείου από το
κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και από κάθε άλλο κόµ-
µα. Και αυτό είναι πρωτοφανές. Αυτοί οι κύριοι δεν διαχειρίζονται
την περιουσία που κληρονόµησαν από τον παππού τους. Διαχει-
ρίζονται τη δηµόσια περιουσία. Και είναι αδιανόητο να ζητώ πρό-

σβαση στα πρακτικά του ταµείου και να µου το αρνούνται! 
Εκπαραθυρώνεται µέλος της Διοίκησης του ΤΑΙΠΕΔ -γνωρί-

ζετε ότι η κ. Ζωηρού δεν είναι ΣΥΡΙΖΑ, είχε όµως, το θάρρος της
γνώµης της και αυτό της στοίχισε µε εκπαραθύρωση- διότι, όπως
λέτε, δεν µπορεί κάποιος να έχει διαφορετική γνώµη, παρά µο-
νάχα να είναι οµόφωνες οι απόψεις που παίρνονται στο ταµείο
για την εκποίηση, τη λεηλασία, της δηµόσιας περιουσίας.

Βεβαίως, ένα από τα ζητήµατα που κατά εµάς αποτελούν ένα
νέο εκτροφείο σκανδάλων -δεν θέλω να αναφερθώ στους παχυ-
λούς µισθούς, δεν είναι εκεί η ουσία, µη δούµε το δέντρο και χά-
σουµε το δάσος, θέλω  να σας µιλήσω πολύ συγκεκριµένα-  είναι
το εξής: Στον πίνακα των αποκρατικοποιήσεων του προγράµµα-
τος 2013-2016 -Εφηµερίδα της Κυβέρνησης, δεύτερο µεσοπρό-
θεσµο- έχετε προβλέψει για το 2013 δεκαπέντε οργανισµούς και
ακίνητα, τα οποία αποτιµάτε σε 2.557.000.000 ευρώ. 

Προφανώς, κύριε Υπουργέ, έχετε κάνει µια συγκεκριµένη απο-
τίµηση. Δεν πρόκειται για εκτίµηση. Αν ήταν µια πρόχειρη εκτί-
µηση, θα λέγατε 2,5 δισεκατοµµύρια. Λέτε 2.557.000.000. Και
σας ερωτώ: Μέσα από ποιες διαδικασίες, µέσα από ποιες µελέ-
τες έγινε αυτή η αποτίµηση; Διότι αυτή η αποτίµηση υποκοστο-
λογεί κατάφωρα τη δηµόσια περιουσία και κλέβει πολύτιµα
περιουσιακά στοιχεία και αξίες από τον ελληνικό λαό. Και θα σας
πω γιατί: 

Διότι µέσα σε αυτούς τους δεκαπέντε οργανισµούς και ακί-
νητα βρίσκεται η ΔΕΠΑ, η ΔΕΣΦΑ, ο ΟΠΑΠ και το 33% των µετο-
χών -αλλά και τα παιγνιοµηχανήµατα χωριστά- και ο Αστέρας
Βουλιαγµένης. 

Με βάση τα όσα ως τώρα γνωρίζουµε, µονάχα η χρηµατιστη-
ριακή αξία, όχι των παιγνιοµηχανηµάτων, αλλά του 33% των µε-
τοχών του ΟΠΑΠ, είναι περίπου στα 800 εκατοµµύρια ευρώ.
Όσον αφορά τη ΔΕΠΑ και τη ΔΕΣΦΑ προσφάτως υπήρξε προ-
σφορά –η πρώτη ενδεικτική προσφορά- που άγγιξε τα 1,9 δισε-
κατοµµύρια. Ο Αστέρας αποτιµάται σε ένα δισεκατοµµύριο.
Μόνο αυτά δηλαδή, αποτιµώνται κοντά στα 4 δισεκατοµµύρια.
Μόνο τα τέσσερα από τα δεκαπέντε, που έχετε εδώ, αποτιµώνται
κοντά στα 4 δισεκατοµµύρια, ενώ εσείς τα έχετε αποτιµήσει και
τα δεκαπέντε 2.577.000.000. 

Τι ακριβώς κάνετε; Τι ακριβώς κάνουν οι κύριοι του ταµείου
και δεν µας δίνουν και τη δυνατότητα να έχουµε πρόσβαση στην
εκτίµηση της περιουσίας του ελληνικού δηµοσίου που πάτε να
την ξεπουλήσετε όπως - όπως και όσο – όσο;

Πείτε µου κάτι τελευταίο, σας παρακαλώ: Αρχικά, εδώ στο
δεύτερο µεσοπρόθεσµο έχετε χωριστά τα παιγνιοµηχανήµατα
και χωριστά το 33% των µετοχών προς διαδικασία πώλησης. Σή-
µερα τα κάνατε και τα δύο πακέτο µαζί µε τα Κρατικά Λαχεία.
Τρία σε ένα! Για να τα πουλήσετε όσο - όσο!

Ο καθένας που µπορεί να γνωρίζει, καταλαβαίνει ότι αν τα πη-
γαίνατε χωριστά, θα είχε πολύ µεγαλύτερη αξία το καθένα από
αυτά. Μόνο τα παιγνιοµηχανήµατα θα µπορούσαν να αποφέρουν
πολύ περισσότερα στο ελληνικό δηµόσιο. 

Τα πάτε όλα µαζί. Επιχειρήσατε πριν από µια εβδοµάδα να εκ-
ποιήσετε τα Κρατικά Λαχεία έναντι ενός ευτελούς τιµήµατος
στον ΟΠΑΠ. Αν δεν κάνω λάθος, τα κέρδη των Κρατικών Λαχείων
ήταν 90.000.000, 80.000.000 ευρώ για το ελληνικό δηµόσιο την
προ-προηγούµενη χρονιά. Κι εσείς ξεπουλήσατε 190.000.000.
Χαρίσατε, δηλαδή, δεν πουλήσατε. Και δεν την λέω εγώ τη λέξη
«χαρίσατε». Το είχε πει ο Πρωθυπουργός στην Έκθεση Θεσσα-
λονίκης, όταν ήταν στην αντιπολίτευση, ότι όταν ένας δηµόσιος
οργανισµός ξεπουλιέται δύο, δυόµισι, τρεις φορές την αξία του,
χαρίζεται, δεν ξεπουλιέται.

Σας ερωτώ, λοιπόν: Πρώτον, γιατί τα πηγαίνατε αρχικά χωρι-
στά και τώρα τα έχετε κάνει πακέτο ΟΠΑΠ-µετοχές και ΟΠΑΠ-
βιντεολόττο και κρατικά λαχεία; Και, δεύτερον, -και σηµαντικό-
τερο- ποιος έβαλε την υπογραφή του σε αυτήν την αποτίµηση,
την καταφανώς και προφανέστατα υποεκτιµηµένη αποτίµηση,
που συνιστά κούρεµα της αξίας της δηµόσιας περιουσίας των
Ελλήνων πολιτών; Και όχι απλά κούρεµα. Εδώ µιλάµε για πρω-
τοφανή υποεκτίµηση της τάξης, αν βάλουµε συνολικά από την
αρχική εκτίµηση τα 285 της Κτηµατικής Εταιρείας του Δηµοσίου,
στα 9, έχουµε πάει στα 300% κούρεµα. Αν λάβουµε υπ’ όψιν τις
τρέχουσες χρηµατιστηριακές αξίες και τις τιµές της αγοράς,
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έχουµε ένα κούρεµα που είναι πάνω από το 60%.
Κι επειδή έτσι όπως πάνε τα πράγµατα και µε τα κουρέµατα

γενικώς δεν µας βλέπω καλά, είσαστε ειδικοί στα κουρέµατα -
στο κούρεµα της Κύπρου και εσείς συναινέσατε- θέλουµε µία
απάντηση για το κούρεµα της αξίας της δηµόσιας περιουσίας.
Πρέπει να είναι µία απάντηση συγκροτηµένη και συγκεκριµένη,
κύριε Υπουργέ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Το λόγο έχει ο Υπουρ-

γός κ. Στουρνάρας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΟΥΡΝΑΡΑΣ (Υπουργός  Οικονοµικών): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Παρ’ όλο ότι µου είστε πολύ συµπαθής, κύριε Τσίπρα, οφείλω

να πω ότι δεν αποφύγατε πάλι σήµερα απαξιωτικούς χαρακτηρι-
σµούς για το πρόσωπό µου. Είπατε ότι εάν δεν ήµουν Υπουργός,
θα µπορούσα να είµαι κάλλιστα εκπρόσωπος της τρόικας. Ξέ-
ρετε, αυτό δείχνει τα αδιέξοδα σας τα οποία βέβαια έχουν έρθει
στην επιφάνεια τις τελευταίες ηµέρες που µπερδευτήκατε, ζητή-
σατε αναστολή µνηµονίου και σας εγκάλεσαν στην τάξη ότι εί-
χατε πει παλιά «κατάργηση µνηµονίου». 

Νοµίζω ότι απλά ανήκουµε σε άλλους κόσµους. Δεν είναι ότι
εγώ δεν είµαι πολιτικός ενώ εσείς είστε. Ανήκουµε σε άλλους κό-
σµους, διότι εγώ λέω την αλήθεια, λέω στον κόσµο ποια είναι η
πραγµατικότητα και ποιες είναι οι λύσεις που µπορούµε να επι-
διώξουµε, ενώ εσείς απευθύνεστε ίσως σε κατώτερα ένστικτα
και λέτε στον κόσµο ότι µπορεί να µείνουµε στο ευρώ χωρίς να
έχουµε µνηµόνιο µε αναστολή µνηµονίου. Αυτά είναι λαϊκισµοί
και ψεύδη.

Ας έρθω τώρα στην ουσία. Κατ’ αρχάς, για τις διαφορές που
είπατε περί 285, 50, 9,5, τα 9,5 δεν προκύπτουν από πουθενά.
Κανείς δεν είπε ότι η αξία της περιουσίας του δηµοσίου είναι 9,5
δισεκατοµµύρια. Η µελέτη της ΚΕΔ του 2010 που είπατε ήταν µία
εκτίµηση της συνολικής ακίνητης περιουσίας είτε είναι καταπα-
τηµένη είτε δεν είναι µε βάση προσεγγίσεις αντικειµενικών αξιών
στη χώρα. 

Σήµερα στο πρόγραµµα αποκρατικοποιήσεων µέχρι το 2020
τα έσοδα που υπολογίζουµε είναι περίπου 20 δισεκατοµµύρια.
Αυτό δεν σηµαίνει πως αυτή είναι η αξία της δηµόσιας περιου-
σίας. Είναι τι προσδοκούµε από αποκρατικοποιήσεις από σήµερα
µέχρι το 2020.

Θα ήθελα όµως να ξεκινήσω αναφέροντας ένα στοιχείο. Από
τα 80.000 ακίνητα του δηµοσίου που περιέχονται στην ηλεκτρο-
νική βάση της ΕΤΑΔ, της Εταιρείας Ακινήτων του Δηµοσίου, πε-
ρίπου 28.000, δηλαδή το 35%, είναι καταπατηµένα. 

Σας ερωτώ: Προτιµάτε η τεράστια δηµόσια περιουσία να συ-
νεχίσει να λυµαίνεται και να λεηλατείται; Προτιµάτε να αφήσουµε
τη δηµόσια γη δέσµια των µικροσυµφερόντων και της γραφει-
οκρατίας; Προτιµάτε να συνεχίσουµε να επιβαρύνουµε τα εισο-
δήµατα των Ελλήνων πολιτών, αλλά και τις επόµενες γενιές της
Ελλάδας αντί να αναζητήσουµε άλλες µορφές χρηµατοδότησης;

Μιλάτε για εκποίηση, για ξεπούληµα δηµόσιας περιουσίας.
Εµείς µιλάµε για αξιοποίηση της δηµόσιας περιουσίας µε δηµό-
σιους διεθνείς διαγωνισµούς σε καθεστώς απόλυτης διαφάνειας
και µε γνώµονα το δηµόσιο συµφέρον. 

Για το 2013, σύµφωνα µε τους στόχους που έχουµε θέσει, ανα-
µένονται να ολοκληρωθούν αποκρατικοποιήσεις που θα συνει-
σφέρουν στο δηµόσιο έσοδα ύψους 2,6 δισεκατοµµυρίων ευρώ.
Αντίστοιχα, µέχρι το 2016 αναµένουµε έσοδα περίπου 11,2 δισε-
κατοµµυρίων ευρώ.

Οι δευτερογενείς όµως επενδύσεις που θα υλοποιηθούν ως
αποτέλεσµα των αποκρατικοποιήσεων εκτιµάται ότι θα ξεπερά-
σουν τα 25 δισεκατοµµύρια ευρώ, ποσό που µπορεί να αποτελέ-
σει καταλύτη για την ανάπτυξη της οικονοµίας. 

Ο ρόλος και η λειτουργία του ΤΑΙΠΕΔ συνίσταται στην αξιο-
ποίηση της δηµόσιας περιουσίας µε τρόπο που από τη µία θα
συµβάλλει αποφασιστικά στη µείωση του δηµόσιου χρέους και
από την άλλη θα δηµιουργεί τις βάσεις για την επανεκκίνηση της
αναπτυξιακής διαδικασίας στη χώρα µας µε πολλαπλασιαστικά
οφέλη για την οικονοµία. Σύµφωνα δε µε τον ιδρυτικό του νόµο
το ΤΑΙΠΕΔ αξιοποιεί την ιδιωτική περιουσία του δηµοσίου που
του έχει ανατεθεί σύµφωνα µε τις διεθνείς υποχρεώσεις της

χώρας και τις προβλέψεις των µεσοπρόθεσµων προγραµµάτων
µας.

Το ΤΑΙΠΕΔ διασφαλίζει τη νοµιµότητα και τη διαφάνεια των
διαδικασιών, εξασφαλίζοντας, συγχρόνως, το καλύτερο δυνατό
τίµηµα αξιοποίησης για την εκάστοτε χρονική στιγµή και µέσα
στα συµφωνηµένα χρονοδιαγράµµατα. 

Σύµφωνα, δε, µε το νόµο, τα έσοδα των αποκρατικοποιήσεων
κατευθύνονται σε ειδικό λογαριασµό που τηρείται στην Τράπεζα
της Ελλάδος για τη µείωση του δηµοσίου χρέους. 

Η επιτάχυνση του προγράµµατος αποκρατικοποιήσεων απο-
τελεί κρίσιµο παράγοντα για την ανάκτηση της εµπιστοσύνης
στην ελληνική οικονοµία, την επίτευξη δηµοσιονοµικής σταθερό-
τητας και τη βελτίωση της ανταγωνιστικότητας. 

Το πρόγραµµα των αποκρατικοποιήσεων, πέρα από το σηµαν-
τικό δηµοσιονοµικό όφελος, δηµιουργεί προϋποθέσεις για τη
διαµόρφωση ενός ανταγωνιστικού περιβάλλοντος στην ελληνική
οικονοµία, µε την προσέλκυση µεγάλων ξένων επενδύσεων. Ήδη
εχθές δέχτηκα την επίσκεψη σηµαντικών Κινέζων επενδυτών που
ενδιαφέρονται για τα αεροδρόµια, για Cargo, για Logistics. Αυτές
οι µεγάλες επενδύσεις θα απορροφήσουν δεκάδες χιλιάδες θέ-
σεις εργασίας και θα συµβάλουν στην τόνωση της οικονοµικής
δραστηριότητας στη χώρα µας. 

Αυτός είναι ο υγιής τρόπος για να αναπτυχθούµε. Όχι µε κρα-
τικοδίαιτες επενδύσεις. 

Παράλληλα, αναµένεται να υλοποιηθούν σύγχρονες υποδο-
µές, που θα σέβονται το περιβάλλον, ενώ θα αναδειχθεί ουσια-
στικά το τουριστικό προϊόν των περιοχών όπου βρίσκονται πε-
ριουσιακά στοιχεία προς αξιοποίηση. 

Η προστιθέµενη αξία των αποκρατικοποιήσεων δεν είναι ει-
σπρακτική -όπως υπονοήσατε- αλλά η αναπτυξιακή προοπτική
που αυτή θα φέρει µε σηµαντικά πολλαπλασιαστικά οφέλη για
την ελληνική οικονοµία. 

Κλείνοντας, επιτρέψτε µου να διορθώσω ξανά την παρανόηση
που έχετε κάνει: Οι προσδοκώµενες εισπράξεις από αποκρατι-
κοποιήσεις δεν σχετίζονται µε την αξία του συνόλου των περιου-
σιακών στοιχείων της χώρας. Το ποσό των 9,6 δισεκατοµµυρίων
ευρώ, που αναφέρατε στην ερώτησή σας ως αποτίµηση των απο-
κρατικοποιήσεων του προγράµµατος 2013 - 2016, αποτελεί µία
απολύτως αυθαίρετη εκτίµηση και δεν προκύπτει από καµµία επί-
σηµη µελέτη ή ανακοίνωση του ταµείου. 

Σε κάθε περίπτωση, η αποτίµηση των υπό αξιοποίηση περιου-
σιακών στοιχείων γίνεται από ανεξάρτητους αποτιµητές και το
τελικό τίµηµα ενός περιουσιακού στοιχείου δεν µπορεί να υπο-
λείπεται από το τίµηµα που ορίζουν οι ανεξάρτητοι αποτιµητές. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Κύριε Πρόεδρε,  έχετε το λόγο.
ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς- Ενωτικό Κοι-
νωνικό Μέτωπο): Κύριε Υπουργέ, ορισµένα πράγµατα έχουν και
τα όριά τους. Όπως λέει και µια λαϊκή παροιµία: «Εκεί που µας
χρωστάγανε, µας πήραν και το βόδι». Προφανώς το περιβάλλον,
στο οποίο ζείτε, δεν σας επιτρέπει να έχετε πλήρη εικόνα της
πραγµατικότητας που βιώνει ο ελληνικός λαός. Θα έπρεπε, ό-
µως, να έχετε τουλάχιστον λιγότερο θράσος όταν έρχεστε στο
ελληνικό Κοινοβούλιο και απευθύνεστε σε εµάς, λέγοντας ότι
όταν ζητάµε µία εναλλακτική διέξοδο από αυτή την κρίση, απευ-
θυνόµαστε σε κατώτερα ένστικτα. Τι εννοείτε «κατώτερα ένστι-
κτα», κύριε Υπουργέ; 

Έχετε καταλάβει ότι έχετε  βυθίσει στη δυστυχία και στη φτώ-
χεια τα 2/3 του ελληνικού λαού; Έχετε καταλάβει ότι έχετε φτά-
σει την ανεργία στο 30% και ότι υπάρχουν µαθητές που πηγαί-
νουν στα σχολεία πεινασµένοι; Είδατε το χθεσινό πρωτοσέλιδο
της «HERALD TRIBUNE» ή διαβάζετε µόνο τις συστηµικές, δια-
πλεκόµενες εφηµερίδες που σας αποθεώνουν;

Στην Ελλάδα εξαπλώνεται η πείνα! Βλέπουµε σκηνές κατοχής!
Τα λέει ο διεθνής Τύπος. Πηγαίνουν παιδιά στα σχολεία πεινα-
σµένα! Και εσείς ασχολείστε εδώ µε το αν θα ξεπουλήσετε τη
δηµόσια περιουσία λίγο παραπάνω ή λίγο παρακάτω; Την ξεπου-
λάτε! Αυτό κάνετε! 
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Δώστε µου απαντήσεις συγκεκριµένες και όχι λόγια του αέρα.
Σας ρώτησα γιατί δεν µας δίνετε τη δυνατότητα να έχουµε πρό-
σβαση στα πρακτικά. Γιατί δεν µου απαντάτε; Πού έχετε ξαναδεί
να µην έχει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση τη δυνατότητα πρόσβα-
σης στα πρακτικά ενός οργανισµού που έχει την ευθύνη όλης
της κρατικής περιουσίας; Αυτό ήταν το πρώτο ερώτηµα.

Δεύτερο ερώτηµα: Είστε οικονοµολόγος, καθηγητής. Έχετε
δει εσείς ποτέ πουθενά κράτος σε όλη την Ευρώπη που να µην
έχει δηµόσια περιουσία; Αυτό θα γίνει αν την εκποιήσετε όλη. Κι,
εν πάση περιπτώσει, αυτό θα µας βγάλει από την κρίση, θα µας
οδηγήσει στη δυνατότητα να ξεχρεώσουµε, όταν η αποτίµηση
που κάνετε δεν είναι ούτε το 2% του χρέους µας και όταν δεν
υπάρχει κανένας άνθρωπος στον κόσµο που να µην καταλαβαίνει
ότι χωρίς κούρεµα χρέους -και όχι δηµόσιας περιουσίας- δεν θα
βγούµε από την κρίση; 

Με εγκαλείτε. Παίζετε µε τις λέξεις. Αυτό ξέρετε να κάνετε
µόνο. Αφού δεν έχετε αντικείµενο πολιτικής, παίζετε µε τις λέ-
ξεις. 

Διότι το µόνο ουσιαστικό που εσείς ξέρετε να βάζετε δίπλα
από τη λέξη «µνηµόνιο» είναι η λέξη «εφαρµογή» και ακόµη χει-
ρότερα, η «υπακοή» σε ό,τι σας ζητήσουν. 

Γιατί δεν µου απαντάτε στο γιατί τον ΟΠΑΠ αρχικά τον πηγαί-
νατε χωριστά και τώρα πάτε τρία σε ένα; Γιατί δεν µου απαντάτε;
Τι σηµαίνει αυτό στην αξία εκποίησης του ΟΠΑΠ; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Προέδρου του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)

Θα µου δώσετε λίγο χρόνο, κύριε Πρόεδρε.
Λένε πολλοί -δεν ξέρω εάν το είπατε και εσείς- ότι τον ΟΠΑΠ

τον πουλάτε γιατί, λέει, είναι στοιχείο διαφθοράς, διότι µέσω του
ΟΠΑΠ -και είναι αλήθεια αυτό- οι κυβερνήσεις και η δική σας
τώρα έχει έναν κορβανά από τον οποίο «λαδώνει», δίνει δεξιά και
αριστερά χρήµατα σε δηµοσιογράφους, σε οµάδες. Αλήθεια
είναι αυτό. Πρέπει να τον πουλήσουµε, λοιπόν, για να «λαδώνει»
ο νέος ιδιοκτήτης; 

Ας φτιάξουµε ένα ταµείο κοινωνικής αλληλεγγύης και αλληλο-
βοήθειας, ώστε αυτά τα χρήµατα που δίνετε σε χορηγίες δεξιά
και αριστερά να τα δίνουµε για να µην πεινάνε τα παιδιά που πη-
γαίνουν στο σχολείο, που έχουν και τους δύο γονείς άνεργους
και έχουν πέντε και έξι µήνες να πληρωθούν. Τετρακόσιες χιλιά-
δες οικογένειες δεν έχουν ούτε ένα ελάχιστο εισόδηµα. Ας βά-
λουµε τις µετοχές του ΟΠΑΠ, που είναι κερδοφόρες, στα
ασφαλιστικά ταµεία που καταρρέουν, που δανειστήκατε για να
πληρώσετε τις συντάξεις του Απρίλη. 

Δώστε µου συγκεκριµένη απάντηση. Ο πίνακας που σας πα-
ρέθεσα είναι οι αποκρατικοποιήσεις για δεκαπέντε οργανισµούς
και ακίνητα µε εκτίµηση, ακριβή προφανώς, 2.557.000.000 ευρώ.
Ποιος την έκανε; Ποιος βάζει την υπογραφή του; Βάσει ποιας µε-
λέτης έγινε αυτή η σκανδαλώδης υποεκτίµηση της δηµόσιας πε-
ριουσίας; Αν νοµίζετε ότι θα έχει ασυλία και η Κυβέρνησή σας
και η Διοίκηση του ΤΑΙΠΕΔ, κάνετε λάθος. Εκεί να δείτε αν θα
παίζουµε µε τις λέξεις. Δεν θα υπάρξει αναστολή, αλλά ακύρωση
της ασυλίας θα υπάρξει και για εσάς και γι’ αυτούς που βάζουν
την υπογραφή τους ξεπουλώντας τη δηµόσια περιουσία και δεν
µας δίνουν πρόσβαση στα Πρακτικά.

Σας ερωτώ, λοιπόν: Μόνο για τα τέσσερα που σας είπα, ΟΠΑΠ,
ΔΕΠΑ, ΔΕΣΦΑ και ΑΣΤΕΡΑΣ, είναι κοντά στα 4.000.000.000 ευρώ.
Πώς βγαίνουν τα 2.557.000.000 ευρώ για δεκαπέντε ακίνητα και
οργανισµούς;

Παραµύθι πρώτο: Με τις ιδιωτικοποιήσεις και το ξεπούληµα
θα έχουµε έσοδα. Φυσικά και δεν θα έχουµε έσοδα, αφού ό,τι
θα πάρουµε θα πάει κατευθείαν στον κουµπαρά που θα φτιάξετε
προς εξυπηρέτηση των δανειστών.

Παραµύθι δεύτερο: Θα καταπολεµηθεί η αδιαφάνεια και η δια-
φθορά. Εκτροφείο σκανδάλων είναι το ΤΑΙΠΕΔ! 

Παραµύθι τρίτο: Έτσι γίνεται, λέει, σε όλον τον κόσµο. Πείτε
µου µία χώρα που δεν έχει δηµόσια περιουσία. Μέχρι και σε κά-
ποια σκληρά νεοφιλελεύθερα µοντέλα, όπως αυτό της Θάτσερ,
που ιδιωτικοποίησαν οργανισµούς, έχει αποτύχει αυτό το µον-
τέλο. Στο Παρίσι που ιδιωτικοποίησαν το νερό, το παίρνουν πίσω
γιατί είναι κίνδυνος για τη δηµόσια υγεία αυτή η εξέλιξη. 

Εν πάση περιπτώσει, η χώρα µας δεν θα βρίσκεται µόνο µπρο-

στά σε µία ανθρωπιστική κρίση, αλλά θα έχουµε και φαινόµενα
ενεργειακής φτώχειας, διότι τα τιµολόγια στο νερό και στο ρεύµα
θα εκτιναχθούν. Θα έχουµε ανθρώπους που δεν θα έχουν µισθό,
που θα πηγαίνουν στα συσσίτια της Εκκλησίας και δεν θα ανοί-
γουν και το ρεύµα στο σπίτι τους. Και εσείς εδώ έρχεστε και µου
λέτε ότι απευθυνόµαστε σε κατώτερα ένστικτα; Ντροπή σας,
κύριε Υπουργέ! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Τσίπρα.

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς-Ενωτικό Κοι-
νωνικό Μέτωπο): Όχι, µην µε ευχαριστείτε. Θα τελειώσω πρώτα,
µε µία φράση, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Με συγχωρείτε.
ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς-Ενωτικό Κοι-
νωνικό Μέτωπο): Μας λέτε ότι δεν κάνουµε προτάσεις. Σας
κατέθεσα ήδη δύο προτάσεις, δύο εναλλακτικές για να αντιµε-
τωπίσουµε την ανθρωπιστική κρίση. Τα κέρδη αυτών των Οργα-
νισµών αντί να τα δώσουµε σε ιδιώτες κοψοχρονιά, να τα δώ-
σουµε για να σώσουµε ασφαλιστικά ταµεία και να αντιµετωπί-
σουµε την ανθρωπιστική κρίση. 

Όµως, θέλω να σας πω το εξής, αντιγράφοντας από την επί-
σηµη ιστοσελίδα του ταµείου: «Στόχος του νόµου ήταν να θέσει
τη διαδικασία αποκρατικοποιήσεων εκτός πολιτικού παρεµβατι-
σµού και να την αναπτύξει σε ένα απόλυτο επαγγελµατικό πλαί-
σιο». Τι εννοείτε «εκτός πολιτικού παρεµβατισµού»; Σηµαίνει
εκτός κοινοβουλευτικού ελέγχου; Σηµαίνει εκτός λαϊκού ελέγ-
χου; Σηµαίνει εκτός δηµοκρατίας; Σηµαίνει, δηλαδή, ένα καθε-
στώς όχι απλώς αδιαφάνειας, αλλά και εκχώρησης εν λευκώ της
περιουσίας, χωρίς να δίνουµε λογαριασµό σε κανέναν; Καταρ-
γείτε τη δηµοκρατία σε αυτόν τον τόπο; 

Δεν κάνετε, κύριε Υπουργέ, ούτε για διαχειριστές ούτε για επι-
στάτες ούτε για φύλακες της δηµόσιας περιουσίας. 

Εν πάση περιπτώσει, ένα θέλω να σας πω: Εµείς δεν θα επι-
τρέψουµε να συρρικνώσετε τη δηµοκρατία, να ξεπουλήσετε το
δηµόσιο πλούτο και να µετατρέψετε την Ελλάδα σε µία απέραντη
Μανωλάδα, σε µία ειδική οικονοµική ζώνη εργαζόµενων φτωχών
και σκλάβων, οι οποίοι θα πληρώνονται µε 300 ευρώ και θα είναι
ευχαριστηµένοι, διότι το ένα τρίτο θα είναι άνεργοι. Δεν θα σας
το επιτρέψουµε αυτό!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Το λόγο έχει ο Υπουρ-

γός Οικονοµικών  κ. Στουρνάρας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΟΥΡΝΑΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Τι περι-

µένατε; Ότι θα άφηνα αναπάντητη την πρόκληση, που µε είπατε
«εκπρόσωπο της τρόικας»; «Σηκώνω  το γάντι» και σας απαντώ.
Βλέπω ότι χάσατε την ψυχραιµία σας, υψώνετε τον τόνο της φω-
νής σας. Δεν απαντώ µε τον τρόπο αυτό. Απαντώ µε επιχειρή-
µατα.

Κατ’ αρχάς, δεν σας βγήκε. Εσείς περιµένατε ότι θα έλθει η
τρόικα τώρα, θα επιβάλει νέα µέτρα -καταστροφολογία- επενδύ-
σατε ότι θα «πέσει» η Κυβέρνηση. Δεν σας βγήκε. Γι’ αυτό και
χάσατε την ψυχραιµία σας, µιλήσατε για αναστολή  µνηµονίου,
για ακύρωση µνηµονίου. 

Πραγµατικά, πείτε µας ποια είναι η θέση σας. Μέσα στο ευρώ;
Εκτός µνηµονίου; Ακύρωση του µνηµονίου δεν σκεφτήκατε ότι
σηµαίνει και ακύρωση της δανειακής σύµβασης; Είµαστε εκτός
αγορών. Άρα πώς θα καλύψουµε τα ελλείµµατά µας, το ισοζύγιο
τρεχουσών συναλλαγών; Τα έχετε σκεφτεί αυτά;

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς - Ενωτικό Κοι-
νωνικό Μέτωπο): Στα ερωτήµατά µου, παρακαλώ, απαντήστε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΟΥΡΝΑΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Μέχρι
στιγµής, δεν έχουµε κάνει σοβαρές αποκρατικοποιήσεις. Είµα-
στε η χώρα που, ως ποσοστό του ΑΕΠ, έχουµε τη µεγαλύτερη
δηµόσια περιουσία στην Ευρωζώνη, µε πολύ µεγάλη απόσταση
από τον δεύτερο ή από τον τρίτο. Δεν έχουµε κάνει ακόµη σοβα-
ρές αποκρατικοποιήσεις. Άρα για ποιο ξεπούληµα µιλάτε; Δεν
έχουµε προχωρήσει ακόµα. Εποµένως µάλλον κάπου έχετε κάνει
λάθος.
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Όσον αφορά τον ΟΠΑΠ, η Κυβέρνηση, το ΤΑΙΠΕΔ προσπαθεί
να µεγιστοποιήσει τα έσοδα για το ελληνικό δηµόσιο. Άρα κάνει
τους καλύτερους δυνατούς συνδυασµούς.

Τα 2,557 δισεκατοµµύρια που λέτε για το 2013 είναι µία εκτί-
µηση των εσόδων που µπορούµε να έχουµε από αποκρατικοποι-
ήσεις. Δεν είναι η αποτίµηση της περιουσίας των οργανισµών,
που λέτε εσείς. 

Όσο για την πρόταση που κάνατε, θέλω να πω ότι η πρόταση
αυτή δεν είναι ρεαλιστική, διότι τα έσοδα που παίρνουµε από
αποκρατικοποιήσεις τα έχουµε για µείωση χρέους και για χρη-
µατοδότηση του προγράµµατος. Σας θυµίζω ότι είµαστε εκτός
αγορών. Χρειαζόµαστε κάθε χρόνο συγκεκριµένα ποσά για να
πληρώσουµε χρεολύσια, τόκους. Το πρωτογενές έλλειµµα ελ-
πίζω από φέτος να είναι πλεόνασµα. Όλα αυτά έχουν συνυπολο-
γιστεί στο πρόγραµµα και τα έσοδα από αποκρατικοποιήσεις
έχουν συνυπολογιστεί στο πρόγραµµα αυτό. Εάν αυτά λείψουν,
δεν υπάρχει άλλος να µας τα δανείσει.

Σχετικά µε τις διαδικασίες και µε τον τρόπο λειτουργίας του
ΤΑΙΠΕΔ, θέλω να σας πω ότι τα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου
του ΤΑΙΠΕΔ οφείλουν να υπηρετούν το ταµείο, σύµφωνα µε το
καταστατικό του, µε ακεραιότητα και αποτελεσµατικότητα, δια-
σφαλίζοντας την αξιοποίηση της ιδιωτικής περιουσίας του δηµο-
σίου µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο, τη νοµιµότητα των διαδι-
κασιών και το καλύτερο δυνατό τίµηµα για την εκάστοτε χρονική
στιγµή και µέσα σε συµφωνηµένα χρονοδιαγράµµατα.

Ταυτόχρονα, σε όλα τα στάδια της διαδικασίας αξιοποίησης
υπάρχουν δικλίδες ασφαλείας, που διασφαλίζουν τη νοµιµότητα
και τη διαφάνεια. Στο πλαίσιο αυτό, το σύνολο του κάθε φακέλου
-συµπεριλαµβανοµένων των πρακτικών των οργάνων του ΤΑΙ-
ΠΕΔ, των εκθέσεων, παρουσιάσεων και εισηγήσεων των συµβού-
λων, µελετών, σχεδίων κ.λπ.- υποβάλλεται στο τέλος κάθε δια-
γωνιστικής διαδικασίας και πάντοτε πριν από την υπογραφή των
σχετικών συµβάσεων στο Ελεγκτικό Συνέδριο για διεξοδικό
έλεγχο.

Άρα δεν αληθεύει ότι κινείται µέσα σε ένα πλαίσιο σκοταδιού.
ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς - Ενωτικό
Κοινωνικό Μέτωπο): Τα πρακτικά θα µας τα δώσετε, κύριε
Υπουργέ;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΟΥΡΝΑΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Θα τα
πάρετε, βεβαίως, µετά την αποκρατικοποίηση.

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς - Ενωτικό
Κοινωνικό Μέτωπο): Α, µετά την αποκρατικοποίηση.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΟΥΡΝΑΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Παράλ-
ληλα, κατά την εξέλιξη των διαδικασιών, µε ειδική νοµοθετική
διάταξη που προωθήσαµε -να το θυµηθείτε αυτό, το κάναµε πριν
από µερικούς µήνες- η Βουλή ενηµερώνεται επίσηµα σε ειδικές
συνεδριάσεις της Επιτροπής Οικονοµικών Υποθέσεων για τα βα-
σικά σηµεία των διαδικασιών αξιοποίησης κρατικών ΔΕΚΟ και τις
εν γένει δραστηριότητες του ΤΑΙΠΕΔ.

Σε κάθε περίπτωση, αν το κόµµα σας θέλει ειδική ενηµέρωση
από το ΤΑΙΠΕΔ, έχετε κάθε δυνατότητα να το καλέσετε και σας
υπόσχοµαι ότι θα σας ενηµερώσει ενδελεχώς.

Σε σχέση µε το θέµα της ανάρτησης στο διαδίκτυο των τριµη-
νιαίων εκθέσεών του, το ΤΑΙΠΕΔ ανάρτησε στην ιστοσελίδα του
τριµηνιαία έκθεση για την περίοδο από 1-10-2012 µέχρι 31-12-
2012, ενώ οι εξαµηνιαίες οικονοµικές καταστάσεις έχουν προ-
ωθηθεί για έγκριση από τη Γενική Συνέλευση του ΤΑΙΠΕΔ.

Θέλω να τονίσω ότι το µεγαλύτερο τµήµα των εσόδων από
αποκρατικοποιήσεις θα προέλθει από την αξιοποίηση της ιδιωτι-
κής ακίνητης περιουσίας του δηµοσίου που, όπως είπα και στην
πρωτολογία µου, απαξιώνεται και καταπατείται εδώ και δεκαε-
τίες.

Για πρώτη φορά θεσπίζονται αλλαγές και σύγχρονο πλαίσιο,
που θα επιτρέψουν τις επενδύσεις στη δηµόσια γη, µε σκοπό να
ενταχθεί στην οικονοµική δραστηριότητα της χώρας και να αρ-
χίσει να παράγει πλούτο για τους πολίτες και τις τοπικές κοινω-
νίες. 

Πέρα, όµως, από την αξιοποίηση της ακίνητης περιουσίας που
διαχειρίζεται το ΤΑΙΠΕΔ, το Υπουργείο Οικονοµικών προχωρά

και στην αξιοποίηση της µικρής ακίνητης περιουσίας του δηµο-
σίου, η οποία µπορεί να αξιοποιηθεί πολύ πιο γρήγορα και µε
πολύ λιγότερο κόστος. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. 
ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς-Ενωτικό Κοι-
νωνικό Μέτωπο): Κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε. Ξέρω ότι αυτό
είναι εκτός διαδικασίας, αλλά θα ήθελα να πάρω το λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ξέρετε γιατί θα σας
δώσω το λόγο; Γιατί µας παρακολουθεί ένα γυµνάσιο από την
πατρίδα µας. Είναι το Γυµνάσιο Αµυγδαλεώνα Καβάλας. 

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς-Ενωτικό Κοι-
νωνικό Μέτωπο): Άρα, λοιπόν, να δράξουµε την ευκαιρία, επειδή
µας παρακολουθεί και γυµνάσιο, και να κάνουµε πιο ουσιαστική
την κουβέντα µας. 

Σας ρώτησα κάτι συγκεκριµένο, κύριε Υπουργέ, και εσείς έρ-
χεστε και απαντάτε µε γραµµένη οµιλία. Εντάξει, αυτά τα ξέ-
ρουµε να τα λέµε. 

Σας ρωτάω πώς έγινε αυτή η αποτίµηση -ας αφήσουµε τα λο-
γύδρια- η εκτίµηση 2.557.000.000 ευρώ, που έχει µέσα δεκα-
πέντε οργανισµούς και ακίνητα. Και από αυτούς µόνο οι τέσσερις
οργανισµοί γνωρίζουµε αυτήν τη στιγµή ότι στην πιάτσα αποτι-
µώνται 4.000.000.000 ευρώ. Ποιος την έκανε αυτήν την αποτί-
µηση; Μπορείτε να µου δώσετε µία εικόνα; Και γιατί πάει χωρι-
στά; Γιατί αρχικά υπήρχαν…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΟΥΡΝΑΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Σας
απάντησα. 

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς-Ενωτικό Κοι-
νωνικό Μέτωπο): Μα δεν απαντήσατε, κύριε Υπουργέ. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΟΥΡΝΑΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Σας
απάντησα. 

Αυτά είναι προσδοκώµενα έσοδα από αποκρατικοποιήσεις
φέτος. Κάνουµε µία ρεαλιστική…

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς-Ενωτικό Κοι-
νωνικό Μέτωπο): Δηλαδή τα προσδοκώµενα έσοδα από τις
αποκρατικοποιήσεις φέτος είναι…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΟΥΡΝΑΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Μπορεί
να είναι δεκαπλάσια. Εµείς…

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς-Ενωτικό Κοι-
νωνικό Μέτωπο): Η εκτίµηση των προσδοκώµενων εσόδων είναι
εξήντα φορές παρακάτω από τη χρηµατιστηριακή αξία του
ΟΠΑΠ, από την προσφορά που έγινε για τη ΔΕΠΑ και τη ΔΕΣΦΑ
και από την αποτίµηση αντικειµενικών εκτιµητών του «ΑΣΤΕΡΑ». 

Ε, µετά από αυτό, κύριε Υπουργέ, αν δεν έχετε την ευθιξία να
εγκαλέσετε αυτούς που έκαναν αυτήν την αποτίµηση και να διορ-
θώσετε αυτό το τραγικό λάθος εις βάρος του ελληνικού λαού,
τότε τι να σας πω; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΟΥΡΝΑΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κάνετε
ότι δεν καταλαβαίνετε. Σας είπα ότι αυτά είναι προσδοκώµενα
έσοδα, δεν είναι αποτίµηση περιουσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Διευκρινίστηκε. Ευχα-
ριστώ. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΟΥΡΝΑΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Αυτό ση-
µαίνει ότι µπορεί να µη γίνουν, µπορεί να µην πουληθούν. Κά-
νουµε µία ρεαλιστική αποτίµηση των εσόδων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, έχω την τιµή να
ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν
από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν
στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενη-
µερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνω-
σης και λειτουργίας της Βουλής, τριάντα εννιά µαθητές και
µαθήτριες και τέσσερις εκπαιδευτικοί-συνοδοί, πρώτον από το
Γυµνάσιο Αµυγδαλεώνα Καβάλας και δεύτερον από το Γενικό Λύ-
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κειο Καλλιµασιάς Χίου. 
Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Εισερχόµαστε στην έβδοµη µε αριθµό 1327/16-4-2013 επί-

καιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου του Ανεξάρτητου Βουλευτή Β’
Αθηνών κ. Δηµητρίου Ανδρουλάκη προς τον Υπουργό Οικονοµι-
κών, σχετικά µε τον κίνδυνο που διατρέχουν οι χώρες του ευρώ
από τη διακοπή της χρηµατοδότησης των τραπεζών τους µέσω
ELA από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα. 

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Οικονοµι-
κών κ. Ιωάννης Στουρνάρας. 

Το λόγο έχει ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Ανδρουλάκης. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ (ΜΙΜΗΣ) ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, η

όξυνση της κρίσης στην Ευρωζώνη, όπως έδειξε η κυπριακή τρα-
γωδία, µεγεθύνει το δηµοκρατικό έλλειµµα της Ευρωζώνης και
προικίζει µε ασυνήθιστες υπερεξουσίες σε οριακές στιγµές µη
εκλεγµένους τεχνοκράτες. Έτσι, ο ELA, ο οποίος είναι –ας πού-
µε- ένας «αναπνευστήρας έκτακτης ανάγκης» µπορεί σε αυτές
τις οριακές στιγµές να µεταλλαχθεί σε «µηχανισµό αιφνιδίου θα-
νάτου» και να εξαναγκάσει κακήν κακώς µία χώρα να επιστρέψει
σε συνθήκες κατάρρευσης και πανικού στο εθνικό νόµισµα, αν
βεβαίως δεν υπάρχει µία µειοψηφία –ας πούµε- αρνησικυρίας
στο Διοικητικό Συµβούλιο της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας. 

Αυτό θεωρώ ότι είναι µία κατάχρηση της έννοιας της ανεξαρ-
τησίας της Κεντρικής Τράπεζας και δηµοκρατική εκτροπή. Δεν
σας κρύβω το φόβο µου µήπως εξελιχθεί η τραπεζική ένωση σε
φιάσκο, όχι µόνο γιατί δεν µπορώ να κοιµηθώ στην ιδέα ότι ένα
«υπερκέντρο υπερρυθµιστικό» θα αποφασίζει για θέµατα ζωής
και θανάτου τραπεζών σε όλη την Ευρώπη, αλλά διότι, όπως σας
έχω πει αναλυτικά σε άλλη ερώτηση, µία «υπερσυγκεντρωτική»
εποπτεία µε ισοπεδωτική οµοιοµορφία των πιστωτικών ιδρυµά-
των θα έχει ως συνέπεια την αύξηση του συσχετισµού των πι-
στωτικών κρίσεων και µπορεί να εντείνει τα πάνω και τα κάτω του
πιστωτικού κύκλου. 

Τέλος, κύριε Υπουργέ, ενώ βλέπουµε µία επιθετικότητα στην
Κεντρική Τράπεζα της Ιαπωνίας –δεν λέω να κάνουµε ό,τι έκαναν,
να διπλασιάσουµε τη νοµισµατική κυκλοφορία-, η Ευρωπαϊκή
Κεντρική Τράπεζα, παρά την υπόσχεση του Ντράγκι ότι θα κάνει
ό,τι µπορεί, παραµένει παθητική και αµήχανη –το είπε άλλωστε
και ο ίδιος ο Ντράγκι, την προηγούµενη Δευτέρα- απέναντι σε
φαινόµενα, όπως το χάσµα του κόστους δανεισµού των µικρών
και των µεσαίων επιχειρήσεων στο Βορρά και στο Νότο, το οποίο
µπορεί να συµπαρασύρει και τις ίδιες τις χώρες. Βλέπουµε, επί-
σης, την Τράπεζα της Αγγλίας να ανοίγει προνοµιακά κανάλια
χρηµατοδότησης και την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα πάλι να
παρακολουθεί παθητική το σπάσιµο, ουσιαστικά, του ευρώ σε
διαφορετικές εθνικές ταχύτητες, τη φυγή του ευρώ από χώρες
στις οποίες πρόκειται να υποτιµηθεί, εάν τυχόν –χτύπα ξύλο!-
διαλυθεί η Ευρωζώνη, προς χώρες στις οποίες πρόκειται να ανα-
τιµηθεί. Η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα παραµένει απαθής, παρ’
ότι οι πληθωριστικές προσδοκίες είναι πολύ χαµηλές και εποµέ-
νως -όπως θα σας πω µετά- έχει τη δυνατότητα να δράσει αυτήν
τη στιγµή πιο επιθετικά. 

Από εκεί και πέρα, υπάρχει το µείζον θέµα της αναθεώρησης
του status quo της Ευρωζώνης και της αναθεώρησης των δανει-
ακών συµβάσεων, στα οποία θα αναφερθώ µετά την τοποθέτησή
σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Ανδρουλάκη.

Το λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΟΥΡΝΑΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βουλευτά, αγαπητέ µου Μίµη, ξέρω ότι έχεις ανησυχίες,

πολλές εκ των οποίων είναι δικαιολογηµένες, για την αρχιτεκτο-
νική της Ευρωζώνης και ότι παρακολουθείς τα θέµατα εδώ και
χρόνια. 

Πράγµατι, ο χρόνος που πέρασε από την εισαγωγή του ευρώ
µάς αποκαλύπτει ένα πεδίο αντιφάσεων και δυσλειτουργιών της
νοµισµατικής ζώνης, που οφείλεται κυρίως στη σύσταση της οι-
κονοµικής αρχιτεκτονικής της. Οι οικονοµικές και κοινωνικές
δοµές των χωρών, οι οποίες αποφασίζουν να συστήσουν νοµι-

σµατική περιοχή, δεν θα πρέπει να παρουσιάζουν µεγάλες απο-
κλίσεις ως προς τις αποδόσεις τους από το µέσο όρο, εκτός και
εάν µιλάµε πια για µία οµοσπονδία, όπως οι Ηνωµένες Πολιτείες.
Μακάρι να φτάσουµε εκεί, αλλά δυστυχώς απέχει αρκετά ακόµα
το σηµείο αυτό.

Οι ανισορροπίες στα ισοζύγια πληρωµών και τρεχουσών συ-
ναλλαγών, κυρίως µεταξύ των χωρών Βορρά και Νότου, επέφε-
ραν τη σηµερινή κρίση χρέους ή τις ασύµµετρες διαταραχές
στην Ευρωζώνη. Αυτό όντως εµείς οι οικονοµολόγοι το χάσαµε.
Δεν δώσαµε τη δέουσα προσοχή όταν άρχισαν να αναπτύσσον-
ται αυτές οι ανισορροπίες, δηλαδή το ισοζύγιο τρεχουσών συ-
ναλλαγών, το έλλειµµα του Νότου να αυξάνεται, το πλεόνασµα
του Βορρά επίσης να αυξάνεται. Νοµίσαµε ότι ήταν µία φυσιο-
λογική διαδικασία εξισορρόπησης, τελικά όµως αυτό θα ίσχυε
µόνο εάν είχαµε µία οµόσπονδη Ευρωζώνη. Εφόσον δεν την εί-
χαµε, αυτά ήταν πηγές δυσλειτουργιών. 

Η Ευρωζώνη σήµερα είναι µία οικονοµία µε έναν εύρωστο
Βορρά και ένα Νότο σε βαθιά ύφεση. Η Ευρωζώνη θα πρέπει να
αλλάξει φυσιογνωµία και να βασίζεται πλέον σε βαθύτερη ενο-
ποίηση και ενισχυµένη αλληλεγγύη. Κατ’ αρχάς βασική προϋπό-
θεση όχι µόνο για την Ελλάδα, αλλά και για τις υπόλοιπες χώρες
του ευρωπαϊκού Νότου που έχουν προβλήµατα, είναι η υλοποί-
ηση µίας τραπεζικής ένωσης το συντοµότερο δυνατόν και χωρίς
αστερίσκους. Προς αυτήν την κατεύθυνση η δηµιουργία ενός ενι-
αίου εποπτικού µηχανισµού αποτελεί ένα πρώτο ουσιαστικό
βήµα προς µία τραπεζική ένωση στην Ευρωζώνη. Με την υιοθέ-
τηση αυτού του µηχανισµού θα εκλείψει η ανάγκη να κάνουµε
χρήση έκτακτων πηγών χρηµατοδότησης, όπως ο ΕLA –δηλαδή
κατεπείγουσα ενίσχυση ρευστότητας- που αναφέρατε και στην
επίκαιρη ερώτησή σας, ο οποίος εξασφαλίζει µεν χρηµατοδό-
τηση, αλλά µε αρκετά υψηλό κόστος για τις χώρες που τη λαµ-
βάνουν.

Παράλληλα, σε ευρωπαϊκό επίπεδο, θα πρέπει να προχωρή-
σουµε σε συµµετρική προσαρµογή των κρατών-µελών, αυτών
που έχουν ελλείµµατα στο ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών και
αυτών που έχουν αντίστοιχα πλεονάσµατα. Σας θυµίζω αυτό το
οποίο είχε πει ο Κέινς το 1944, όταν έκανε τη διαπραγµάτευση
του Μπρέτον Γουντς, ότι σε συστήµατα σταθερών συναλλαγµα-
τικών ισοτιµιών δεν µπορούν όλες οι χώρες να αποπληθωρίζουν
τις οικονοµίες τους. Εάν το κάνουν αυτό όλες οι χώρες, τότε η
κατάληξη θα είναι η ύφεση. Πρότεινε η προσαρµογή να γίνεται
ως εξής: Χώρες οι οποίες έχουν ελλείµµατα στο ισοζύγιο τρε-
χουσών συναλλαγών πράγµατι να προχωρούν σε µείωση της ζή-
τησης, αλλά χώρες οι οποίες έχουν πλεονάσµατα να προχωρούν
σε αύξηση της ζήτησης, ούτως ώστε να υπάρχει µία συµµετρική
κατανοµή. Εάν όλοι µειώνουν τη ζήτηση, έχουµε αυτό που έχου-
µε στην Ευρωζώνη σήµερα: ύφεση.

Ένα τρίτο σηµείο που θεωρώ απαραίτητο είναι η υιοθέτηση
µιας βασικής αρχής, ότι, για να βελτιωθεί η ανταγωνιστικότητα
των κρατών-µελών του ευρωπαϊκού Νότου, θα πρέπει τα κράτη-
µέλη του ευρωπαϊκού Βορρά είτε να δεχθούν να ανακυκλώνουν
τα οφέλη που έχουν από την κρίση προς τα κράτη-µέλη του ευ-
ρωπαϊκού Νότου –για παράδειγµα, µέσω της Ευρωπαϊκής Τρά-
πεζας Επενδύσεων, µέσω άµεσων επενδύσεων στις χώρες του
ευρωπαϊκού Νότου ή αυτό που έγινε για την Ελλάδα τον περα-
σµένο Νοέµβριο, να δεχθούν δηλαδή µε κατάλληλα µέτρα µεί-
ωση του επίσηµου χρέους που έχουµε προς τις χώρες αυτές-
είτε να δεχθούν να έχουν υψηλότερο πληθωρισµό από το µέσο
όρο της Ευρωζώνης είτε τέλος συνδυασµό όλων αυτών των
πραγµάτων που είπα παραπάνω.

Κατά συνέπεια, απαιτείται πολυεπίπεδη προσέγγιση. Χρειαζό-
µαστε βεβαίως και άλλα εργαλεία. Η ιδέα του ευρωοµολόγου,
που αναφέρατε, είναι κάτι που, όπως ξέρετε, συζητιέται στην Ευ-
ρώπη εδώ και κάποια χρόνια και οι ελληνικές κυβερνήσεις το
έχουν υποστηρίξει σθεναρά κάθε φορά που τίθεται το ζήτηµα
αυτό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
Το τελευταίο διάστηµα έχουν γίνει κάπως πιο ουσιαστικά βή-

µατα προς την υλοποίησή του. Σύντοµα αναµένεται να συσταθεί
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από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή οµάδα εµπειρογνωµόνων, η οποία
θα υποβάλει ως τον Μάρτιο του 2014 έκθεση σχετικά µε τη σκο-
πιµότητα δηµιουργίας ταµείου εξαγοράς ή αµοιβαιοποίησης χρέ-
ους -µεταφράζω το redemption fund- και έκδοσης ευρωοµολό-
γων. Η εν λόγω έκθεση θα αναλύει τα ενδεχόµενα πλεονεκτή-
µατα, τους κινδύνους, τις απαιτήσεις και τα εµπόδια στη µερική
υποκατάσταση των εθνικών οµολόγων του χρέους µέσω της κοι-
νής έκδοσης ενός ταµείου εξαγοράς και ευρωοµολόγων. 

Η οµάδα αυτή θα αναλάβει να αξιολογήσει τα συγκεκριµένα
χαρακτηριστικά των ευρωοµολόγων, κυρίως όσον αφορά το νο-
µικό τους πλαίσιο, τη χρηµατοπιστωτική αρχιτεκτονική και το
αναγκαίο συµπληρωµατικό οικονοµικό και δηµοσιονοµικό πλαί-
σιο. Με βάση την έκθεση αυτής της οµάδας εµπειρογνωµόνων,
η Ευρωπαϊκή Επιτροπή θα παρουσιάσει συγκεκριµένη πρόταση.

Η πιθανή κοινή έκδοση χρέους θα συνοδεύεται από αυστηρό-
τερους κανόνες, βεβαίως, δηµοσιονοµικής πειθαρχίας και στε-
νότερο συντονισµό οικονοµικών πολιτικών. Δεν µπορεί να γίνει
το ένα χωρίς να γίνει το άλλο. Αναµφίβολα υπάρχουν έντονες αν-
τιρρήσεις από µία σειρά από χώρες ως προς την ιδέα της αµοι-
βαιοποιήσεως του χρέους κρατών-µελών, αλλά πιθανολογώ ότι
µε τις κατάλληλες διεργασίες θα µπορέσουµε να οδηγηθούµε
σε ένα θετικό αποτέλεσµα, που θα γίνει αποδεκτό από όλες τις
πλευρές, µε την πάροδο του χρόνου, βέβαια. Ξέρετε ότι στην Ευ-
ρώπη προχωρούµε µε µικρά βήµατα. Ευτυχώς, όµως, µέχρι
τώρα, προχωρούµε µε µικρά βήµατα προς τα εµπρός.

Αξίζει να σηµειωθεί ότι η εξέταση του θέµατος της έκδοσης
ευρωοµολόγων από την Επιτροπή είχε τεθεί ως όρος από διά-
φορες πολιτικές οµάδες -των σοσιαλιστών, των φιλελεύθερων
και των πρασίνων- στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, ώστε να άρουν
τις αντιδράσεις τους σχετικά µε την υιοθέτηση των δύο κανονι-
σµών για την οικονοµική διακυβέρνηση, η περίφηµη «συµφωνία
του διπτύχου». 

Αυτό αποδεικνύει ότι το θέµα της υιοθέτησης του ευρωοµο-
λόγου ωριµάζει και προωθείται ως αίτηµα από πολλές πλευρές
πλέον σε ευρωπαϊκό επίπεδο. Σ’ αυτήν την προσπάθεια, ως ελ-
ληνική Κυβέρνηση µε τρικοµµατική στήριξη συµµετέχουµε
ενεργά και διατυπώνουµε σε κάθε ευκαιρία το αίτηµα για γρή-
γορη ευόδωση αυτού του σχεδίου.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Το λόγο έχει ο κ. Αν-

δρουλάκης.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ (ΜΙΜΗΣ) ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ: Αναφερθήκατε στον

Κέινς και στο Μπρέτον Γουντς. Σας υπενθυµίζω ότι απορρίφθη-
καν οι προτάσεις του Κέινς τότε, δυστυχώς, και µάλιστα από τον
Γουάιτ Μπάξτερ -Μανώλη, δεν ξέρω αν το θυµάσαι- δηλαδή τον
Υπουργό Οικονοµικών των Ηνωµένων Πολιτειών Αµερικής, που
ήταν κρυφοκοµµουνιστής. Δεν ξέρω αν το ξέρετε αυτό. Είναι ένα
από τα παράδοξα σηµεία της ιστορίας. Δεν το λέει µόνο ο µα-
καρθισµός, αλλά πράγµατι επιβεβαιώθηκε ότι ήταν.

Ο Κέινς είπε ότι έχουµε κλειστεί σε ένα ασανσέρ. Μόνοι µας
δεν µπορούµε να βγούµε, όπως τώρα εµείς, οι εθνικές κυβερνή-
σεις. Οι αγορές δεν µπορούν. Κάποιος τρίτος πρέπει να το κάνει
-θα πρέπει να πείτε, κύριε Υπουργέ, στον Ντράγκι- και αυτός
είναι η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα. Δεν µπορεί, δηλαδή, αυ-
τήν, τη στιγµή να µην κατεβάσει το επιτόκιο κοντά στο µηδέν, να
µην ανοίξει γραµµές ρευστότητας. Εδώ οι Εγγλέζοι λένε να βά-
λουν να δίνει η Κεντρική Τράπεζα αρνητικό επιτόκιο στις τράπε-
ζες, εφόσον το δίνουν στις µικροµεσαίες. Δεν µπορεί να µην
κάνει κάτι τέτοιο.

Θα σας πω και κάτι πιο τολµηρό, που µπορείτε εσείς να το ντύ-
σετε πολιτικά και τεχνικά, για να µη µας πουν ότι είναι νοµισµα-
τική χρηµατοδότηση του χρέους. Η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπε-
ζα δηµιουργεί «νέο χρήµα», µη πληθωρικό –µην τιναχτείς- δε-
σµευµένο αποκλειστικά σε αναπτυξιακά οµόλογα για επενδύσεις
σε δίκτυα, υποδοµές κ.λπ.. Αυτό µπορεί να γίνει εφικτό. 

Δεν έχουµε πληθωρισµό. Βέβαια, βολεύονται οι Γερµανοί ότι
δεν έχουµε και αποπληθωριστικό σπιράλ, που είναι πράγµατι µία
έκπληξη για τα µεγέθη της ύφεσης και της ανεργίας. Είναι µία
ιστορική έκπληξη.

Επίσης, κύριε Υπουργέ, πρέπει να έχετε έτοιµο τον εθνικό φά-
κελο –ας το πούµε έτσι- τελικής επαναδιαπραγµάτευσης του ελ-

ληνικού ζητήµατος. Αργά ή γρήγορα δηλαδή πρέπει να πάτε στο
Εurogroup και στο Συµβούλιο των Ηγετών και να πείτε: «Πρωτο-
γενές πλεόνασµα; Το πετύχαµε». Για να είναι βιώσιµο, βέβαια,
θέλει ανάπτυξη. Ένα είναι αυτό.

Έχουµε, όµως, εδώ κι ένα –ας το πούµε έτσι- «ελληνικό µνη-
µόνιο ανάπτυξης», ένα εθνικό σχέδιο ανάπτυξης, όπου τα λεφτά
που θα εξοικονοµήσουµε, τα δισεκατοµµύρια, από τη µερική δια-
γραφή του επίσηµου χρέους, µέσω έστω -αυτό που λες- της επι-
µήκυνσης -τριάντα χρόνια µε χαµηλό επιτόκιο κ.λπ.-, θα τα δε-
σµεύσουµε σε αυτό το πρόγραµµα της ανάπτυξης. Αυτό δεν το
έχουµε.

Τα κυβερνητικά και τα αντιπολιτευτικά κόµµατα δεν είναι σε
θέση. Η διοίκηση –µη µου πεις ότι δεν το αισθάνεσαι- δεν είναι
σε θέση. Κάτι διάβασα στις εφηµερίδες µεταξύ ΚΕΠΕ κ.λπ.. Δεν
µπορείς να έχεις ένα χρηµατοοικονοµικό έγκυρο, συνεκτικό,
εθνικό πρόγραµµα ανάπτυξης. Πρέπει µε sui generis διαδικασίες
να βρεθεί.

Τρίτον, είπατε πολύ σωστά, κύριε Υπουργέ, ότι πρέπει να πάµε
σε µία αναθεώρηση του status quo. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. Και θα ήθελα να χαιρετήσω και
τους µαθητές της Καβάλας, γιατί πρέπει να ξέρετε ότι έχω ιστο-
ρικούς δεσµούς µε την Καβάλα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Το γνωρίζω. Γνωριζό-
µαστε καλά και ξέρετε και πόσο σας εκτιµώ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ (ΜΙΜΗΣ) ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ: Θήτευσα εκεί. Θυµά-
στε σε ποιο ίδρυµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Όποιος αριστερός
δεν πέρασε από τα «καλοµάγαζα» της Καβάλας δεν έπαιρνε πτυ-
χίο. Το ξέρετε αυτό.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ (ΜΙΜΗΣ) ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ: Λοιπόν, κύριε
Υπουργέ, µπορούµε, είναι εφικτό να πάµε σε µία νέα ισορροπία
Βορρά-Νότου. Δεν ζητάµε από τη Γερµανία να γίνει κάτι άλλο ρι-
ζικά από αυτό που είναι. Ξέρουµε τα όριά της τα ιστορικά, τα ψυ-
χοπαθολογικά, στον πληθωρισµό.

Μια και είπατε, όµως, για το ευρωοµόλογο. Μπορούµε να απο-
δείξουµε ότι το ενδεχόµενο αυξηµένου κόστους δανεισµού της
Γερµανίας λόγω ευρωοµολόγου υπολείπεται κατά πολύ του κό-
στους των προβληµατικών –για να µην πω αποτυχηµένων- προ-
γραµµάτων διάσωσης και του κόστους από τη µείωση των εξα-
γωγών της Γερµανίας λόγω ύφεσης στην Ευρωζώνη και λόγου
«σκληρού» ευρώ, καθώς εξελίσσονται οι ανταγωνιστικές αποτι-
µήσεις κυρίως από την Ιαπωνία. 

Άρα, λοιπόν, έχουν συµφέρον και αυτοί. 
Πρέπει να πούµε, όµως, κύριοι συνάδελφοι, ότι αυτήν τη

στιγµή η Γερµανία συµπεριφέρεται σαν τον τσιγκούνη κι όχι ως
λοκοµοτίβα της Ευρώπης. Γιατί; Διότι µαζεύει µε αρνητικό επι-
τόκιο τα λεφτά από όλη την Ευρώπη για να δηµιουργήσει ένα
«µαξιλαράκι» για τις δικές της τράπεζες, που όπως ξέρεις, αγα-
πητέ Υπουργέ, είναι πιο «µοχλευµένες» από τις ελληνικές. Φοβά-
ται, δηλαδή, η Γερµανία ότι η τραπεζοκεντρική της βιοµηχανία
θα έχει κάµψη λόγω της αναγκαστικής κάµψης της Κίνας και
θέλει να κάνει «µαξιλαράκι». 

Πρέπει να το αντιµετωπίσουµε αυτό. Χρειαζόµαστε, λοιπόν,
µία αναθεωρητική ατζέντα. Με αυτά που είπατε θεωρητικά, συµ-
φωνώ. Μπορεί, όµως, να είµαστε φτωχοί, να έχουµε χάσει τη δια-
πραγµατευτική δύναµη αλλά παίζουµε ένα κρίσιµο ρόλο. Διότι
µην ξεχνάτε ότι αν τυχόν αποτύχουν οι τέσσερις χώρες της πε-
ριφέρειας –βάζω την Ισπανία ας πούµε, δεν βάζω την Ιταλία που
έχει άλλο µπέρδεµα- αυτό σηµαίνει απώλεια του 21% της Γερ-
µανίας, του ΑΕΠ της Γερµανίας, ένα κολοσσιαίο ποσό.

Μιας και είπατε για την τραπεζική ένωση, κύριε Υπουργέ,
ήθελα να πω το εξής: Πήρατε µέρος στο Eurogroup πέρσι το κα-
λοκαίρι. Είχατε την αυταπάτη ότι την ώρα που κάνατε αυτές τις
δηλώσεις ότι η Γερµανία συµφώνησε να συνυπογράψει υποχρε-
ώσεις των τραπεζών του Νότου που ξεπερνούν τρεις και πλέον
φορές το ΑΕΠ της; Δηλαδή, µήπως βιαστήκαµε να κάνουµε ανα-
κοινώσεις και κρεµόµαστε τώρα στον αέρα για το θέµα της τρα-
πεζικής ένωσης; 

Και φοβάµαι την Κοµισιόν, σας το λέω. Όταν βλέπω τον Μπαρ-
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νιέ, δεν µπορώ να κοιµηθώ. Φοβάµαι το «groupthink» της Κοµι-
σιόν που λέει ότι ετοιµάζει σχέδιο. Ο θεός να µας βοηθήσει!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Το λόγο έχει ο κύριος
Υπουργός.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΟΥΡΝΑΡΑΣ (Υπουργός  Οικονοµικών): Μην ξε-
χνάµε ότι εµείς έχουµε πάρει ήδη 50 δισεκατοµµύρια για την
ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών µας. Είµαστε τυχεροί. Είµα-
στε στο πρώτο σχέδιο, έτσι; Να µην το ξεχνάµε αυτό. Για την Ελ-
λάδα, δηλαδή, σε αρκετά µεγάλο βαθµό, η τραπεζική ενοποίηση
έχει υλοποιηθεί. Πήραµε 50 δισεκατοµµύρια γι’ αυτό. Είναι ση-
µαντικό ποσό.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κρατήσαµε και το χρέος. Η υπό-
σχεση του καλοκαιριού ήταν ότι το χρέος δεν θα πάει στα κράτη.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΟΥΡΝΑΡΑΣ (Υπουργός  Οικονοµικών): Ναι, Ευ-
κλείδη, ξέρεις µε τις άλλες χώρες τι γίνεται. Να είµαστε, λοιπόν,
πάρα πολύ προσεκτικοί. Είµαστε πολύ τυχεροί. Το επαναλαµ-
βάνω αυτό.

Συµφωνώ, βεβαίως, ότι αυτήν τη στιγµή, πράγµατι, η µεγάλη
µάχη είναι αυτή: Ότι υπάρχουν χώρες που ωφελούνται από την
κρίση και υπάρχουν χώρες που είναι εκτός αγορών και δανείζον-
ται µε πάρα πολύ υψηλά επιτόκια ή δανείζονται µέσω δανείων.
Βέβαια, µε χαµηλά επιτόκια αλλά µε µνηµόνια. 

Εκεί είναι ένα µεγάλο ζήτηµα. Η αναδιαπραγµάτευση γίνεται.
Θυµίζω ότι εµείς πετύχαµε µείωση του δηµοσίου χρέους τον
προηγούµενο Νοέµβριο κατά 40 δισεκατοµµύρια, 20 δισεκατοµ-
µύρια από την επαναγορά και 20 δισεκατοµµύρια από τη µείωση
επιτοκίου και µε µεταφορά χρεολυσίων και τόκων στο µέλλον.
Αυτό είναι σηµαντικό και προβλέπεται ότι µπορούµε να το ξανα-
κάνουµε από τη στιγµή που έχουµε πρωτογενή πλεονάσµατα.

Γι’ αυτό επιµένουµε να έχουµε από φέτος πρωτογενές πλεό-
νασµα, για να µπορούµε να πάµε και να πούµε «άλλη µια µείωση
τώρα». Αυτό θα φέρει µπροστά την έξοδο της χώρας από την
κρίση και τη διέξοδό της προς τις αγορές.

Έτσι καταργούνται τα µνηµόνια, όχι µε λόγια του αέρα ότι τα
αναστέλλουµε ή τα καταργούµε.

Το λέω µε όλο το σεβασµό, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ.
Συµφωνώ, βεβαίως, κύριε Ανδρουλάκη, ότι η οδός ανάκαµψης

εντός της Ευρωζώνης θα µπορούσε να επιταχυνθεί µε διαφορε-
τικά µέσα και είναι απολύτως σηµαντικό να αναθεωρήσουµε την
ιεράρχηση των οικονοµικών κινδύνων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, θα µου δώσετε τρία λεπτάκια, µια και προκλή-
θηκα, για να πω ποια είναι η αναπτυξιακή µας στρατηγική. Σε
λίγα λόγια µόνο θα το κάνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Θα κριθείτε από την
αποτελεσµατικότητα αυτών που θα πείτε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΟΥΡΝΑΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ακριβώς!
Η σταθερότητα των τιµών και ο έλεγχος των πληθωριστικών

τάσεων, που αποτελεί βασική υποχρέωση της Ευρωπαϊκής Κεν-
τρικής Τράπεζας, σύµφωνα µε την Ευρωπαϊκή Συνθήκη, έδειξε
πολλές φορές τα όρια της αποτελεσµατικότητας στη διαχείριση
της κρίσης. Το φαινόµενο των ασύµµετρων διαταραχών εντός
της Ευρωζώνης δεν µπορεί να αντιµετωπιστεί µόνο από την Ευ-
ρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, τόσο γιατί δεν βρίσκεται στις κατα-
στατικές της δικαιοδοσίες και είναι ένα πρόβληµα αυτό -δεν έχει
την ευελιξία που έχει το Federal Reserve των Ηνωµένων Πολι-
τειών, όπου έχει και την ανεργία ως στόχο όχι µόνο τον πληθω-
ρισµό, ενώ στην Ευρώπη είναι κυρίαρχος στόχος ο πληθωρισµός
και µόνο αν επιτευχθεί κοιτάµε και άλλα πράγµατα µετά- αλλά
και γιατί αφορά διαφορετικές πολιτικές οικονοµικής διαχείρισης.
Αυτό είναι ίσως σηµαντικότερο.

Η ελληνική οικονοµία χρειάζεται άµεσα την ολοκλήρωση της
ανακεφαλαιοποίησης των τραπεζών. Γι’ αυτό και επιµείναµε και
θα γίνει µέχρι τέλος Απριλίου. Αυτό θα είναι ένα µεγάλο βήµα για
έξοδο από την κρίση. Ένα υγιές, πλήρως κεφαλαιοποιηµένο τρα-
πεζικό σύστηµα θα αξιοποιήσει συνέργειες και σηµαντικές οικο-
νοµίες κλίµακας που θα προκύψουν και θα αποκτήσει έτσι πιο
εύκολη πρόσβαση στις διεθνείς αγορές και την προσέλκυση
επενδυτικού ενδιαφέροντος. Με αυτόν τον τρόπο θα απεµπλακεί
από την άµεση εξάρτηση για παροχή έκτακτης ρευστότητας από

την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, από το ELA που είπατε πριν.
Στην ερώτησή σας θέτετε το ζήτηµα πότε θα παρουσιάσει η

Κυβέρνηση ατζέντα επαναδιαπραγµάτευσης των δανειακών συµ-
βάσεων, µε προτεραιότητα στη διαγραφή του επίσηµου χρέους.

Σας είπα ότι αυτό ήδη το κάναµε ως ένα πρώτο βήµα στις 27
Νοεµβρίου 2012. Είναι σηµαντικό ποσό τα 40 δισεκατοµµύρια.
Αν δείτε φέτος πόσο έχουν πέσει οι τόκοι στον προϋπολογισµό,
θα εκπλαγείτε. Είναι, δε, ρητά διατυπωµένο, όπως είπα πριν, ότι
σε περίπτωση που αποκτήσουµε πρωτογενές πλεόνασµα, ακόµα
και από φέτος, η ελληνική Κυβέρνηση θα ζητήσει την άµεση
ενεργοποίηση της ρήτρας που σας ανέφερα, δηλαδή, τη δρα-
στική µείωση του δηµόσιου χρέους.

Βέβαια, αυτό θέλει διαπραγµάτευση. Δεν είναι απλό, γιατί πρέ-
πει να αποδείξουµε ότι είναι βιώσιµη η παραγωγή πρωτογενούς
πλεονάσµατος. Όχι παραγάγαµε φέτος 10 ευρώ πρωτογενές
πλεόνασµα και θα πάµε να απαιτήσουµε διαγραφή χρέους. Αυτό,
αν γίνει, θα δηµιουργήσει µια πολύ θετική ροπή στην εξέλιξη των
πραγµάτων και θα φέρει µπροστά την έξοδο από την κρίση.

Σχετικά µε την παραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας που εί-
πατε, διαµορφώνουµε αυτήν τη στιγµή τα Υπουργεία Οικονοµι-
κών και Ανάπτυξης το νέο αναπτυξιακό και το νέο πρότυπο απα-
σχόλησης σε συνεργασία µε δεξαµενές σκέψης, τόσο του ιδιω-
τικού όσο και του δηµόσιου τοµέα. Συµµετέχει, δε, και το Υπουρ-
γείο Εργασίας σ’ αυτό. Ο, δε, Πρόεδρος του Συµβουλίου Οικονο-
µικών Εµπειρογνωµόνων έχει την εποπτεία αυτών των µελετών
που θα παρουσιαστούν τον Ιούνιο.

Δεν έχουν µόνο χαρακτήρα ενδεικτικού προγραµµατισµού
αυτές οι µελέτες. Είναι χρήσιµες, θα δείξουν πού πάµε, πού θα
είµαστε σε δέκα χρόνια από τώρα, πώς θα πάµε εκεί, ποιοι κλά-
δοι θα είναι οι πρωταθλητές που θα τραβήξουν το «κάρο» της
ανάπτυξης αλλά και πώς µπορούµε να διοχετεύσουµε τα 44 δι-
σεκατοµµύρια που έχουµε διαθέσιµα απ’ όλα τα ταµεία της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και από τα αγροτικά ταµεία. Συµπεριλαµ-
βάνω, βέβαια, στο ποσό αυτό και αυτά που έχουµε ακόµα ανα-
πορρόφητα από το προηγούµενο ΕΣΠΑ. Είναι 44 δισεκατοµµύρια
από σήµερα µέχρι το τέλος του 2020. Είναι σηµαντικό κονδύλι.

Η προσέλκυση άµεσων ξένων επενδύσεων, αλλά και η ενθάρ-
ρυνση εγχώριων ιδιωτικών επενδύσεων, είναι στην καρδιά του
µεταρρυθµιστικού κυβερνητικού προγράµµατος. Για φέτος,
όπως είπα στην προηγούµενη ερώτηση, αναµένεται να ολοκλη-
ρωθούν οι αποκρατικοποιήσεις που θα συνεισφέρουν έσοδα πε-
ρίπου 2,6 δισεκατοµµυρίων ευρώ. 

Στις άµεσες προτεραιότητες µε ισχυρή προστιθέµενη αξία για
το υπόλοιπο πρόγραµµα αποκρατικοποιήσεων είναι, βέβαια, ο
ΟΠΑΠ -θα δούµε τις επόµενες ηµέρες πού θα καταλήξει ο
ΟΠΑΠ- και οι ΔΕΠΑ - ΔΕΣΦΑ.

Οι ΔΕΠΑ - ΔΕΣΦΑ είναι σηµαντικό να καταλήξουν κάπου, διότι,
ενδεχοµένως, µε τον τρόπο αυτόν θα λύσουµε µεγάλο µέρος του
ενεργειακού προβλήµατος της χώρας ανάλογα µε το ποιος θα
πλειοδοτήσει.

Επίσης, πέρα από την αξιοποίηση της µεγάλης ιδιωτικής περι-
ουσίας του δηµοσίου, µέσω του ΤΑΙΠΕΔ, ο καινούργιος τοµέας
που δροµολογούµε είναι η αξιοποίηση της χαµηλής αξίας ιδιω-
τικής περιουσίας που είναι αναξιοποίητη και καταπατηµένη και η
οποία µπορεί να αξιοποιηθεί πολύ πιο γρήγορα µε οφέλη, τόσο
αναπτυξιακά όσο και δηµοσιονοµικά.

Επιπλέον, επιδιώκουµε να βάλουµε τη χώρα στο χάρτη της
παγκόσµιας ροής εµπορευµάτων και υπηρεσιών. Εκεί εντάσσε-
σαι και η χθεσινή επίσκεψη που είχα από Κινέζους επενδυτές,
από τη Σεντσέν, ένα από τα µεγαλύτερα αεροδρόµια και το
«FRIEDMANN PACIFIC FUND», που έχει έδρα στον Χονγκ Κονγκ
και έχουν κάνει µία σύµπραξη µεταξύ τους.

Το παράδειγµα της επένδυσης της «COSCO» στον λιµάνι του
Πειραιά, η επακόλουθη συµφωνία µε τη «HEWLETT PACKARD»
και «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», καθώς και το ενδιαφέρον και άλλων εταιρειών
στο άµεσο µέλλον για τα λιµάνια της χώρας αλλά και τα περιφε-
ρειακά αεροδρόµια, είναι ενδεικτικό της δυνατότητας της χώρας
µας να καταστεί σηµαντικό διαµετακοµιστικό κέντρο.

Και στον εξωστρεφή κλάδο του τουρισµού, όµως, µπορούµε
να στηρίξουµε ακόµα περισσότερο το νέο αναπτυξιακό µας πρό-
τυπο. 
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Ήδη, τα πρώτα δείγµατα από τον τουρισµό είναι ενθαρρυν-
τικά, µε προβλέψεις ότι οι επισκέπτες στη χώρα µας θα ξεπερά-
σουν τα δεκαέξι εκατοµµύρια το 2013. Αυτό θα είναι σηµαντικό
για να εξουδετερώσει την αρνητική επίπτωση –έστω και µικρή-
από την κυπριακή κρίση.

Τέλος, η χώρα σταδιακά θα αποκτήσει κι ένα δυνατό στίγµα
στον παγκόσµιο ενεργειακό χάρτη. Ο φυσικός πλούτος της
χώρας, τα δίκτυα διανοµής κάθε τύπου ενέργειας και οι ανανε-
ώσιµες πηγές ενέργειας αποτελούν στοιχεία µε πολύ µεγάλη δυ-
νητική αξία στο ενεργητικό της χώρας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ευχαριστούµε πολύ.
Πιστεύω, κύριε Υπουργέ, ότι αυτά όσο γρηγορότερα γίνουν

τόσο πιο αποτελεσµατικά θα είναι για όλους και ιδιαίτερα για την
Ελλάδα.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να πω,
επειδή είναι η πρώτη φορά που προεδρεύω σε συζητήσεις επι-
καίρων ερωτήσεων, θα είµαι µέχρι το τέλος ιδιαίτερα ελαστικός.
Και επειδή, όπως γνωρίζετε, είµαι φαρµακοποιός και ξέρω να
κρατώ σωστά τις δόσεις, από την επόµενη φορά δεν θα δεχτώ
παραπάνω από 30% υπέρβαση του χρόνου οµιλίας κανενός.

Εισερχόµεθα στη συζήτηση της δεύτερης µε αριθµό 1325/16-
4-2013 επίκαιρης ερώτησης πρώτου κύκλου του Βουλευτή Πιε-
ρίας της Νέας Δηµοκρατίας -και πρώην Υπουργού Υγείας- κ.
Γεωργίου Κωνσταντόπουλου προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά
µε την υποβάθµιση της Διεύθυνσης Ψυχικής Υγείας σε τµήµα µε
την επωνυµία «Τµήµα Ψυχικής Υγείας». 

Το λόγο έχει ο κ. Κωνσταντόπουλους.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, υπάρχει τεράστια αναστάτωση στο χώρο της

ψυχικής υγείας. Γνωρίζω ότι το Υπουργείο κάνει έναν τιτάνιο
αγώνα στο χώρο της ψυχιατρικής µεταρρύθµισης και ιδιαίτερα
στο χώρο του εθνικού προγράµµατος «Ψυχαργώ», που πήρε
πάνω του την κοινοτική ψυχιατρική στη χώρα µας. 

Αυτή η προσπάθεια έχει την εύφηµη µνεία όλων των κρατών
της γης, σε παγκόσµιο επίπεδο και στις Ηνωµένες Πολιτείες της
Αµερικής αλλά και στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Όπως γνωρίζετε, πάνω από διακόσιες πενήντα στεγαστικές
κοινοτικές δοµές, δεκάδες κέντρα ηµέρας, κινητές µονάδες, κέν-
τρα ψυχικής υγείας, ιατροπαιδαγωγικοί σταθµοί, ειδικά κέντρα
για Αλτσχάιµερ και για αυτισµό, ένας ολόκληρος χώρος, δηλαδή,
στο χώρο της κοινοτικής ψυχιατρικής, βρίσκεται κυριολεκτικά
στην κόψη του ξυραφιού, ιδιαίτερα µετά την πρόθεση, όπως
αυτή αποτυπώθηκε µέσα από το προσχέδιο του Υπουργείου Δι-
οικητικής Μεταρρύθµισης, όπου αναφέρεται ότι η Διεύθυνση Ψυ-
χικής Υγείας θα αντικατασταθεί µε τµήµα της Νέας Διεύθυνσης
Ανάπτυξης Μονάδων Υγείας και Ψυχικής Υγείας.

Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε ότι η κατάργηση της Διεύθυνσης
θέτει σε αµφισβήτηση τη δυνατότητα υλοποίηση των όρων του
Συµφώνου Σπίντλα του 2006, το οποίο µάλιστα τελεί υπό επικαι-
ροποίηση στο πλαίσιο συνοµιλιών µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή,
οι οποίες θα καταλήξουν στην υπογραφή νέου συµφώνου µεταξύ
Υπουργείου και Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Είναι το περιβόητο σύµ-
φωνο -το οποίο έχει και το δικό σας όνοµα- στο οποίο ζητείται
από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή η ενίσχυση της Διεύθυνσης Ψυχι-
κής Υγείας.

Κύριε Υπουργέ, εάν υλοποιηθεί ο σχεδιασµός του Υπουργείου
Διοικητικής Μεταρρύθµισης, θα ναρκοθετήσει και την υποχρέ-
ωση της χώρας έναντι της Ευρωπαϊκής Επιτροπής έως το 2015
να κλείσουµε τα ψυχιατρικά νοσοκοµεία και να απαξιώσουµε
τους ασθενείς µας. 

Βρισκόµαστε στο σηµείο µηδέν κυριολεκτικά. Νοµίζω ότι το
γνωρίζετε πάρα πολύ καλά. Έχετε γνώση του θέµατος. Ξέρετε
ότι υπάρχει µια διάσταση απόψεων και µέσα στο ίδιο το Υπουρ-
γείο. Περιµένουµε όλοι να ακούσουµε το τι µέλλει γενέσθαι, τι
θα γίνει µε αυτόν το χώρο, το χώρο της ψυχιατρικής µεταρρύθ-
µισης, το χώρο της ψυχικής υγείας.

Επίσης, γνωρίζετε ότι τα 40.000.000, τα οποία υπάρχουν στον
προϋπολογισµό, στον κωδικό 2544, δεν επαρκούν, ούτε φυσικά
εάν µπει το 2% από τις προµήθειες υγείας ούτε αν µπουν αυτά,

τα οποία θα µπουν ίσως από τα νοσήλια µέσω των ασφαλιστικών
ταµείων. Πάλι θα είναι ελλειµµατικός εάν δεν ενισχυθεί ουσια-
στικά από ευρωπαϊκά προγράµµατα. 

Οι εργαζόµενοι και στον τοµέα αυτόν βρίσκονται κυριολεκτικά
στους δρόµους. 

Γνωρίζετε ότι οι ιδιωτικές δοµές είναι και αυτές κυριολεκτικά
στον αέρα. Οι εργαζόµενοι είναι απλήρωτοι επί µήνες. 

Δυστυχώς ο χώρος αυτός εκτός από το ότι είναι ευαίσθητος,
έχει και πολλές άλλες διαστάσεις. Όλη η παγκόσµια κοινότητα
παρακολουθεί το τι θα κάνουµε εδώ στην Ελλάδα. Ξεκινήσαµε
ένα µεγάλο στοίχηµα -έχετε στα χέρια σας ένα µεγάλο στοίχηµα-
για την πρόοδο της ψυχικής υγείας και της ψυχιατρικής µεταρ-
ρύθµισης. Νοµίζω ότι το έχετε αποδεχθεί. Είναι µια πρόκληση
στο συναίσθηµα κοινωνικής ευθύνης -και της δικής σας κοινωνι-
κής ευθύνης και του Υπουργείου- και νοµίζω ότι θα ανταποκρι-
θείτε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε, κύριε Κωνσταντόπουλε. 
Το λόγο έχει ο Υπουργός κ. Λυκουρέντζος.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, κύριε Πρόεδρε, θέλω να κάνω µια µικρή παρατή-

ρηση για τον τρόπο µε τον οποίο διεξάγεται και οργανώνεται η
συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων.

Είµαι εκ των Υπουργών που  προσπαθούν να ανταποκρίνονται
στις επίκαιρες ερωτήσεις των συναδέλφων και να απαντούν. Και
χθες, όµως, και σήµερα έχω δαπανήσει περισσότερο από τρεις
ώρες -σήµερα περίπου τέσσερις ώρες- για να είµαι εδώ να απαν-
τήσω στις ερωτήσεις, περιµένοντας υποµονετικά τη σειρά µου.
Θέλω να παρακαλέσω το Προεδρείο, αν είναι δυνατόν, οι ερω-
τήσεις οι οποίες υποβάλλονται εβδοµαδιαίως από τους συναδέλ-
φους, να γίνονται σε µια ηµέρα ανά Υπουργείο. Να είναι, για
παράδειγµα, το πρωί της Πέµπτης η ηµέρα για το Υπουργείο
Υγείας. Έτσι κι εµείς θα προγραµµατίζουµε το χρόνο µας και θα
µπορούµε να ανταποκριθούµε και οι συνάδελφοι θα έχουν τη βε-
βαιότητα ότι οι ερωτήσεις τους θα απαντηθούν.

ΠΑΥΛΟΣ ΧΑΪΚΑΛΗΣ: Οµαδοποιηµένα.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός  Υγείας): Ή οµαδο-

ποιηµένες. Διότι κατ’ αυτόν τον τρόπο δεν µπορούµε να ανταπο-
κριθούµε και στα καθήκοντα τα οποία ασκούµε στο Υπουργείο
και ο χρόνος είναι πολύτιµος για όλους.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κύριε Υπουργέ, έχετε
απόλυτο δίκιο. Γνωρίζω την εµπειρία σας από τη συνεργασία που
είχαµε. Και νοµίζω ότι αυτό είναι λογικό να γίνει στην τροποποί-
ηση του Κανονισµού της Βουλής. Είναι ουσιαστικό και αποτελε-
σµατικό. Και βοηθάει προς άλλες κατευθύνσεις. Δεν βοηθάει
µόνο εσάς.

Εσείς κάνετε το χρέος σας και είστε –πρέπει να το πω και δη-
µόσια- ένας από τους Υπουργούς που δεν λείπετε από τη Βουλή
όταν πρέπει να απαντήσετε. Είναι, όµως, σωστό για όλους µας.
Γιατί όπως είπατε σωστά, θα µπορούµε να έχουµε πλήρη εικόνα
των θεµάτων του Υπουργείου.

Ορίστε, έχετε το λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός  Υγείας): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε. Και θα είµαι συνεπής στο χρόνο.
Κύριε συνάδελφε, σας ευχαριστώ για την ερώτηση την οποία

υποβάλατε, διότι δίνετε -και µετά τις θέσεις τις οποίες αναπτύ-
ξατε- τη δυνατότητα στον Υπουργό να εξηγήσει πώς έχουν τα
πράγµατα στη διαδικασία της ψυχιατρικής µεταρρύθµισης µε το
εθνικό πρόγραµµα «Ψυχαργώ».

Πράγµατι, υπάρχουν διακόσιες πενήντα έξι στεγαστικές κοι-
νοτικές δοµές, σαράντα κέντρα ηµέρας, είκοσι οκτώ κινητές µο-
νάδες, τριάντα τρία κέντρα ψυχικής υγείας, εννέα ιατροπαιδα-
γωγικά κέντρα και ορισµένες ακόµα εξειδικευµένες δοµές, όπως
για την  αντιµετώπιση του Αλτσχάιµερ, του αυτισµού κ.λπ.. 

Η διατήρηση αυτών των δοµών αποτελεί δέσµευση της Ελλά-
δας απέναντι στην Ευρωπαϊκή Κοινότητα, στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. Και γι’ αυτό ακριβώς υπήρξε το προηγούµενο σύµφωνο
του κ. Αβραµόπουλου, αλλά και το αναθεωρηµένο σύµφωνο, το
οποίο πρόκειται να υπογράψουµε εντός των ηµερών µε τον Επί-
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τροπο Άντορ. 
Αναφέροµαι, λοιπόν, στα στοιχεία τα οποία και εσείς θίξατε:

Πράγµατι υπάρχουν 39.850.000 ευρώ για τη χρηµατοδότηση της
λειτουργίας του τοµέα της ψυχικής υγείας στη χώρα µας. Υπάρ-
χουν ελλείµµατα από 2012 που ταλαιπωρούν τους εργαζόµε-
νους. Εδώ, όµως, η απάντηση του Υπουργείου είναι πολύ συγκε-
κριµένη. Δεν έχει γίνει ορθολογική διαχείριση των πόρων από
τους υπεύθυνους των µη κυβερνητικών οργανώσεων.

Και θέλω να σας ενηµερώσω εσάς και τις κυρίες και τους κυ-
ρίου συναδέλφους, ότι δεν είναι επιχειρηµατική δραστηριότητα
οι µη κυβερνητικές οργανώσεις. Δυστυχώς στη χώρα µας απο-
κτήσαµε και αυτό το παράδοξο: Ενώ οι µη κυβερνητικές οργα-
νώσεις έπρεπε να λειτουργούν µε βάση τον κοινοτικό χαρα-
κτήρα, όπως περιγράφεται στην ψυχιατρική µεταρρύθµιση, έγι-
ναν ένας ακόµη τοµέας του κράτους. Δηλαδή, χρηµατοδοτεί το
κράτος την επιχειρηµατική δραστηριότητα των ιδιοτήτων των µη
κυβερνητικών οργανώσεων. 

Πού ακούστηκε µη κυβερνητική οργάνωση µε τριακόσιους
υπαλλήλους και πολλές δοµές; Κάποιος εξ αυτών έχει επενδύσει
1 ευρώ;

Αντιθέτως, έχουν φροντίσει για τις οικογένειες τους. Κι έχουµε
πορίσµατα του ΣΕΥΠ –όπως έχω κι άλλη φορά αναφερθεί στη
Βουλή- να αµείβονται µε παχυλούς µισθούς, έξω από κάθε λο-
γική, µε βάση τη σηµερινή πραγµατικότητα. Κι ενώ πράττουν
αυτά, αφήνουν τους εργαζόµενους απλήρωτους. 

Εµείς εξαντλήσαµε από το Υπουργείο τις δυνατότητες χρηµα-
τοδότησης για το πρώτο εξάµηνο. Δόθηκαν ήδη 10.000.000. Εγ-
κρίθηκαν προ δύο ηµερών άλλα  10.000.000 ευρώ. Θα υπάρξει
και µια έκτακτη χρηµατοδότηση, αυτή στην οποία αναφερθή-
κατε. 

Άρα προσπαθούµε –αν µου επιτρέπετε την έκφραση- εµπρο-
σθοβαρώς  στο πρώτο εξάµηνο να εξαντλήσουµε κάθε δυνατό-
τητα χρηµατοδότησης, µε σκοπό να εξοφληθούν οι υποχρεώσεις
προς τους εργαζόµενους. Αυτός είναι και ο τρόπος µε τον οποίο
υπέγραψε η συνάδελφος κ. Σκοπούλη τις εγκρίσεις χρηµατοδό-
τησης. Δηλαδή, το 80% σε κάθε µονάδα να διατεθεί για την εξό-
φληση των εργαζοµένων και το 20% για τις άλλες υποχρεώσεις.

Για τη συνέχεια της χρηµατοδότησης: Αυτή είναι η βασική
αιτία και επιδίωξη για την υπογραφή του νέου συµφώνου µε τον
Επίτροπο Άντορ. Εξασφαλίζουµε 80.000.000. Δεν θέλω να κάνω
ακόµα ακριβείς ανακοινώσεις, γιατί δεν έχουµε βάλει την υπο-
γραφή µας. Το πλαίσιο, όµως, το οποίο υπάρχει κι έχει αποσταλεί
για να τύχει της έγκρισης του κ. Άντορ -και θεωρώ ότι είναι το
τελευταίο στάδιο- θα έχει και αναδροµική ισχύ ενός εξαµήνου.
Δηλαδή, θα καλύψουµε το δεύτερο εξάµηνο του 2012 µε αυτό
το νέο σύµφωνο. Θα είναι, δηλαδή, µια χρηµατοδότηση  η οποία
θα µας επιτρέψει να πάµε χωρίς προβλήµατα µέχρι το τέλος του
2015. 

Κι εξηγώ: Τακτικός προϋπολογισµός -περίπου 40.000.000 κατ’
έτος- 80.000.000 από το νέο σύµφωνο, συν τις έκτακτες επιχο-
ρηγήσεις στις οποίες αναφερθήκατε, θεωρούµε, κύριε Πρόεδρε,
ότι θα µας επιτρέψουν να πάµε χωρίς κραδασµούς τη διαδικασία
της ψυχιατρικής µεταρρύθµισης µέχρι το τέλος. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Ορίστε, κύριε Βουλευτά, έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, χαίροµαι

που είστε από τους Υπουργούς που βάζετε πραγµατικά το δά-
κτυλό σας επί τον τύπον των ήλων. Και µιλήσατε για µη κυβερ-
νητικές οργανώσεις οι οποίες ξέχασαν το ρόλο τους κι έγιναν
«µακρύ χέρι» άλλων καταστάσεων. 

Χαίροµαι πραγµατικά που είδατε στην ουσία του το πρόβληµα
στις δοµές της ψυχιατρικής µεταρρύθµισης. 

Το ουσιαστικό, όµως, και η επικαιρότητα αυτής της ερώτησης
έχει να κάνει µε το δεύτερο σκέλος της ερώτησής µου που
αφορά την κατάργηση της Διεύθυνσης Ψυχικής Υγείας και την
πρόθεση του Υπουργείου Διοικητικής Μεταρρύθµισης να γίνει
αυτό τµήµα πλέον σε µια υπό σύσταση Διεύθυνση Ανάπτυξης
Μονάδων Υγείας. 

Από τις κοινοβουλευτικές απαντήσεις της πολιτικής ηγεσίας

του Υπουργείου Υγείας διαφαίνεται µια σοβαρή ανακολουθία,
κύριε Υπουργέ -και λυπάµαι που το λέω αυτό- ως προς τη σκο-
πούµενη αναδιάρθρωση των Υπηρεσιών του Υπουργείου σας. 

Εσείς υποστηρίζετε -και σε παλαιότερη απάντηση, η οποία
εδόθη στη Βουλή αυτή, σε ερώτηση που έγινε από το ΣΥΡΙΖΑ-
ότι ουσιαστικά θα καταργηθεί η Διεύθυνση. Φαίνεται όµως -η
Υφυπουργός Υγείας έχει δώσει µια άλλη απάντηση και οι Υπη-
ρεσίες του Υπουργείου σας δίνουν διαφορετικές απαντήσεις- ότι
κάποιοι πιστεύουν ότι η Διεύθυνση Ψυχικής Υγείας είναι ο κινη-
τήριος µοχλός για τη διασφάλιση της συνέχειας του εθνικού σχε-
δίου «Ψυχαργώ».

Κύριε Υπουργέ, θα θέλαµε να ξέρουµε ποια από τις δύο από-
ψεις θα υπερισχύσει. Οι απόψεις κάποιων υπηρεσιών στη Διεύ-
θυνση Ψυχικής Υγείας; Η απάντηση που έδωσε η κ. Σκοπούλη;
Η απάντηση που έδωσε το Υπουργείο σας ότι η Διεύθυνση θα
καταργηθεί; Τι απ’ όλα θα υπερισχύσει; Αν τελικά υπερισχύσει η
άποψη υπέρ της κατάργησης της Διεύθυνσης Ψυχικής Υγείας
και ενσωµατωθεί στο νέο οργανωτικό σχήµα του Υπουργείου
σας, µπορείτε να µας πείτε ποιες θα είναι οι συνέπειες για την
πραγµάτωση των µεγαλεπήβολων στόχων του εθνικού προγράµ-
µατος «Ψυχαργώ»; 

Κύριε Υπουργέ, πιστεύετε ότι δεν θα επηρεάσει την πορεία
υλοποίησης του προγράµµατος και την εφαρµογή των δεσµεύ-
σεων της χώρας µας έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης; Θεωρείτε
ότι θα είναι εύκολο η Διεύθυνση να φέρει σε πέρας το δύσκολο
έργο της, το οποίο µέχρι στιγµής προσπαθεί να ολοκληρώσει
κάτω από πραγµατικά αντίξοες συνθήκες, τις οποίες πολύ καλά
γνωρίζετε; 

Κύριε Υπουργέ, σας ερωτώ και από προσωπική πείρα ότι µε
την υποβάθµιση σε τµήµα της Διεύθυνσης Ανάπτυξης Μονάδων
Υγείας, η οποία, όπως είναι ευνόητο, είναι προσανατολισµένη
στις υγειονοµικές υπηρεσίες, τι ακριβώς θα ακολουθήσει; Θα
υπάρξουν τεράστια κοινωνικά προβλήµατα. Νοµίζω ότι δεν θα
θέλατε κι εσείς προσωπικά να συνδέσετε το όνοµά σας µε την
κατάργηση της Διεύθυνσης Ψυχικής Υγείας στη χώρα µας. Θα
ναρκοθετήσει κυριολεκτικά µία τεράστια προσπάθεια που έχει
γίνει, χωρίς να θέλω να υποτιµήσω και να υποβαθµίσω το τµήµα
και αυτούς που θα εργαστούν στο µελλοντικό ίσως αυτό τµήµα
της ψυχικής υγείας. Αν υπάρχουν τέτοια σχέδια, θα πρέπει να
επανεξεταστούν το συντοµότερο δυνατό και να δοθεί µία απάν-
τηση που θα βάλει τέλος σ’ αυτές τις φήµες που υπάρχουν και
σ’ αυτό το σχέδιο, το οποίο έγινε µεν από το Υπουργείο Διοικη-
τικής Μεταρρύθµισης, χωρίς όµως –πιστεύω- την απαιτούµενη
προσοχή, χωρίς να γνωρίζουν όλες τις διαστάσεις του προβλή-
µατος και χωρίς να γνωρίζουν τι σηµαίνει ψυχιατρική µεταρρύθ-
µιση και αποασυλοποίηση στην Ελλάδα. Δεν θα ήθελα να
θυµηθούµε πάλι εκείνες τις εποχές της Λέρου και των ψυχια-
τρείων-κολαστηρίων στη χώρα µας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο συνάδελφο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην αίθουσα «ΕΛΕΥΘΕΡΟΣ
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και
τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, δεκαπέντε
µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί από το Γυµνάσιο
και τις τάξεις Λυκείου της ακριτικής Τήλου του Νοµού Δωδεκα-
νήσου που φιλοξενούνται στην Αθήνα στο πλαίσιο του εκπαιδευ-
τικού προγράµµατος που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Υποδεχόµαστε τις µαθήτριες και τους µαθητές από τα ακρι-

τικά Δωδεκάνησα. Χθες το βράδυ το Εθνικό Σύστηµα Υγείας αν-
ταποκρίθηκε µε εξαιρετική επιτυχία και µεταφέραµε περιστατικό
από το Καστελόριζο στη Ρόδο. Υπάρχουν, λοιπόν, και οι καλές
πλευρές των εργαζοµένων στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας και της
πολιτείας γενικότερα. Ανταποκρινόµαστε εκεί όπου η Ελληνίδα
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και ο Έλληνας αλλά και οι υπήκοοι τρίτων χωρών, που ζουν στη
χώρα µας, έχουν ανάγκη και εκεί όπου πάσχουν.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΑΚΗΣ: Είναι και το πρώτο νησί που εφάρµοσε
την κλαδική, κύριε Υπουργέ.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός Υγείας): Καλοδεχού-
µενο. Χαιρόµαστε ιδιαιτέρως να ενισχυθούν οι υποδοµές και,
όπως έχω απαντήσει και σε άλλες ερωτήσεις και θα απαντήσω
και στη συνέχεια, είναι προτεραιότητά µας η υγειονοµική θωρά-
κιση του αρχιπελάγους του Αιγαίου και αυτό θα το κάνουµε
πράξη τις επόµενες µέρες.

Κύριε Κωνσταντόπουλε, η συζήτηση για τη διοικητική µεταρ-
ρύθµιση είναι γενικότερη. Δεν είναι αποκλειστική ευθύνη του
Υπουργού και του Υπουργείου Διοικητικής Μεταρρύθµισης. Ο κ.
Μανιτάκης µάς εµπιστεύθηκε και µας έδωσε τη δυνατότητα να
αποφασίσουµε εµείς στο Υπουργείο ποιες δοµές πρέπει να κα-
ταργηθούν, ποιες να ενσωµατωθούν, ποιες γενικές διευθύνσεις
και ποιες διευθύνσεις. 

Το αρχικό σχέδιο του Υπουργείου προβλέπει τη µείωση των
γενικών διευθύνσεων κατά 50% -από έξι µπορεί να γίνουν τρεις-
και τη µείωση των υπολοίπων δοµών κατά 39%. Αυτό δεν σηµαί-
νει ότι ακυρώνονται οι αρµοδιότητες που ασκούν, αλλά δηµιουρ-
γούνται νέες δοµές µε επιτελικό χαρακτήρα για την άσκηση της
πολιτικής υγείας στη χώρα µας, την εποπτεία των υπηρεσιών,
των δοµών, των οργανισµών και την άσκηση ελέγχου όπου χρει-
άζεται. Είναι µία διαδικασία, η οποία εξελίσσεται ακόµα, µε προ-
τάσεις και µε συζητήσεις µέχρι να καταλήξουµε στο τελικό
σχήµα του νέου οργανισµού του Υπουργείου Υγείας. 

Όντως έχετε δίκιο ότι υπάρχει αυτή η πρόταση. Δεν υπάρχει,
όµως, για να διακοπεί το ενδιαφέρον της πολιτείας για την ψυ-
χιατρική µεταρρύθµιση και τις δοµές που λειτουργούν, αλλά
διότι στην ίδια γενική διεύθυνση θα ανήκουν όλες οι νοσηλευτι-
κές µονάδες του Εθνικού Συστήµατος Υγείας. Πάντως δεν είναι
τελική απόφαση.

Επιτρέψτε µου, όµως, να σας πω ότι το γεγονός ότι υπήρχε η
διεύθυνση στο Υπουργείο δεν απέτρεψε από το να εκδηλωθούν
όλα αυτά τα νοσηρά και απαράδεκτα φαινόµενα –πράγµα στο
οποίο όλοι συµφωνούµε- που εκδηλώθηκαν κατά το παρελθόν,
σε σηµείο µάλιστα που η ίδια η διεύθυνση του Υπουργείου πα-
ρέπεµπε για πληροφορίες σχετικά µε την ψυχιατρική µεταρρύθ-
µιση σε συγκεκριµένο στέλεχος µη κυβερνητικής οργάνωσης και
µάλιστα στέλεχος συγκεκριµένης παράταξης -την οποία δεν επι-
θυµώ να αναφέρω- που είχε και κάποιες άλλες προεκτάσεις. 

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι το θέµα δεν είναι αν θα λέγεται
«διεύθυνση» ή «γενική διεύθυνση» ή «τµήµα», αλλά το πώς ασκεί-
ται η διοίκηση από το Υπουργείο. Αυτό είναι το µέληµα και το εν-
διαφέρον της πολιτικής ηγεσίας. 

Πάντως, κρατώ τις παρατηρήσεις σας καλόπιστα, αντιλαµβά-
νοµαι το ενδιαφέρον σας και θα δούµε πού θα καταλήξουµε στο
τελικό οργανόγραµµα του νέου οργανισµού του Υπουργείου
Υγείας. 

Ολοκληρώνοντας θα ήθελα να πω µία φράση. Γίνονται και-
νούργιες επενδύσεις στον τοµέα της ψυχιατρικής µεταρρύθµι-
σης: Νέα ψυχιατρική κλινική που έχει ξεκινήσει από εσάς -γι’
αυτό το αναφέρω ιδιαιτέρως, κύριε Υπουργέ- και από την κ.
Μαρία Τροχάνη, την τότε Γενική Γραµµατέα, και είναι η νέα ψυ-
χιατρική κλινική στο Παναρκαδικό Νοσοκοµείο ύψους 10 εκατοµ-
µυρίων ευρώ, που θα προσφέρει στους ασθενείς άριστο
περιβάλλον καθώς και στους ιατρούς, στους νοσηλευτές και
στους εργαζοµένους. Είναι και αυτό µία απόδειξη ότι µε την αξιο-
ποίηση πόρων από την Δ’ Προγραµµατική Περίοδο µπορούµε να
βελτιώσουµε τις υποδοµές µε αυτού του είδους τις επενδύσεις. 

Ευελπιστώ σε ένα καλύτερο και αισιόδοξο µέλλον διότι είναι ο
πλέον ευαίσθητος τοµέας του Υπουργείου Υγείας.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υπουργέ. 
Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Υπουργός Δικαιο-

σύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων διεβίβασε στη
Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και το ν.3126/
2003 «Ποινική ευθύνη των Υπουργών» όπως ισχύει, δικογραφία
που αφορά στον πρώην Υφυπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας

και Κλιµατικής Αλλαγής κ. Ιωάννη Μανιάτη. 
Θα συνεχίσουµε µε την πέµπτη µε αριθµό 1334/16-4-2013 επί-

καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Τρικάλων της Δη-
µοκρατικής Αριστεράς κ. Γεωργίου Κυρίτση προς τον Υπουρ-
γό Υγείας,  σχετικά µε την επαναλειτουργία του Παιδοκαρδιοχει-
ρουργικού Κέντρου στο Νοσοκοµείο Παίδων «Η Αγία Σοφία».

Το λόγο έχει ο κ. Κυρίτσης. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΥΡΙΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, από τον Οκτώβριο του 2011 το Παιδοκαρδιο-

χειρουργικό Κέντρο στο Νοσοκοµείο Παίδων «Αγία Σοφία» πα-
ραµένει εκτός λειτουργίας µετά από απόφαση του τότε Υπουρ-
γού Υγείας. 

Η απόφαση να σταµατήσει να λειτουργεί το συγκεκριµένο
τµήµα του νοσοκοµείου σχετίζονταν µε καταγγελίες ότι οι παι-
δοκαρδιοχειρουργοί  δεν εκτελούσαν σωστά το λειτούργηµά
τους λόγω προσωπικών διενέξεων. Συγκεκριµένα, καταγγέλθηκε
ότι δεν πραγµατοποιήθηκε προγραµµατισµένη επέµβαση παι-
διού, το οποίο ήταν ήδη ναρκωµένο στο χειρουργείο, ενώ οι χει-
ρουργοί διαπληκτίζονταν.

Εσείς, κύριε Υπουργέ, έχετε επικαλεστεί στα Μέσα Μαζικής
Ενηµέρωσης και στην Ολοµέλεια της Βουλής ότι η επαναλει-
τουργία του κέντρου δεν έχει καταστεί εφικτή λόγω της ασυµ-
φωνίας των εν λόγω ιατρών αλλά και της απόφασης του πειθαρ-
χικού συµβουλίου, που δεν έχει ακόµη εκδοθεί. 

Μετά την παύση λειτουργίας του συγκεκριµένου κέντρου στο
Νοσοκοµείο Παίδων «Αγία Σοφία» τα περιστατικά παραπέµπονται
στο «Ωνάσειο Καρδιοχειρουργικό Κέντρο», το οποίο όµως δεν
διαθέτει κάλυψη παιδιατρικού νοσοκοµείου και σε περίπτωση
άλλης εµπλοκής τα παιδιά µεταφέρονται ξανά στο Νοσοκοµείο
«Αγία Σοφία».

Μέχρις στιγµής έχουν γίνει παρεµβάσεις από εισαγγελέα για
το θέµα του συγκεκριµένου κέντρου µετά από καταγγελίες γο-
νέων ότι η ζωή των παιδιών τους τίθεται σε κίνδυνο. Η πιο πρό-
σφατη έγινε το Φεβρουάριο µετά από δηµοσίευµα στην εφηµε-
ρίδα «ΕΛΕΥΘΕΡΟΤΥΠΙΑ». 

Θα σας καταθέσω για τα Πρακτικά και την προσφυγή γονέων
στο Συνήγορο του Πολίτη και τη µετέπειτα επικοινωνία της ανε-
ξάρτητης αρχής µε τη διοίκηση του «Αγία Σοφία». 

Επιπλέον, κύριε Υπουργέ, έχω στα χέρια µου και τις δυο απο-
φάσεις των ΕΔΕ που έχουν γίνει µέχρι στιγµής. Σύµφωνα µε τη
δεύτερη ΕΔΕ, οι εν λόγω ιατροί που κατηγορούνται ότι διαπλη-
κτίζονταν στο χειρουργείο και δεν έκαναν προγραµµατισµένη εγ-
χείριση, διαπιστώθηκε ότι δεν βρίσκονταν και οι δυο ταυτοχρό-
νως στο χειρουργείο. Εποµένως, προσπαθώ κι εγώ να καταλάβω
σε ποιο σοβαρό επιχείρηµα έχει στηριχθεί η παύση λειτουργίας
αυτού του τόσο σηµαντικού κέντρου για την υγεία των παιδιών.
Δεν θέλω να πάω και λίγο παραπέρα, γιατί αυτό είναι που µας
ενδιαφέρει αυτήν τη στιγµή. 

Δεδοµένου ότι το Νοσοκοµείο Παίδων «Η Αγία Σοφία» είναι το
µόνο εξειδικευµένο νοσηλευτικό ίδρυµα του ΕΣΥ στην Ελλάδα
και το πιο πλήρες των Βαλκανίων, µε παιδοκαρδιοχειρουργικό
κέντρο, θα ήθελα να µου απαντήσετε σε ποιες ενέργειες πρόκει-
ται να προβείτε εσείς, κύριε Υπουργέ, ώστε να λυθεί άµεσα το
ζήτηµα της επαναλειτουργίας αυτού του νοσοκοµείου που είναι
κλειστό εδώ κι ενάµιση χρόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Κυρίτση.

Κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν την συνεδρίαση
αφού συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δη-
µοκρατίας» που διοργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι πέντε
µαθήτριες και µαθητές και µία εκπαιδευτικός από το 10ο Δηµο-
τικό Σχολείο Νίκαιας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, αναφερθήκατε στα συγκεκριµένα περιστα-

τικά και στο χρονοδιάγραµµα της υπόθεσης αυτής. Το συµπέρα-
σµα είναι ότι την υπόθεση επί της ουσίας τη χειρίζονται τα
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πειθαρχικά όργανα που έχουν αναλάβει να διαλευκάνουν την
υπόθεση και να καταλογίσουν ευθύνες και αυτό περιορίζει κατά
πολύ τις δυνατότητες παρέµβασης του Υπουργού. 

Παρ’ όλα ταύτα, αµέσως µετά την ανάληψη των καθηκόντων
µου κάλεσα στο γραφείο τους ιατρούς, το διοικητή του νοσοκο-
µείου και τον τότε διοικητή της υγειονοµικής περιφέρειας, για να
κάνουµε µια συζήτηση για το πώς µπορεί να ξεπεραστεί το πρό-
βληµα λαµβανοµένης υπ’ όψιν της εν εξελίξει πειθαρχικής έρευ-
νας. 

Φαίνεται, όµως, ότι πέραν των όσων λέγονται, υπάρχουν ζητή-
µατα µεταξύ του επιστηµονικού προσωπικού τα οποία δεν επι-
λύονται εύκολα και δεν διευκολύνουν και την πολιτική ηγεσία για
να πάρει αποφάσεις. 

Είµαστε στο τελευταίο στάδιο πριν τη δηµοσιοποίηση των απο-
φάσεων της έρευνας. Θα δω πως διαµορφώνεται η κατάσταση. 

Εν τω µεταξύ ο Διοικητής της 1ης Υγειονοµικής Περιφέρειας,
ο κ. Κοντοζαµάνης, ξεκίνησε τις προσπάθειες µε τους γιατρούς
που υπάρχουν στο ειδικό κέντρο αντιµετώπισης συγγενών καρ-
διοπαθειών για να επαναλειτουργήσει το καρδιολογικό τµήµα.
Χρειάζεται µια προσπάθεια για να µπει σε διαδικασία οµαλής λει-
τουργίας, διότι, όπως ορθώς αναφερθήκατε, για δεκαέξι-δεκαο-
κτώ µήνες δεν λειτουργεί το κέντρο µας. Δεν είναι εφικτή η ά-
µεση επαναλειτουργία του. 

Το δεύτερο που θέλω να σας πω, είναι ότι το «Ωνάσειο» αντα-
ποκρίνεται στη ζήτηση των υπηρεσιών για επεµβάσεις καρδιάς
στα παιδιά µε ιδιαίτερη επιτυχία. Η φήµη του «Ωνασείου» δεν αµ-
φισβητείται. Η επιστηµονική αξιοσύνη των γιατρών του «Ωνα-
σείου» δεν αµφισβητείται, αντίθετα αποτελεί εγγύηση για τη
φήµη του. Μέχρι στιγµής έτσι αντιµετωπίζεται η ανάγκη για την
αντιµετώπιση των συγγενών καρδιοπαθειών σε παιδιά.

Είναι προσωπική επιθυµία και δέσµευση δική µου να επαναλει-
τουργήσει. Πρέπει, όµως, να έχω και τις δυνατότητες να είµαι
απόλυτα σύννοµος και να µπορώ να σας πω στη Βουλή ότι εγ-
γυώµαι ότι θα λειτουργεί άψογα επιστηµονικά και λειτουργικά. 

Όταν προκύπτουν τέτοια θέµατα στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας
µε το πλαίσιο της υφιστάµενης και ισχύουσας νοµοθεσίας, δεν
υπάρχουν µεγάλα περιθώρια επιλογών από την εκάστοτε πολι-
τική ηγεσία και από τη διοίκηση του νοσοκοµείου. 

Όσο στηριζόµαστε σε ένα κεντρικά, κρατικά διευθυνόµενο
Εθνικό Σύστηµα Υγείας, το οποίο ελέγχει κι έχει τη δυνατότητα
να καθορίζει τις διαδικασίες προσλήψεως του επιστηµονικού
προσωπικού, θα έχουµε τέτοια κρούσµατα και τέτοιες καθυστε-
ρήσεις. 

Σε άλλη περίπτωση, θα µπορούσε, εάν είχε αυτοτέλεια η διοί-
κηση του κάθε νοσοκοµείου, να χειριστεί τους πόρους τους οποί-
ους έχει διαθέσιµους, να έχει και την ικανότητα να προκηρύσσει
θέσεις και να προσλαµβάνει επιστηµονικό προσωπικό. Αυτό βλέ-
πετε ότι δεν υπάρχει. Και αν επιχειρήσουµε εµείς να πούµε ότι
θα µπορούσε αυτό να νοµοθετηθεί, είναι βέβαιο ότι την εποµένη
ηµέρα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής θα εκκινήσει επιχειρη-
µατολογία για την ιδιωτικοποίηση, για την εµπορευµατοποίηση,
για προσλήψεις ρουσφετολογικές, διότι όταν η ίδια η κοινωνία
και οι πολιτικές δυνάµεις δεν έχουµε εµπιστοσύνη σε δοµές οι
οποίες εξυπηρετούν το δηµόσιο συµφέρον, τότε η γραφειοκρα-
τία κατισχύει, επιβάλλει τις ασφυκτικές διαδικασίες της και η δι-
οίκηση, εν προκειµένω του «Αγία Σοφία» αλλά και οποιουδήποτε
άλλου νοσοκοµείου και ο Υπουργός δεν είναι σε θέση να προκη-
ρύξουν µια θέση και να προσλάβουν κάποιον, ο οποίος θα µπο-
ρούσε να ανταποκριθεί. 

Σας είπα αυτόν τον προβληµατισµό, διότι η καθηµερινή λει-
τουργία του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, µάς  βάζει µπροστά σε
τέτοιες προκλήσεις χάριν των αναγκών οι οποίες αναδεικνύονται. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Κύριε Κυρίτση,  έχετε το λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΥΡΙΤΣΗΣ: Κύριε Υπουργέ, πρώτον, έχω στα χέρια

µου την απόφαση γιατρών, οι οποίοι αποδέχονται να ανοίξει το
καρδιοχειρουργικό και µάλιστα αποδεχόµενοι να µην κάνουν το
99% των εγχειρήσεων. Ακόµη και το 2% µπορούν να το κάνουν
και το αποδέχονται. Ίσως δεν σας έχουν ενηµερώσει. 

Θα τα καταθέσω στα Πρακτικά όλα αυτά. 
Δεύτερον, το «Ωνάσειο», κύριε Υπουργέ, δεν παίρνει νεογνά.

Το «Ωνάσειο» αρχίζει από ενός έτους και µετά. Οι γονείς πηγαί-
νουν στο «Ωνάσειο» και το νεογνό τους γυρίζει στο «Αγία Σοφία».
Ξαναπηγαίνουν. Επιπλέον τώρα, επειδή επί δεκαεννέα µήνες
εµείς συζητάµε αυτό το θέµα και το «έχουµε στο ψυγείο», εγώ
θέλω να επικαλεστώ την ευαισθησία σας, κύριε Υπουργέ. 

Θα σας καταθέσω –έχω ένα ολόκληρο πακέτο- πώς λειτούρ-
γησαν, τι υπάρχουν, τι έχουν αποφασίσει, ποιες είναι οι αποφά-
σεις και θεωρώ ότι µε αυτά τα θέµατα, όσο τα αφήνουµε, θα
φτάσουµε στη Μανωλάδα. 

Με ποια έννοια το λέω αυτό; Είπα ότι επικαλούµαι την ευαι-
σθησία σας για να µη γίνει το κακό και τρέχουµε µετά να ζητάµε
ευθύνες, γιατί τώρα έγινε όλο αυτό και τρέχει ένα κράτος αυτήν
τη στιγµή στη Μανωλάδα, ενώ θα έπρεπε να τα έχει όλα αυτά
προλάβει. 

Κύριε Υπουργέ, έχω πάρα πολλά στοιχεία να σας δώσω και θα
µπορούσαµε να µιλάµε ώρες γι’ αυτό το θέµα. Εγώ αντιλαµβά-
νοµαι την αγωνία. Αυτήν τη στιγµή, υπάρχει µάνα µε ένα παιδί
που το πηγαίνει µια στο «Ωνάσειο» -γιατί δεν το δέχεται- και µια
στο «Αγία Σοφία» και επειδή έχει ξαναχειρουργηθεί στο «Αγία
Σοφία» αλλά κι επειδή επικαλεστήκατε κι εσείς ότι είναι πολύ
σπουδαίοι οι γιατροί εκεί. Και θα συµφωνήσω κι εγώ. Ξέρετε,
έχουν εκπαιδευτεί στο «Αγία Σοφία». Είναι σαν εµάς στη δουλειά
µας, όπου όλοι οι τεχνικοί εκπαιδεύτηκαν στην ΕΡΤ και µετά τους
πήραν τα ιδιωτικά κανάλια. Είναι ακριβώς το ίδιο αυτήν τη στιγµή. 

Κύριε Υπουργέ, πιστεύω ότι πρέπει εσείς να γυρίσετε στο
Υπουργείο σας. Θα σας καταθέσω ολόκληρο φάκελο εδώ. Αυτό
δεν µπορεί να χρονίσει. Δεν µπορεί να πάει πάνω από δεκαεννέα
µήνες. Ξέρω ότι πάλι επικαλούµαι την ευαισθησία σας. Να δώ-
σετε µια εντολή. Βλέπω εδώ ότι λέτε πως έριξαν τις ευθύνες στο
διοικητή του νοσοκοµείου. Υπάρχουν όλα αυτά εδώ γραµµένα.
Μπορεί τη Δευτέρα να λειτουργήσει. Οι γιατροί το θέλουν.
Έχουν χαρτί που θα σας καταθέσω εδώ, το οποίο έχουν υπογρά-
ψει. Ξεκινήστε το τη Δευτέρα. Μη µας συµβεί κάτι κακό, γιατί
τότε δεν θα υπάρχει καµµία δικαιολογία για κανέναν µας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Κυρίτσης καταθέ-

τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Κυρίτση.

Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε συνά-

δελφε, η ευαισθησία είναι δεδοµένη για όλες τις κυρίες και τους
κυρίους συναδέλφους και όποιος ασκεί τα καθήκοντα του Υ-
πουργείου Υγείας, θεωρεί ότι είναι δεδοµένη και γι’ αυτόν η ευαι-
σθησία σε κάθε περίπτωση.

Η αλήθεια είναι ότι όλα αυτά που έχουν συµβεί -επειδή επι-
µένω ότι υπάρχουν νοµικές δεσµεύσεις οι οποίες δεν µπορούν
να ξεπεραστούν, όπως η συγκεκριµένη πειθαρχική διαδικασία-
περιορίζουν τις δυνατότητες παρεµβάσεως του Υπουργού
Υγείας. 

Παρ’ όλα ταύτα -σας είπα ότι εγώ πρώτος συγκάλεσα τη σύ-
σκεψη στην οποία αναφέρθηκα- δεν υπήρξε πρόοδος. Χαίροµαι
από το γεγονός, το οποίο γνωρίζω, ότι έχουν υποβάλει γραπτώς
οι ιατροί την επιθυµία τους και την απόφασή τους να συνεργα-
στούν, δεν παύουν όµως να τελούν κάτω από πειθαρχική δίωξη. 

Επίσης, δεν µπορεί -από το φόβο των όσων ενδεχοµένως ως
συνέπειες επακολουθήσουν- να επιχειρούν σήµερα, µε έναν
τρόπο τον οποίο γνωστοποίησαν γραπτώς, να ξεπεράσουν τα
προβλήµατα του παρελθόντος.

Πρέπει να λυθούν αυτά, πρέπει να ξέρουµε ότι δεν θα υπάρ-
ξουν ξανά τέτοιου είδους συµπεριφορές. Δεν πήρε την απόφαση
τυχαία ο προηγούµενος Υπουργός για να αναστείλει τη λειτουρ-
γία της κλινικής. Όπως έχετε τώρα σειρά στοιχείων, έτσι υπήρ-
χαν και τότε συγκεκριµένα στοιχεία. Εγώ δεν υπεισέρχοµαι στην
ανάλυση αυτών των στοιχείων, διότι δεν έχω καµµία δικαιοδοσία. 

Θέλω, όµως, µε την ευκαιρία να σας πω γενικότερα, επειδή εγ-
καλούµεθα και υπάρχουν και ορισµένα δηµοσιεύµατα σήµερα
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ότι αδιαφορούµε για το θέµα των µονάδων εντατικής θεραπείας
και για τις προσλήψεις ιατρών, ότι αυτό δεν είναι αληθές. 

Ξέρετε ότι ο Υπουργός, ο κ. Μανιτάκης, δέχεται τα αιτήµατα
τα οποία υποβάλλει ο κάθε Υπουργός σύµφωνα µε τις ανάγκες
του Υπουργείου. Αυτό δεν σηµαίνει ότι είναι σε θέση να ικανο-
ποιήσει το σύνολο των αιτηµάτων, παρά την πραγµατικότητα της
ανάγκης της υποστελέχωσης µονάδων εντατικής θεραπείας ή
άλλων µονάδων του Εθνικού Συστήµατος Υγείας. Εµείς καλού-
µαστε, µετά στις αποφάσεις των εγκρίσεων, να διαχειριστούµε
αυτές τις εγκρίσεις και να κάνουµε τις καλύτερες δυνατές επι-
λογές. 

Έτσι, λοιπόν, για τις µονάδες εντατικής θεραπείας θα έχουµε
τη δυνατότητα να προσληφθεί προσωπικό, τακτικό προσωπικό,
από τις εκατόν πενήντα εννέα θέσεις που µας ενέκριναν. Μας
ενέκριναν όµως και οκτακόσιους επικουρικούς, οι οποίοι θα προ-
στεθούν, ούτως ώστε να επιτύχουµε τους στόχους τους οποίους
θέσαµε και για την υγειονοµική θωράκιση του Αιγαίου και για τις
µονάδες εντατικής θεραπείας και για όποιες έκτακτες ανάγκες.
Γι’ αυτό αναφέρθηκα, κύριε συνάδελφε, στις δυνατότητες που
θα έχουµε -αφού όπως σας εξήγησα προηγουµένως, οι προκη-
ρύξεις νέων θέσεων δεν είναι µία ευέλικτη διαδικασία- από τους
επικουρικούς, οι οποίοι διατίθενται τώρα µε την απόφαση του κ.
Μανιτάκη και του κ. Σταϊκούρα, ώστε να καλύψουµε και τις ανάγ-
κες του τµήµατος των συγγενών καρδιοπαθών στο Νοσοκοµείο
«Η Αγία Σοφία». Σας λέω, λοιπόν, ότι θα παρακολουθήσουµε όλη
τη διαδικασία, ούτως ώστε πολύ σύντοµα να δώσουµε τη λύση. 

Επίσης, για την ενηµέρωση των συναδέλφων, θα ήθελα να πω
ότι προβλήµατα υπήρχαν, υπάρχουν και θα υπάρχουν πάντα στο
Εθνικό Σύστηµα Υγείας, γιατί έχει τη δυναµική της ίδιας της
ζωής. Άνθρωποι το υπηρετούν, άνθρωποι οι οποίοι εκπληρώνουν
τα καθήκοντά τους και ενδεχοµένως κάποιος έχει ανάγκη µίας
άδειας, κάποιος παραιτείται, κάποια κυρία είναι εγκυµονούσα. 

Δεν υπάρχει, λοιπόν, αδιαφορία από την Κυβέρνηση ούτε
υπάρχει ανάγκη εσωτερικής σύγκρουσης στην Κυβέρνηση µε το
«α» ή «β» αίτηµα. Αυτή είναι η ζωή στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας,
όπως και το περιστατικό που µεταφέρθηκε σήµερα το πρωί, ανα-
φέροµαι σε αυτό από την Κέα. Δεν είπε κανείς για το άλλο που
σας είπα από το Καστελλόριζο, γιατί κατά τη γνώµη κάποιων,
πρέπει να τρέφεται η ελληνική κοινωνία µόνο µε αρνητικές εντυ-
πώσεις. Η επιβράβευση, η αρετή, το φιλότιµο, που επιδεικνύουν
οι κρατικοί λειτουργοί, αποσιωπούνται. Ό,τι είναι πρόβληµα, είναι
µέγα θέµα. Και κατά κύριο λόγο ενώ εµφανίζεται το πρόβληµα,
αποσιωπάται το πώς έχει δηµιουργηθεί και ποιες είναι οι πραγ-
µατικές του διαστάσεις.   

Ας µη στεκόµαστε σε αυτά. Ξέρω ότι κι εσείς και όλοι οι συνά-
δελφοι θέλετε να βελτιώσουµε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, λαµ-
βανοµένων πάντα υπ’ όψιν των προβληµάτων. Και προς αυτήν
την κατεύθυνση κινούµεθα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κύριε Υπουργέ,

παίρνω την ευκαιρία, όχι απευθυνόµενος στην επί τριάντα πέντε
χρόνια γνωριµία και φιλία µας -εσείς στο σπουδαστικό και εγώ
στο φοιτητικό- αλλά επειδή ξέρω ότι θα ανταποκριθείτε σ’ αυτό
που θα ακούσετε κι επειδή µιλάµε για τµήµατα εν γένει καρδιο-
λογικά, να σας πω το εξής: Θα ήθελα να έχετε άµεση ανταπό-
κριση στο αίτηµα που υπάρχει για τη δηµιουργία τµήµατος
αγγειοπλαστικής στην Καρδιολογική Κλινική του Νοσοκοµείου
Καβάλας. 

Ευχαριστώ.
Θα παρακαλέσω τους κυρίους συναδέλφους και θα ζητήσω

την άδειά τους να προηγηθεί η επίκαιρη ερώτηση του Υπουργού
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, κ. Αθανάσιου Τσαυτάρη,
επειδή πρέπει να αναχωρήσει στο εξωτερικό. Το Σώµα εγκρίνει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Το Σώµα ενέκρινε. 
Προχωρούµε στην πέµπτη µε αριθµό 1335/16-4-2013 επίκαιρη

ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Λάρισας της Δηµοκρα-
τικής Αριστεράς κ. Θωµά Ψύρρα προς τους Υπουργούς Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων και Οικονοµικών, σχετικά µε τη
συγχώνευση του Εθνικού Ιδρύµατος Αγροτικής Έρευνας στον
Ελληνικό Γεωργικό Οργανισµό «Δήµητρα».

Ο κ. Ψύρρας έχει το λόγο.
ΘΩΜΑΣ ΨΥΡΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ κι εσάς, κύριε Υπουργέ, που ήρθατε, γιατί θα µπο-

ρούσατε να µε στήσετε, όπως µε έχουν στήσει µέχρι τώρα άλλοι
Υπουργοί –όχι εσείς- έξι φορές στην ίδια ερώτηση. Πρέπει να τα
αναφέρουµε αυτά. Αυτό είναι προς τιµήν σας. 

Κύριε Υπουργέ, το 2011 δηµιουργήθηκε ο ΕΛΓΟ «Δήµητρα»,
δηλαδή µία οµπρέλα κάτω από την οποία συνενώθηκαν τέσσερις
οργανισµοί εντελώς διαφορετικοί µεταξύ τους. Ένας από αυτούς
τους οργανισµούς ήταν το ΕΘΙΑΓΕ, το οποίο βρέθηκε ουσιαστικά
να συµπλέει µε ένα περίπου ΚΕΚ, µε τον ΕΛΟΓΑΚ και µε τον
ΟΠΕΓΕΠ, οργανισµοί που δεν είχαν καµµία συνάφεια. 

Τη στιγµή, δηλαδή, που µιλάµε µε επιµονή ότι η έξοδος από
την κρίση και η επίτευξη αυτής της περιπόθητης ανάπτυξης θα
πρέπει να ξεκινήσει από τον πρωτογενή τοµέα, εµείς ουσιαστικά
έχουµε πνίξει το µοναδικό ερευνητικό φορέα µέσα στον ΕΛΓΟ
«Δήµητρα». Βέβαια, δεν είναι τυχαίο που χρησιµοποιώ τη λέξη
«πνίξει». 

Η δραστηριότητα της αγροτικής, έρευνας µε βάση τους νό-
µους 1514/1985 και 3653/2008, δεν κατοχυρώνεται µέσα από την
ΚΥΑ της ίδρυσης του ΕΛΓΟ, µε δεδοµένο ότι αυτή δεν διασφα-
λίζει τη διοικητική αυτοτέλεια και ανεξαρτησία των ερευνητικών
ινστιτούτων που περιήλθαν στον ΕΛΓΟ. 

Επιπλέον και µε βάση όχι µόνο τους παραπάνω νόµους αλλά
και τη δηµόσια συζήτηση για την έρευνα - τεχνολογική ανάπτυξη
και καινοτοµία, όπως αυτή σχεδιάζεται από τη Γενική Γραµµατεία
Έρευνας και Τεχνολογίας, η Γενική Διεύθυνση Έρευνας του
ΕΛΓΟ δεν θα αναγνωρίζεται ως ερευνητικός φορέας. Εποµένως,
τα ινστιτούτα που θα υπάγονται σ’ αυτήν, δεν θα µπορούν να
υποβάλουν και να υλοποιήσουν ερευνητικά προγράµµατα. 

Επειδή χρειαζόµαστε µία νέα οργάνωση στον αγροτικό τοµέα
προκειµένου να αξιοποιήσουµε ελληνικές ποικιλίες, ελληνικές
φυλές, να διασφαλίσουµε την αειφορική ανάπτυξη µέσα από τη
βιοποικιλότητα και την παραγωγή ποιοτικών προϊόντων µε διεθνή
αναγνωρισιµότητα, επειδή στην εποχή µας, που η έρευνα και η
τεχνολογική ανάπτυξη αποτελούν διέξοδο από την κρίση, το να
εγκλωβίζεται ένας ανεξάρτητος φορέας µέσα σε τέτοιου είδους
σχήµατα δεν εξυπηρετεί κανέναν, ερωτάσθε, κύριε Υπουργέ, τα
εξής:

Πώς θα διασφαλιστεί αυτή η διοικητική αυτοτέλεια των ερευ-
νητικών ινστιτούτων;

Πώς θα εξασφαλιστούν το ερευνητικό δυναµικό αλλά και οι
υποδοµές του ΕΘΙΑΓΕ, ώστε να µπορούν απρόσκοπτα να ασκούν
το ερευνητικό τους έργο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ευχαριστώ πολύ. 
Ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, κ. Αθανά-

σιος Τσαυτάρης έχει το λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Ευχαριστώ κι εσάς, κύριε Ψύρρα, για την ερώτησή σας, γιατί

µας δίνετε την ευκαιρία να συζητήσουµε ένα πολύ σηµαντικό
θέµα και να σας πω τι κάνουµε και τι θα κάνουµε για το συγκε-
κριµένο επ’ αυτού.

Θέλω να σας παρακαλέσω να αναγνωρίσετε την ευαισθησία
µου για το συγκεκριµένο θέµα και γιατί ο ίδιος ασχολήθηκα και
ασχολούµαι µε τα θέµατα της έρευνας αλλά και γιατί υπήρξα
Πρόεδρος του Επιστηµονικού Συµβουλίου του ΕΘΙΑΓΕ. Και ως
τέως Γενικός Γραµµατέας Έρευνας και Τεχνολογίας θα µου επι-
τρέψετε, επίσης, να διορθώσω ορισµένες από τις εκτιµήσεις σας,
γιατί δεν είναι σωστές. 

Τα πράγµατα είναι όπως τα είπατε. Γρήγορα -το 2011- έγινε
αυτή η συνένωση στην προσπάθεια που έκανε η πολιτεία -όπως
είχε απαίτηση- να συρρικνωθούν οι πολυάριθµοι, πολλοί και ποι-
κίλοι φορείς -οµοειδείς όσο το δυνατόν- κάτω από µια συγκεκρι-
µένη οµπρέλα και για να µειωθεί το τυχόν διοικητικό κόστος αλλά
και για να αναγκαστούν να αλληλεπιδράσουν και να συνεργα-
στούν στην επίλυση κάποιων προβληµάτων. Έτσι, λοιπόν, µε µια
ΚΥΑ έγινε η συνένωση που σωστά περιγράψατε. 

Στη συνέχεια, όµως, έπρεπε να κατοχυρωθεί µε λεπτοµέρεια,
σε νόµο, η συγκεκριµένη συνένωση, για την οποία -µέσα σε πα-
ρένθεση- να µου επιτρέψετε να πω ότι ήταν σωστή. Εγώ δεν
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βλέπω ξέχωρα, για παράδειγµα, την έρευνα από τον οργανισµό
πιστοποίησης. Είναι λάθος να νοµίζουµε ότι από την ώρα που ο
Agrocert θα δώσει ένα προϊόν ΠΟΠ σε ένα χαρτί, τελειώνει η δου-
λειά και όλα θα τρέχουν για την υποστήριξη αυτού του προϊόν-
τος. Όχι. Το προϊόν θέλει διαρκή υποστήριξη και διαρκή, καθη-
µερινό έλεγχο. 

Με την ιδιότητά µου τώρα, του ερευνητή, στο συγκεκριµένο
θέµα θα ήθελα να σας πω το εξής: Αναπτύχθηκαν, για παρά-
δειγµα, χάρη στις δουλειές µας µεθοδολογίες µε βάση το DNA
για να ελεγχθούν όλα αυτά τα προϊόντα. Δεν φτάνει να πούµε ότι
ένα προϊόν είναι φάβα Σαντορίνης, αν δεν ελεγχθούν τα εµπο-
ρικά προϊόντα ότι πραγµατικά είναι φάβα Σαντορίνης. Και πρέπει
ένας καταναλωτής να πληρώνει τα παραπάνω λεφτά για να µπο-
ρέσει να το αποκτήσει. Δεν µπορούµε να κοροϊδεύουµε τον κα-
ταναλωτή µε ένα ψεύτικο τυρί, αν δεν είναι φέτα. Δεν µπορούµε
να τον κοροϊδεύουµε µε ένα ψεύτικο ΠΟΠ λάδι ή τη φάβα Σαν-
τορίνης και να του δίνουµε σπασµένα µπιζέλια ή κουκιά, που πρέ-
πει να πωλούνται λιγότερο από 0,5 ευρώ. 

Κατά συνέπεια, δεν συµφωνώ ότι δεν πρέπει να είναι συνενω-
µένος ο Agrocert, ο Οργανισµός Πιστοποίησης, ο οργανισµός
που δίνει αυτά τα σήµατα, µε την έρευνα. Η εφαρµοσµένη
έρευνα πρέπει να είναι κοντά και να υποστηρίξει αυτές τις διερ-
γασίες. 

Θα µπορούσα να σας πω αντίστοιχα παραδείγµατα και για την
συνένωση µε τον ΕΛΟΓΑΚ για το κρέας. Γιατί σας θυµίζω ότι σε
αυτές τις περιπτώσεις, µε την παρακολούθηση της γαλακτοπα-
ραγωγής, για παράδειγµα, των συγκεκριµένων ζώων, βλέποντας
δηλαδή τι γάλα παράγουν οι απόγονοι µιας αγελάδας, βελτιώνε-
ται το γενετικό υλικό, γιατί λένε «από αυτές τις αγελάδες πρέπει
να κρατήσουµε απογόνους, αν θέλουµε να βελτιώσουµε το ζωικό
µας κεφάλαιο». 

Κατά συνέπεια, η πορεία της εφαρµογής επιστρέφει στην
ερευνητική δουλειά του βελτιωτή. 

Άρα, χωρίς να αποκλίνω από τις απόψεις σας, θεωρώ ότι µπο-
ρούσε -και ήταν πράγµατι εφικτό- να υπάρξει κάτω από αυτήν
την οµπρέλα η συνεργασία και µε τον τρόπο αυτό, όπως σας
είπα, να συρρικνωθεί το διοικητικό κόστος και να αναπτυχθεί η
συνεργασία τους. 

Θα σας πω παρακάτω πως, ενώ δηµιουργήθηκε αργότερα ο
νόµος που περιγράψατε, όπως ξέρετε πολύ καλά, ήρθε στη
Βουλή, συζητήθηκε στις επιτροπές, συζητήθηκε στην Ολοµέλεια
και ένα λεπτό πριν ψηφιστεί οριστικά, απεσύρθη για τους γνω-
στούς λόγους τους οποίους θα σας αναφέρω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Στη δευτερολογία
σας, κύριε Υπουργέ.

Κύριε Βουλευτά, έχετε το λόγο.
ΘΩΜΑΣ ΨΥΡΡΑΣ: Κύριε Υπουργέ, αρχίζω να ανησυχώ, µε την

έννοια ότι ήδη πρακτικά έχει αποδειχθεί ότι αυτό το σχήµα οµ-
πρέλα είναι µια σούπα. Με όσους ανθρώπους έχω µιλήσει στη
Θεσσαλία και αλλού, γυρνώντας ως υπεύθυνος των αγροτικών
της ΔΗΜΑΡ, κανείς δεν είπε καλή κουβέντα γι’ αυτό το πράγµα.
Όλοι έµεναν µε ερωτηµατικά τα οποία πρέπει να σας τα µετα-
φέρω και θα σας τα µεταφέρω και κατ’ ιδίαν. 

Είναι δυνατόν να συζητάµε ότι κάτω από αυτήν την οµπρέλα
θα έχουµε για παράδειγµα το ΕΘΙΑΓΕ πλάι - πλάι σε ένα ΚΕΚ;
Να κάνει τι; Πώς συνδέονται αυτά τα δυο τα πράγµατα; 

Όσον αφορά τους οργανισµούς πιστοποίησης ή τον ΕΛΟΓΑΚ,
σαφέστατα µπορούν να κάνουν τη δουλειά και να είναι µάλιστα
ενταγµένα και σε άλλου είδους Υπουργεία και όχι εδώ.

Το ζήτηµα µε την έρευνα είναι το εξής: Έχουµε τη δυνατότητα
το ΕΘΙΑΓΕ ή να το κρατήσουµε σαν έναν αυτόνοµο ερευνητικό
µηχανισµό ή -στην καλύτερη περίπτωση ακόµα, αν θέλετε- σε συ-
νεργασία µε τα ΑΕΙ της χώρας να βρούµε µια φόρµα τέτοια, ώστε
πραγµατικά να µιλάµε για µια αποδοτική έρευνα. 

Έξω από αυτό το πράγµα, το οποίο πρέπει να το δούµε τάχι-
στα, υπάρχει ένα άλλο ζήτηµα που ισχύει για την παρούσα κα-
τάσταση -που ελπίζω να µην συνεχιστεί- και αφορά τις υποδοµές
του ΕΘΙΑΓΕ. Αυτήν την ώρα µέτρησα δεκαοχτώ γεωργικούς
σταθµούς, οι οποίοι -όσους έχω δει, στο Μεσαρά και σε άλλα
µέρη- όπως διαπίστωσα, ουσιαστικά απαξιώνονται. Κενά κουφά-
ρια! Πρέπει κάποια στιγµή κι αυτές οι υποδοµές να λειτουργή-

σουν σε µια άλλου είδους κατεύθυνση. 
Επανέρχοµαι πάλι στο πρώτο στοιχείο. Απαραιτήτως χρειαζό-

µαστε την έρευνα. Δεν χρειάζεται να έρχοµαι να λέω αυτό το
πράγµα σε εσάς. Θα φτιάξουµε µια αγροτική οικονοµία ισχυρή,
µόνο όταν θα έχουµε από πίσω ισχυρή και αυτόνοµη έρευνα. 

Άλλωστε, µην ξεχνάτε ότι αυτήν τη στιγµή -για παράδειγµα στο
ΕΘΙΑΓΕ, για το οποίο µιλάµε, ο οποίος είναι ο µοναδικός φορέας
πάνω στην αγροτική έρευνα- έχουµε το εξής ζήτηµα: Το Υπουρ-
γείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων έχει να προκηρύξει
ερευνητικά προγράµµατα από το 1987. Πώς θα µιλάµε για ανά-
πτυξη; Πρέπει να λυθούν αυτά τα δοµικά προβλήµατα τάχιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Βουλευτά. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Όπως ξέρετε, όχι απ’ αυτήν την Κυβέρνηση,
αλλά από την τότε κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, της Νέας Δηµοκρα-
τίας και του ΛΑΟΣ, είχε έρθει ο σχετικός νόµος στη Βουλή, ο
οποίος θα έλυνε όλα αυτά τα διοικητικά προβλήµατα. Σας είπα
ότι συζητήθηκε, αλλά την τελευταία στιγµή απεσύρθη. 

Παρ’ όλα αυτά, ο νόµος έχει πολλά και σηµαντικά στοιχεία,
γιατί λύνει ένα σωρό διαρθρωτικά προβλήµατα. Εν πάση περι-
πτώσει, επισηµοποιεί µε καλύτερο τρόπο, απ’ ό,τι µια κοινή
υπουργική απόφαση ή ένα άρθρο, αυτόν τον τόσο σηµαντικό ορ-
γανισµό. 

Λέω, λοιπόν: γιατί δεν ήρθε αµέσως µετά αυτός, µε τη νέα Κυ-
βέρνηση, να ψηφιστεί; Διότι, συνέβησαν δύο - τρία πράγµατα
που µας ανάγκασαν να το καθυστερήσουµε. 

Πρώτον, η έλευση του ΕΦΕΤ στο Υπουργείο Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων επέβαλε τον καλύτερο συντονισµό κάποιων
αρµοδιοτήτων και ελέγχων και επιστηµονικής έρευνας. Το ίδιο
επέβαλε και η έλευση της αλιείας. Έπρεπε να ενσωµατωθούν
αλιευτικά ινστιτούτα και τα αντίστοιχα προγράµµατα προς το
σκοπό αυτό. Κι αυτό έγινε παρεµπιπτόντως. 

Τέλος, ορίστηκε ένας νέος Πρόεδρος. Έχετε ακούσει ότι ο
εξαιρετικός συνάδελφος από το Γεωργικό Πανεπιστήµιο Αθηνών
ο κ. Σέρκο Χαρουτουνιάν, είναι ο νέος Πρόεδρος του ΕΛΓΟ. Πε-
ριµένουµε δύο φορείς, επειδή στο διοικητικό συµβούλιο -πέραν
των άλλων- συµµετέχουν δύο εκπρόσωποι που ορίζονται από το
Γεωτεχνικό Επιµελητήριο κ.λπ.. Θα έρθουν και αυτοί κι έτσι θα
λυθεί και το διοικητικό κοµµάτι. 

Μπαίνω, όµως, στην ουσία, στο κοµµάτι της έρευνας. Δεν δια-
φωνώ. Θεωρώ κι εγώ -και να µου επιτρέψετε να το πω και απ’
αυτό το Βήµα- ότι ήταν λάθος που τα προηγούµενα χρόνια από
τους τρεις µεγάλους άξονες που είχε το αναπτυξιακό κοµµάτι
του Υπουργείου Γεωργίας, ο µόνος που δεν άνοιξε ήταν ο άξο-
νας έρευνα - τεχνολογία – καινοτοµία - εφαρµογές και εκπαί-
δευση. Γι’ αυτό και µε βλέπετε να αγωνιώ να ενισχύσω και το
ανθρώπινο δυναµικό. 

Θα ακούσετε σύντοµα -εντός των ηµερών µάλιστα- την προ-
κήρυξη ερευνητικών θέσεων. Δεν µπορούµε να πάµε χωρίς νέο
ανθρώπινο δυναµικό στο µέλλον και χωρίς την έρευνα. Δεν είναι
αειφόρα η παραγωγική διαδικασία αυτή καθ’ εαυτή. 

Επίσης, επειδή δεν έχουµε το περιθώριο να παίρνουµε πάρα
πολλούς πλέον υπαλλήλους, ούτε µεγάλο αριθµό ερευνητών, πι-
στεύω ότι µέσα στο έτος θα προκηρύξουµε τις θέσεις εξήντα
τουλάχιστον ερευνητών µε διδακτορικό.

Επιπλέον, από τα προγράµµατα του ΟΕΕΚ, της απασχόλησης,
θα έχουµε την ευκαιρία να πάρουµε µεταδιδακτορικούς ερευνη-
τές, νέους επιστήµονες που θέλουν να καταπιαστούν µε αυτά τα
θέµατα -άσχετα εάν δεν θα είναι µόνιµη η θέση τους- οι οποίοι
βάσει του προγράµµατος που θα µας προτείνουν, θα µπορούν
να δουλέψουν στην εφαρµοσµένη έρευνα για τη γεωργία για δύο
ή τρία χρόνια. 

Πιστεύω ότι η παρέµβαση αυτή θα βοηθήσει και στο χρέος
που έχουµε να κρατήσουµε αυτά τα παιδιά, να µην µας φύγει και
ο τελευταίος επιστήµονας που ξοδευόµαστε να τον εκπαιδεύ-
σουµε, να κάνει µεταπτυχιακά, να κάνει διδακτορικά  κ.λπ., και
που τον δίνουµε έτοιµο σε κάποιον άλλο να τον απασχολεί, την
ώρα που το ΕΘΙΑΓΕ µας αργοπεθαίνει, γιατί έχουν µείνει πολύ
λίγοι και µε τις συνταξιοδοτήσεις συρρικνώνεται ακόµη περισσό-
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τερο το ανθρώπινο δυναµικό. 
Θα κάνουµε, λοιπόν, γρήγορα µια σηµαντική παρέµβαση, για

να ενισχυθεί αυτό το κοµµάτι. Επίσης, κάνουµε µια αντίστοιχη
παρέµβαση στο κοµµάτι της διοικητικής του αναδιοργάνωσης
και του «παντρέµατος». 

Επιτρέψτε µου να µην συµφωνήσω µε αυτό που είπατε. Γιατί
σε έναν ερευνητή του ΕΘΙΑΓΕ, που καταπιάνεται µε την καλλιέρ-
γεια της ντοµάτας στο θερµοκήπιο ή µε κάτι άλλο, δεν του επι-
τρέπουµε να µπει για δύο ώρες και να πει στους εκπαιδευτές του
ΕΛΓΟ «ΔΗΜΗΤΡΑ», σ’ αυτούς δηλαδή που θα πάνε να εκπαιδεύ-
σουν τον αγρότη, να του δείξουν µε τον απλό λόγο πώς καλλιερ-
γούνε µια ντοµάτα ή πώς µια ποικιλία µπορεί να αξιοποιηθεί; Γιατί
να µην του επιτρέπεται να κάνει δύο ώρες µάθηµα στους εκπαι-
δευτές; Γιατί είναι ξέχωρη διεργασία; Είναι πιο expert σε αυτό το
αντικείµενο. Ακόµα και εγώ που είµαι καθηγητής, δεν αντιλέγω
να πάω ο ίδιος να µιλήσω για δύο ώρες για κάτι που γνωρίζω για
τις ποικιλίες, για κάτι που ξέρω για το πολλαπλασιαστικό υλικό
και τα εµβολιασµένα φυτάρια, να πάω για δύο ώρες και να το πω
κατευθείαν στους αγρότες. Πιστέψτε µε ότι το έχω κάνει και το
θεωρώ τιµή µου. 

Γιατί θα πρέπει να φανεί ότι η εκπαίδευση του ΕΛΓΟ «ΔΗΜΗ-
ΤΡΑ» είναι κάτι σαν τα ΙΕΚ; Δεν είναι. Μπορεί να είναι και κατώ-
τερη από τα ΙΕΚ, αλλά δεν παύει να είναι διοικητικά ή οτιδήποτε
άλλο αξιοκρατικά. Για εµένα, όµως, έχει τη σηµασία του, πρέπει
να το κάνουν και θα το κάνουν.

Σας εξήγησα τα άλλα που είπα σε ό,τι αφορά την πιστοποίηση,
το γάλα και το κρέας. Δώστε µας λίγο χρόνο. Οργανώνουµε πολύ
σωστά. Και ευτυχώς που θα το οργανώσουµε σωστά το κοµµάτι
της έρευνας και τεχνολογίας. Επ’ ουδενί δεν ισχύει αυτό που εί-
πατε µε τη Γενική Γραµµατεία Έρευνας και Τεχνολογίας. Τα ιν-
στιτούτα µας έχουν πολλά και ποικίλα ερευνητικά προγράµµατα
από τη ΓΓΕΤ και χρηµατοδοτούνται κανονικά. Ο νόµος του 2008,
που αναφέρετε, είναι σε αδράνεια στη ΓΓΕΤ. Δεν τον υλοποιεί η
ίδια η ΓΓΕΤ, γιατί είναι δυσεφάρµοστος. Κατά συνέπεια δεν κιν-
δυνεύουν τα ινστιτούτα απ’ αυτό που περιγράφετε. 

Επίσης, έχουµε προγράµµατα στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Μάλι-
στα, για τα προγράµµατα της Ευρωπαϊκής Ένωσης η ΓΓΕΤ πλη-
ρώνει matching funds και στα δικά µας ινστιτούτα, όπως και στα
δικά της. Επιτρέψτε µου να το γνωρίζω πολύ καλά. 

Εποµένως η προσπάθεια πρέπει να εστιαστεί να πάµε στη νέα
ΚΑΠ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Θα χάσετε το αερο-
πλάνο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Σας θυµίζω ότι στο νέο άξονα στο πλαίσιο της
νέας προγραµµατικής περιόδου τα κονδύλια για την έρευνα θα
τετραπλασιαστούν και πρέπει να ετοιµαστούµε για να τα αξιο-
ποιήσουµε σωστά.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ευχαριστούµε, κύριε

καθηγητά.
Θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό 1328/16-4-2013 επίκαιρη ερώ-

τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Νοµού Αττικής των Ανεξάρ-
τητων Ελλήνων κ. Παύλου Χαϊκάλη προς τον Υπουργό Ανάπτυ-
ξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων,
σχετικά µε την πρόσληψη από το Γενικό Γραµµατέα Μεταφορών
ως συµβούλου ατόµου για το οποίον εκκρεµεί ποινική δίωξη. 

Το λόγο έχει ο κ. Χαϊκάλης. 
ΠΑΥΛΟΣ ΧΑΪΚΑΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή είµαι από αυτούς

που εκτιµούν τους φαρµακοποιούς γνωρίζοντας ότι είστε φαρ-
µακοποιός και επειδή ξέρω ότι συµβάλλουν µε τον τρόπο τους
στην ίαση κάποιων παθήσεων σε µικρότερη κλίµακα, θα ήθελα
να παρακαλέσω πραγµατικά να υιοθετήσουµε αυτήν την πρό-
ταση του Υπουργού Υγείας –µε πρόλαβε, γιατί ήθελα να κάνω
και εγώ- τουλάχιστον της οµαδοποίησης των ερωτήσεων, ώστε
να καταργηθεί αυτός ο πρώτος και δεύτερος κύκλος και να ξέ-
ρουµε τη σειρά, γιατί δεν είναι µόνο για τους Υπουργούς, είναι
και για εµάς τους Βουλευτές. 

Έρχοµαι στην ερώτηση προς τον κύριο Υπουργό.
Το Σεπτέµβριο του 2012 σε έκθεση ελέγχου του Γενικού Επι-

θεωρητή Δηµόσιας Διοίκησης προς την «ΕΡΓΑ ΟΣΕ Α.Ε.» διαπι-

στώθηκε τεράστια οικονοµική ζηµία σε βάρος του δηµοσίου,
προς όφελος της τεχνικής εταιρείας «ΑΚΤΩΡ ΑΤΕ». Ευθύνες κα-
ταλογίστηκαν στους εµπλεκόµενους, µεταξύ των οποίων και στον
ίδιο τον διευθύνοντα σύµβουλο της «ΕΡΓΑ ΟΣΕ Α.Ε.». Η έκθεση
ελέγχου του Γενικού Επιθεωρητή Δηµόσιας Διοίκησης απεστάλη
τότε στον Υπουργό Ανάπτυξης καθώς και στο Γενικό Γραµµατέα
Μεταφορών, προκειµένου να ασκηθεί πειθαρχικός έλεγχος στα
αρµόδια όργανα της «ΕΡΓΑ ΟΣΕ Α.Ε.», αλλά και να υπάρξει µέ-
ριµνα κατά την επιστροφή των ποσών που παρανόµως καταβλή-
θηκαν στην «ΑΚΤΩΡ ΑΤΕ». Την εν λόγω έκθεση παρέλαβε και ο
εισαγγελέας Αθηνών, ο οποίος άσκησε ποινική δίωξη σε βαθµό
κακουργήµατος εναντίον όλων των εµπλεκοµένων.

Παρ’ όλα αυτά και πέρα από κάθε λογική, ο Γενικός Γραµµα-
τέας Μεταφορών έδωσε άµεση εντολή πρόσληψης του τέως Δι-
ευθύνοντος Συµβούλου της «ΕΡΓΑ ΟΣΕ Α.Ε.» ως συµβούλου
του, δηλαδή, να προσληφθεί σε θέση ευθύνης ένας άνθρωπος
που βαρύνεται µε άσκηση δίωξης σε βαθµό κακουργήµατος για
το προαναφερθέν σκάνδαλο. 

Να αναφέρω συγκεκριµένα ότι ο πρώην εργαζόµενος της «ΕΡ-
ΓΟΣΕ Α.Ε.», µε τo υπ’ αριθµόν 3672/12-11-2012 υπόµνηµα - ανα-
φορά προς τον Υπουργό Ανάπτυξης κ. Χατζηδάκη, ενηµέρωσε
και κατήγγειλε τον Υπουργό για την εν λόγω κατάσταση. 

Ασφαλώς, µέχρι σήµερα δεν έχει δοθεί καµµία απάντηση, ούτε
έχει γίνει σχετική αναφορά επί του θέµατος από την πλευρά του
Υπουργείου. 

Θα ήθελα, λοιπόν, να ρωτήσω πώς δικαιολογείτε τη συγκεκρι-
µένη επιλογή και µε ποιά κριτήρια εγκρίθηκε η συγκεκριµένη
πρόσληψη; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ανά-

πτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Θα ήθελα να σας απαντήσω, κύριε συνάδελφε, ότι δεν υπάρχει
κανένα απολύτως τέτοιο θέµα, δεν υπάρχει καµµία συµβατική
σύνδεση µεταξύ του προσώπου που αναφέρετε και του Γενικού
Γραµµατέα Μεταφορών του Υπουργείου.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ευχαριστούµε πολύ.
Κύριε Βουλευτά, έχετε το λόγο. 
ΠΑΥΛΟΣ ΧΑΪΚΑΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν είναι σε πρόσωπο.

Είναι σε εταιρεία η οποία φέρει το όνοµά του. Μιλάµε συγκεκρι-
µένα για τον κ. Νέλλα, την εταιρεία την οποία έχει συστήσει. Κι
έχει εξάµηνο συµβόλαιο της εταιρείας του µε αµοιβή δώδεκα χι-
λιάδες.

Έχουν κατατεθεί τέσσερις συγκεκριµένες προτάσεις για την
ανάληψη διαχείρισης ενός έργου. Και εγκρίθηκε η δική του, την
ίδια στιγµή, την ίδια ηµεροµηνία, την ίδια ώρα που ο άνθρωπος
αυτός δεν έχει µεν καταδικαστεί, αλλά είναι υπόδικος. Μιλάµε
για τη «ΓΙΩΡΓΟΣ ΝΕΛΛΑΣ ΟΕ» νοµίζω. Από αυτό το γεγονός και
µόνο. Γι’ αυτό υπάρχουν και τα κριτήρια. Δεν είναι φυσικό πρό-
σωπο. Είναι εταιρεία. Φέρει, όµως, το όνοµά του. Είναι προσω-
πική εταιρεία. Και πήρε σύµβουλο να τη διαχειριστεί την ώρα που
είναι υπόδικος για ένα τέτοιο θέµα. 

Αυτό ήθελα να σας απαντήσω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κύριε Υπουργέ, έχετε

το λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ανά-

πτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων): Νοµίζω πως ήµουν σαφής, κύριε Πρόεδρε, στην
πρωτολογία µου. 

Δεν έχει καµµία σχέση. Δεν είναι σύµβουλος ο εν λόγω κύριος,
ο τέως διευθύνων σύµβουλος της «ΕΡΓΟΣΕ», του Γενικού Γραµ-
µατέα Μεταφορών.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Σας ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ.
Συνεχίζουµε µε την τέταρτη µε αριθµό 1339/16-4-2013 επί-

καιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Μεσσηνίας του
Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Δηµητρίου Κουκούτση, προς
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τους Υπουργούς  Οικονοµικών και Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότη-
τας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε τις εργολα-
βικές διεκδικήσεις της κοινοπραξίας «ΜΟΡΕΑΣ Α.Ε.» από το
ελληνικό δηµόσιο.

Κύριε Βουλευτά, έχετε το λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, η εργολαβική κοινοπραξία «ΜΟΡΕΑΣ Α.Ε.»

αφού προώθησε την κατασκευή του κεντρικού άξονα της Πελο-
ποννήσου σε ποσοστό άνω του 80%, ενέτεινε τώρα τελευταία το
χορό των εργολαβικών διεκδικήσεων. 

Μιλάµε για την «ΜΟΡΕΑΣ Α.Ε.». Και πρέπει ο λαός µας να
ξέρει τι είναι η «ΜΟΡΕΑΣ Α.Ε.». Και επειδή εµείς πρέπει να µιλάµε
µε ονόµατα, είναι Μπόµπολας, Ιωάννου - Παρασκευαΐδης και «IN-
TRACOM» – Κόκκαλης, µε ισχυρό όπλο στη φαρέτρα της, όσον
αφορά τις διεκδικήσεις, τον κ. Ντίνο Ρόβλια, ο οποίος θα εκπρο-
σωπήσει την εταιρεία, την κοινοπραξία. 

Αναφέροµαι στον πρώην Υφυπουργό και Βουλευτή του
ΠΑΣΟΚ τον Ντίνο Ρόβλια, ο οποίος είναι έµπειρος στα τεχνικά
θέµατα και στις µεγάλες συµβάσεις. Ταυτόχρονα, όµως, ήταν
Υφυπουργός Περιφερειακής Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας,
στις κυβερνήσεις του Γεωργίου Παπανδρέου και Βουλευτής από
το 2004 µέχρι το 2012. 

Αυτές οι διεκδικήσεις, όµως, φέρνουν στην επιφάνεια ένα µε-
γάλο θέµα: Τις εξωπραγµατικές προβλέψεις οι οποίες περιελή-
φθησαν επί Υπουργίας του κ. Σουφλιά στο ΥΠΕΧΩΔΕ, όταν έδω-
σε συµβάσεις παραχώρησης των µεγάλων οδικών έργων. Πρό-
κειται για συµβάσεις οι οποίες υπερψηφίστηκαν στη Βουλή το
2007 και από το ΠΑΣΟΚ και από τη Νέα Δηµοκρατία και προέβλε-
παν ολοκλήρωση των απαλλοτριώσεων –ακούστε τώρα!- σε ένα
χρόνο και των αρχαιολογικών ανασκαφών µέσα σε ένα εξάµηνο,
χρονικές προθεσµίες που στην Ελλάδα έχουν παραβιαστεί σε
πάµπολλες περιπτώσεις και είναι αδιανόητες για τα ελληνικά δε-
δοµένα. 

Η κύρωση των συµβάσεων, βέβαια, έγινε και µέσα στην ελλη-
νική Βουλή, ώστε να εισαχθούν παρεκκλίσεις από την κείµενη νο-
µοθεσία, για την επίσπευση, υποτίθεται, των έργων. 

Στην πράξη, όµως, χρησιµοποιήθηκαν στις περιπτώσεις απαλ-
λοτριώσεων, αρχαιολογικών ανασκαφών, µετακινήσεων δικτύων
κοινής ωφέλειας κ.λπ., για την πληρωµή τεραστίων αποζηµιώ-
σεων, για καθυστερήσεις στους παραχωρησιούχους και νέων ερ-
γολαβικών διεκδικήσεων στα πέντε µεγάλα οδικά έργα, συνο-
λικού ύψους άνω των 300 εκατοµµυρίων ευρώ.

Όµως να µην ξεχνάµε και τις απευθείας αναθέσεις συµπληρω-
µατικών έργων που δόθηκαν, που και αυτά κόστισαν εκατοµµύ-
ρια ευρώ. Σηµειώνεται ότι η διάρκεια της σύµβασης παραχώ-
ρησης «ΜΟΡΕΑΣ Α.Ε.» είναι τριάντα χρόνια. Μέχρι τώρα της
έχουν καταβληθεί γύρω στα 218 εκατοµµύρια ευρώ και υπολεί-
πονται 70. Λόγω καθυστέρησης στην έναρξη παραχώρησης το
δηµόσιο αποζηµίωσε τον παραχωρησιούχο µε 68,44 εκατοµµύ-
ρια ευρώ. Επίσης, έχει λάβει 13 εκατοµµύρια ευρώ για πρόσθε-
τες αρχαιολογικές εργασίες. Εποµένως, µέχρι τώρα η κοινο-
πραξία έχει λάβει 353 εκατοµµύρια από το δηµόσιο και έχει ει-
σπράξει από διόδια άλλα 115 εκατοµµύρια. Το έργο έχει υλοποι-
ηθεί σε ποσοστό άνω του 80% και αποµένει µόνο η ολοκλήρωση
–υπολογίζεται µέσα στο 2014- του περιµετρικού της Καλαµάτας
και του µεγάλου κλάδου Λεύκτρο-Σπάρτη.

Οι ερωτήσεις µας είναι οι εξής: Σύµφωνα µε όσα προκύπτουν
από το περιεχόµενο των συµβάσεων παραχώρησης, υπάρχει δυ-
νατότητα για το δηµόσιο να αποµειώσει τις νοµικές αξιώσεις των
εργολάβων, των αποικιοκρατικών συµβάσεων που έχουν συνο-
µολογηθεί; 

Είναι ηθικά θεµιτή η παρουσία του κ. Ρόβλια ως αντίπαλου του
ελληνικού δηµοσίου, ενός πρώην Υφυπουργού Περιφερειακής
Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας; Νόµιµο είναι. Ηθικό είναι;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Το λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ανά-

πτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Όπως γνωρίζετε, µε το ν. 3559/2007 έχει κυρωθεί η σύµβαση
παραχώρησης του οδικού άξονα Κόρινθος-Τρίπολη-Καλαµάτα
και του τµήµατος Λεύκτρο-Σπάρτη. Βάσει της Σύµβασης τα δύο
µέρη, και το δηµόσιο και ο παραχωρησιούχος, έχουν τη δυνατό-
τητα να προσφύγουν στη διαιτησία για επίλυση διαφορών που
προκύπτουν από τη σύµβαση. 

Στην προκειµένη περίπτωση στην οποία αναφέρεται ο κύριος
συνάδελφος, ο παραχωρησιούχος «ΜΟΡΕΑΣ Α.Ε.» πριν από ένα
χρόνο, µε αίτησή του προς την αρµόδια Υπηρεσία του Υπουρ-
γείου, αξίωσε την καταβολή ποσού 50.500.000 ευρώ από το Δη-
µόσιο για την επιτάχυνση εργασιών στο οδικό τµήµα Τρίπο-
λη-Αθήναιο µήκους, περίπου, δεκατεσσάρων χιλιοµέτρων. Το
Υπουργείο απάντησε αρνητικά στην εν λόγω αξίωση του παρα-
χωρησιούχου και ο παραχωρησιούχος, τον Αύγουστο του 2012,
επανήλθε στο αίτηµά του, υποβάλλοντας αίτηση για διενέργεια
διαιτησίας για το συγκεκριµένο αντικείµενο. Ταυτόχρονα όρισε
και τον πρώτο διαιτητή, έτσι όπως προβλέπεται στις διαιτησίες. 

Το Υπουργείο, µέσω του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους,
αντέκρουσε τους ισχυρισµούς του παραχωρησιούχου σχετικά µε
την διεκδίκηση της συγκεκριµένης αποζηµίωσης και όρισε από
την πλευρά του το δικό του διαιτητή. Η υπόθεση βρίσκεται σε
εξέλιξη στο Διαιτητικό Δικαστήριο –έχει συγκροτηθεί σε Σώµα-
και ακολουθείται η προβλεπόµενη διαδικασία.

Θέλω να δώσω ένα στοιχείο σε ό,τι αφορά το συγκεκριµένο
οδικό τµήµα. Κατασκευάστηκε και παραδόθηκε στην κυκλοφορία
την 1η Νοεµβρίου του 2010. Σύµφωνα µε τη σύµβαση παραχώ-
ρησης, η προθεσµία ολοκλήρωσης του τµήµατος ήταν η 3η Αυ-
γούστου του 2010.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ, που είστε πάντα ακριβής και σύντοµος.
Το λόγο έχει ο κ. Κουκούτσης.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Υπουργέ, πρέπει να οµο-

λογήσουµε ότι για τη διαιτησία θα πληρώσουµε πάλι εµείς, πάλι
ο ελληνικός λαός. Δηλαδή, για τη νέα εργολαβική αξίωση της
«ΜΟΡΕΑΣ Α.Ε.» στο έργο Κόρινθος-Τρίπολη-Καλαµάτα και Λεύ-
κτρο-Σπάρτη, εσείς έχετε υπογράψει απόφαση πίστωσης ύψους
240.000 ευρώ, περίπου, εις βάρος της πίστωσης έργου για τις
αµοιβές της επιτροπής. Σύµφωνα µε την απόφαση, όπως απορ-
ρέει από την παραχώρηση του έργου που κυρώθηκε το 2007 από
τη Βουλή, η επιτροπή που θα κρίνει την εργολαβική αξίωση των
50,5 εκατοµµυρίων ευρώ είναι: η κ. Μαρία Γαβουνέλη, Επίκουρη
Καθηγήτρια της Σχολής Αθηνών, η οποία ορίστηκε επιδιαιτητής
µε απόφαση του Διεθνούς Δικαστηρίου Διαιτησίας, 78.000 ευρώ,
Φωκίωνας Γεωργακόπουλος, Πρόεδρος του Νοµικού Συµβου-
λίου του Κράτους, ως εκπρόσωπος του ελληνικού δηµοσίου,
58.000 ευρώ, και ο κ. Ρόβλιας, δικηγόρος Αθηνών, ως εκπρόσω-
πος της Κοινοπραξίας «ΜΟΡΕΑΣ Α.Ε.», 78.000 ευρώ και κάτι
ψιλά, ενώ καλύπτονται και τα λοιπά έξοδα γραµµατειακής υπο-
στήριξης κ.λπ..

Βέβαια, πρώτον, δεν µας απαντήσατε στην ερώτηση που κά-
ναµε. Υπάρχει περίπτωση να αποµειώσουµε τις νοµικές αξιώσεις;
Εµείς πιστεύουµε ότι δεν υπάρχει κι από τη στιγµή που έχει φτια-
χτεί από τον κ. Σουφλιά και ψηφίστηκε κι από τη Νέα Δηµοκρατία
κι από το ΠΑΣΟΚ µία αποικιοκρατική σύµβαση είναι αδύνατον να
χτυπηθεί -να το πούµε απλά.

Δεύτερον, είναι ηθικό ένας πρώην Υπουργός Ανάπτυξης να
είναι ενάντια στο ελληνικό δηµόσιο; Καταφανέστατα, τι µας απο-
δεικνύει αυτό; Αυτό που λέει η Χρυσή Αυγή τόσα χρόνια: Τα συµ-
φέροντα επικεντρώνονται στα κέντρα της εξουσίας. Ποιοι είναι
αυτοί; Μεγαλοκαναλάρχες ή µεγαλοεργολάβοι και ο πολιτικός
κόσµος. 

Εδώ είναι το µεγάλο ηθικό πρόβληµα. Εδώ τίθεται ένα µεγάλο
πρόβληµα προς τον ελληνικό λαό. Πρέπει να καταλάβουν όλοι τι
συµβαίνει σε αυτή τη χώρα. Γιατί νόµιµο µπορεί να είναι. Και πριν
γίνει πολιτικός, πριν περάσει από τη Βουλή ο κ. Ρόβλιας, πράγ-
µατι ήταν διακεκριµένος σε συγκεκριµένα θέµατα. Πέρασε όµως
από το ελληνικό Κοινοβούλιο και τιµήθηκε από τον ελληνικό λαό. 

Επίσης, οι χρονικές προθεσµίες έχουν τηρηθεί από τη συγκε-
κριµένη κοινοπραξία; 

Έπειτα, πρέπει να πούµε το εξής, ότι εµείς οι Μεσσήνιοι αντι-
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µετωπίσαµε ένα τεράστιο πρόβληµα. Κατ’ αρχάς δόθηκε ο δρό-
µος από τη Μεγαλόπολη έως την Καλαµάτα προ έξι ή επτά
µηνών. Ο άξονας αυτός ήταν έτοιµος, υπήρχε και δεν δινόταν
στην κυκλοφορία και δεν ξέραµε ποιος ήταν ο λόγος. 

Να σας πληροφορήσω όµως και για κάτι άλλο. Ήδη αντιµετω-
πίζουµε πολλά προβλήµατα εµείς που κατεβαίνουµε στη νότια
Πελοπόννησο και γενικά στην Πελοπόννησο, στο ύψος της Κο-
ρινθίας. Ο δρόµος έχει αρχίσει και υποχωρεί. Ο ελληνικός λαός
πρέπει να µάθει ότι οι δρόµοι αυτοί, ειδικά στην Πελοπόννησο,
χρυσοπληρώθηκαν, διπλοπληρώθηκαν, κάποιοι έφαγαν, έφαγαν,
έφαγαν. Δεν αντέχουµε άλλο πλέον.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ευχαριστώ πολύ. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ανά-

πτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων): Δεν θα συµφωνήσω µε τις απόψεις του κυρίου συνα-
δέλφου, προφανώς. Θα δώσω συγκεκριµένες απαντήσεις, όπως
ελπίζω να έκανα και στην πρωτολογία µου, κύριε Πρόεδρε, εκτός
κι εάν θέλουµε µόνο να δηµιουργήσουµε εντυπώσεις. 

Θα σας απαντήσω συγκεκριµένα. Η ουσία είναι ότι ο δρόµος
µέχρι την Καλαµάτα ολοκληρώθηκε. Όπως τον περνάτε εσείς τα-
κτικά, τον έχουµε περάσει κι εµείς. Είναι ένας εξαιρετικός κλει-
στός αυτοκινητόδροµος ευρωπαϊκών προδιαγραφών. Αυτό δεν
µπορεί να το αµφισβητήσει κανείς. Υπάρχει επίσης και ολοκλη-
ρωµένο παράπλευρο δίκτυο, το οποίο µπορεί να χρησιµοποιήσει
οποιοσδήποτε δεν θέλει να ακολουθήσει τον αυτοκινητόδροµο. 

Επί της ουσίας, όχι µόνο µπορούν να µειωθούν οι απαιτήσεις,
τις οποίες διεκδικεί ένας παραχωρησιούχος από το ελληνικό δη-
µόσιο, αλλά αυτό έχει γίνει κατ’ επανάληψη. Έγινε στην πρό-
σφατη συµφωνία που ανακοινώσαµε την προηγούµενη εβδοµά-
δα µε τους κατασκευαστές για όλες τις συµβάσεις παραχώρη-
σης. Αυτό το ποσό το οποίο συµφωνήθηκε είναι κάτω από το 50%
των διεκδικήσεων των κατασκευαστών.

Στο συγκεκριµένο έργο, στη συγκεκριµένη σύµβαση παραχώ-
ρησης, θα σας πω ότι το δηµόσιο έχει ήδη πετύχει, µε σχετική
διαιτητική απόφαση, την απόρριψη καταβολής ποσού 9 εκατοµ-
µυρίων ευρώ, που επίσης διεκδικούσε ο ίδιος παραχωρησιούχος
ως αποζηµίωση λόγω αυξηµένου κόστους κατασκευής στο κοµ-
µάτι Παραδείσια-Τσακώνα. Η διαιτησία η πρώτη, την οποία προ-
αναφέραµε, όπως σας είπα, δεν έχει κριθεί, είναι σε εξέλιξη. Το
αποτέλεσµα της διαιτησίας προφανώς, θα γίνει αποδεκτό από
όλες τις πλευρές. Σε καµµία όµως περίπτωση δεν έχει δώσει
ούτε ένα ευρώ το ελληνικό δηµόσιο. Αντιθέτως -επαναλαµβάνω-
έχει αντικρούσει από την πρώτη στιγµή τις διεκδικήσεις του πα-
ραχωρησιούχου. 

Στο δεύτερο ερώτηµα, το οποίο θέσατε, «ποιο είναι το νόµιµο
και ποιο είναι το ηθικό;» δεν είµαι ο αρµοδιότερος να απαντήσω
εκ µέρους του πρώην συναδέλφου. Αυτό το οποίο πρέπει να πω
είναι ότι ο καθένας µας κρίνεται από τη στάση του, από τις πρά-
ξεις του και εµείς που ασχολούµαστε µε την πολιτική κρινόµαστε
καθηµερινά από όλους τους συµπολίτες. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κύριοι συνάδελφοι,

θέλω να καταθέσω και την προσωπική µου άποψη. Ο κύριος
Υπουργός διετέλεσε συνεχώς Υπουργός στις κυβερνήσεις της
Νέας Δηµοκρατίας 2004-2009. Καταλαβαίνετε πόσο δύσκολο
είναι το να µην ακουστεί τίποτα και να µπορέσει να επανέλθει

στην ίδια θέση. Είναι πολύ σηµαντικό –και το λέω επειδή είστε
νέοι Βουλευτές- ένας Υπουργός να επανέρχεται στην ίδια θέση
σε ένα τόσο δύσκολο Υπουργείο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Παπαν-
δρέου επανήλθε ως Πρωθυπουργός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Δεν επανήλθε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Ο Ανδρέας Παπανδρέου…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Πάντως, και για τον

κ. Παπανδρέου αποφάσισε ο ελληνικός λαός.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Ο κυρίαρχος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Σαφώς, ο κυρίαρχος.

Γιατί, το αµφισβητείτε; 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Καµµία αµφισβήτηση, κύριε

Πρόεδρε. Εµείς το έχουµε υπογράψει, άλλοι δεν έχουν το υπο-
γράψει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και πέντε εκπαιδευτι-
κοί συνοδοί τους από το Γυµνάσιο Νέου Πετριτσίου Σερρών και
από το Γυµνάσιο Σκοτούσας Σερρών.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η δεύτερη µε αριθµό 1331/16-
4-2013 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Β’
Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς- Ενωτικό
Κοινωνικό Μέτωπο κ. Δηµητρίου Στρατούλη προς τον Υπουργό
Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας, σχετικά µε την
απόλυση εκλεγµένου συνδικαλιστή στην εταιρεία «BRISTOL-
MYERS SQUIBB Α.Ε.», αναβάλλεται λόγω κωλύµατος του κυρίου
Υπουργού και διαγράφεται.

Η τρίτη µε αριθµό 1329/16-4-2013 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου
κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών των Ανεξάρτητων Ελλήνων κ.
Ιωάννη Δηµαρά προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας
και Κλιµατικής Αλλαγής,  σχετικά µε την εγκατάλειψη του Πάρ-
κου Περιβαλλοντολογικής Ευαισθητοποίησης «Αντώνης Τρί-
τσης», αναβάλλεται λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και
διαγράφεται.

Η τέταρτη µε αριθµό 1338/16-4-2013 επίκαιρη ερώτηση πρώ-
του κύκλου του Βουλευτού Ευβοίας του Λαϊκού Συνδέσµου -
Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου Μίχου προς τους Υπουργούς Ανάπτυ-
ξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων
και Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη, σχετικά µε την
αντιµετώπιση του φαινοµένου της καταστροφής των υποδοµών
του δηµοσίου από οργανωµένες οµάδες µε σκοπό την αφαίρεση
µετάλλων, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουρ-
γού και διαγράφεται.

Η έκτη µε αριθµό 1343/16-4-2013 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου
κύκλου της Βουλευτού Α’ Αθήνας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Λιάνας Κανέλλη προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας, σχετικά µε τις ελλείψεις σε
προσωπικό και µέσα στο Κέντρο Προστασίας του Παιδιού (ΚΠΠ),
δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και δια-
γράφεται.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµεθα τώρα στην ψήφιση, σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις του άρθρου 76 του Συντάγµατος και του άρθρου 118 του
Κανονισµού της Βουλής, της πρότασης του Προέδρου της Βου-
λής: 

«Για την τροποποίηση διατάξεων του Κανονισµού της Βου-
λής (Μέρος Β’, ΦΕΚ 51 Α’/10.04.1997), όπως ισχύει».

Η ψήφιση, όπως γνωρίζετε, γίνεται µε τη διαδικασία του άρ-
θρου 108 παράγραφος 6 του Κανονισµού της Βουλής, δεδοµέ-
νου ότι πληρούνται οι αναγκαίες προϋποθέσεις. Η πρόταση έγινε
δεκτή µε την πλειοψηφία των 4/5 του όλου αριθµού των µελών
της Επιτροπής του Κανονισµού. 

Θέλει κανείς εκ των συναδέλφων να λάβει το λόγο; 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Μπορώ να έχω το λόγο, κύριε Πρό-

εδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ορίστε, κύριε Χαλβα-

τζή, έχετε το λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχουµε τρεις παρα-

τηρήσεις:
Ασφαλώς η δηµοσίευση είναι ένα καλό βήµα. Ωστόσο παρα-

µένει αποκλειστική αρµοδιότητα του Προέδρου της Βουλής το
θέµα των προσλήψεων. Θεωρούµε ότι χρειάζεται να αποφασίζει
ένα ευρύτερο συλλογικό όργανο είτε η Διάσκεψη είτε η Επιτροπή
Κανονισµού της Βουλής. Αυτό είναι το πρώτο που θέλουµε να
σηµειώσουµε.

Το δεύτερο είναι, ότι εξακολουθούν να παραµένουν οι πολλα-
πλές εργασιακές σχέσεις. Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας
υποστηρίζει ότι χρειάζονται ενιαίες εργασιακές σχέσεις, µόνιµη
και σταθερή δουλειά όλων των εργαζοµένων.

Τρίτον, ένα µέρος προσλαµβάνεται µέσω ΑΣΕΠ και ένα άλλο
εκτός ΑΣΕΠ. Η πείρα έχει αποδείξει ότι και το ΑΣΕΠ δεν εγγυάται
απόλυτα. Η διαδικασία των συνεντεύξεων έχει κενά. Εµείς δεν
µπορούµε να ψηφίσουµε και ψηφίζουµε «ΠΑΡΩΝ».

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ευχαριστώ πολύ.
Ο κ. Βούτσης έχει το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Θα ήθελα να επισηµάνω ότι τόσο στο

θέµα των ενιαίων εργασιακών σχέσεων όσο και στο ζήτηµα µίας
ευρύτερης συνεννόησης και συναπόφασης για τα ζητήµατα των
διορισµών και στο θέµα της επιλογής, θα πρέπει να υπάρξει,
καθώς είµαστε σε µία µεταβατική περίοδο, που η Βουλή ρυθµίζει
τα του οίκου της, µία διαφορετική προσέγγιση στο άµεσο µέλ-
λον. Πλην όµως, θεωρούµε σηµαντικό το ότι πλέον, µέσα σε
αυτήν τη δυσχερή κατάσταση -για την οποία εµείς επαναλαµβά-
νουµε την πλήρη διαφωνία µας για τον τρόπο που αντιµετωπίζε-
ται η εργασία µέσα σε αυτό το περιβάλλον της κρίσης- και η
Βουλή κάνει τα βήµατα στην κατεύθυνση τού να υπάρξει ελάχι-
στη στήριξη του εργασιακού περιβάλλοντος και µέσα εδώ. Αυτό
είναι κάτι το οποίο δεν µπορούµε να παραβλέψουµε. 

Εµείς έχουµε ταχθεί υπέρ της πρότασης, έτσι όπως έρχεται
από τη Διάσκεψη των Προέδρων, µε αυτές τις επισηµάνσεις.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε συνάδελφε.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η πρόταση επί της αρχής; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Συνεπώς η πρόταση

του Προέδρου της Βουλής έγινε δεκτή επί της αρχής κατά πλει-
οψηφία. 

Εισερχόµεθα στην ψήφιση των άρθρων. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 της πρότασης

ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Συνεπώς το άρθρο 1

της πρότασης έγινε δεκτό, ως έχει, κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 της πρότασης

ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Συνεπώς το άρθρο 2
της πρότασης έγινε δεκτό, ως έχει, κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο  της
πρότασης;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Συνεπώς το ακροτε-

λεύτιο άρθρο  της πρότασης έγινε δεκτό, ως έχει, κατά πλειοψη-
φία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρόταση του Προέδρου της
Βουλής έγινε δεκτή επί της αρχής και επί των άρθρων.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η πρόταση και στο σύνολο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Συνεπώς η πρόταση

του Προέδρου της Βουλής: «Για την τροποποίηση διατάξεων του
Κανονισµού της Βουλής (Μέρος Β’, ΦΕΚ 51Α’/ 10.04.1997) όπως
ισχύει», έγινε δεκτή επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
κατά πλειοψηφία και έχει ως εξής:

«Για την τροποποίηση διατάξεων του Κανονισµού της Βου-
λής (Μέρος Β’, ΦΕΚ 51Α’/ 10.04.1997) όπως ισχύει

Άρθρο 1
(Προγραµµατισµός και Δηµοσίευση Προσλήψεων 

στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως)

1.Το δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 1 του άρθρου 80
(πρώην 86) αντικαθίσταται, ως εξής:

«Με απόφαση του Προέδρου της Βουλής, που εκδίδεται κατά
τον πρώτο µήνα κάθε ηµερολογιακού έτους, κατόπιν γνώµης της
Επιτροπής Κανονισµού της Βουλής καθορίζεται ο αριθµός των
ετήσιων προσλήψεων κατά κλάδο, ειδικότητα και σχέση εργα-
σίας προσωπικού.

Η απόφαση του Προέδρου της Βουλής δηµοσιεύεται κατά τα
οριζόµενα στο άρθρο 97 του παρόντος Κανονισµού, και κοινο-
ποιείται συγχρόνως στο Υπουργείο Διοικητικής Μεταρρύθµισης
και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης, για στατιστικούς και µόνον λό-
γους. 

Κατά την πρώτη εφαρµογή των ανωτέρω οριζοµένων η σχετική
απόφαση εκδίδεται εντός δύο µηνών από την έναρξη ισχύος της
παρούσας παραγράφου.»

2.Η παράγραφος  3 του άρθρου 80 (πρώην 86) καταργείται. Η
παράγραφος 4 του άρθρου 80 (πρώην 86) αναριθµείται σε πα-
ράγραφο 3, η οποία και αναδιατυπώνεται, ως εξής:

«3. Οι αποφάσεις του Προέδρου της Βουλής, που αφορούν σε
προσλήψεις προσωπικού µε σχέση εργασίας δηµοσίου ή ιδιωτι-
κού δικαίου δηµοσιεύονται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως,
µε εντολή του Προέδρου της Βουλής, κατά τα οριζόµενα στο
άρθρο 97 (πρώην 103) του παρόντος Κανονισµού.

Από τις ανωτέρω αποφάσεις, όσες αφορούν σε προσλήψεις
µόνιµου προσωπικού, υπαλλήλων επί θητεία εφόσον προβλέπε-
ται δυνατότητα ανανέωσης, και προσωπικού µε σχέση εργασίας
ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου, συνοδεύονται από την προ-
βλεπόµενη στο τελευταίο εδάφιο της παραγράφου 10 του άρ-
θρου 49 του ν. 3943/2011, βεβαίωση της τήρησης της εκάστοτε
ισχύουσας αναλογίας προσλήψεων και αποχωρήσεων σε ό,τι
αφορά στο προσωπικό της Βουλής, την οποία εκδίδει η Διεύ-
θυνση Ανθρώπινου Δυναµικού και Επιµορφώσεως της Γενικής
Διεύθυνσης Διοικητικής Υποστηρίξεως της Βουλής των Ελλήνων.

Οι αποχωρήσεις υπολογίζονται την 31η Δεκεµβρίου του αµέ-
σως προηγούµενου έτους και αφορούν στο σύνολο του έτους
αυτού.  Αν, για οποιαδήποτε αιτία, το σύνολο των προσλήψεων
στη Βουλή είναι µικρότερο του επιτρεποµένου µε βάση την εκά-
στοτε ισχύουσα για το Δηµόσιο αναλογία προσλήψεων και απο-
χωρήσεων, οι υπολειπόµενες θέσεις µπορούν να µεταφερθούν
µε απόφαση του Προέδρου της Βουλής στο επόµενο έτος. 

Η ηµεροµηνία και ο αριθµός της βεβαίωσης αναγράφονται
στην περίληψη της απόφασης του Προέδρου της Βουλής που
αποστέλλεται για δηµοσίευση στο Εθνικό Τυπογραφείο.»

3. Στην παράγραφο 1 του άρθρου 85 (πρώην 91) διαγράφεται
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η φράση « , που δεν δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερ-
νήσεως , ».

4. Στο πρώτο εδάφιο της παραγράφου 1 του άρθρου 86
(πρώην 92) διαγράφεται η φράση «, που δεν δηµοσιεύεται στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως».

5. Στο τρίτο εδάφιο της παραγράφου 1 του άρθρου 86 (πρώην
92) η φράση «για µια µόνο φορά.» αντικαθίσταται από τη φράση
«µε σύµφωνη γνώµη της Επιτροπής Κανονισµού της Βουλής, η
οποία καθορίζει και τη διάρκεια της ανανέωσης.»

6. Το τέταρτο εδάφιο της παραγράφου 1 του άρθρου 86
(πρώην 92) καταργείται. 

Άρθρο 2 

1. Στο τέλος του πρώτου εδαφίου της παραγράφου 1 του άρ-
θρου 80 (πρώην 86) προστίθενται εδάφια, ως εξής: 

«Διοριστέος που δεν αποδέχεται το διορισµό του ή έχει κώ-
λυµα διορισµού ή παραιτήθηκε εντός έτους από το διορισµό του,
αναπληρώνεται από τον επόµενο κατά σειρά στον πίνακα επιτυ-
χίας υποψήφιο, χωρίς να απαιτείται έκδοση και δηµοσίευση συµ-
πληρωµατικού πίνακα διοριστέων. Στην περίπτωση αυτή, ο
διορισµός ολοκληρώνεται µε την έκδοση σχετικής απόφασης
του Προέδρου της Βουλής, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην πα-
ράγραφο 3 του παρόντος άρθρου.» 

2.Η ανωτέρω ρύθµιση εφαρµόζεται και στις περιπτώσεις
προσλήψεων προσωπικού, που αφορούν σε διαγωνισµούς που
διενεργήθηκαν από το Α.Σ.Ε.Π., σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο
πρώτο εδάφιο της παραγράφου 1 του άρθρου 80 του Κανονι-
σµού της Βουλής (Μέρος Β’), εφόσον οι πίνακες διοριστέων δη-
µοσιεύθηκαν µέχρι και δύο έτη πριν από την έναρξη ισχύος του
παρόντος άρθρου και ο αριθµός των διοριστέων δεν υπερβαίνει
τον αριθµό των θέσεων που προκηρύχθηκαν.

Η έκδοση της προβλεπόµενης στο τρίτο εδάφιο της παραγρά-
φου 1 του άρθρου 1 απόφασης δεν αποτελεί προϋπόθεση για
την ολοκλήρωση των προσλήψεων αυτών. 

Άρθρο 3
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς των ανωτέρω διατάξεων αρχίζει από τη δηµοσίευσή
τους στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

Η απόφαση αυτή να δηµοσιευθεί στην Εφηµερίδα της Κυβερ-
νήσεως.»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Παρακαλώ το Σώµα
να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύ-
ρωση των Πρακτικών ως προς την ψήφιση στο σύνολο της πα-
ραπάνω πρότασης του Προέδρου της Βουλής. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Η εξουσιοδότηση πα-

ρεσχέθη. 
Συνεχίζουµε µε τη συζήτηση της πρώτης µε αριθµό 1326/16-

4-2013 επίκαιρης ερώτησης δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Δω-
δεκανήσου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Βασιλείου Υψηλάντη προς
τον Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού, σχετικά µε την υποβάθµιση της οργανικότητας σε δηµο-
τικά σχολεία των νησιών της Δωδεκανήσου. 

Το λόγο έχει ο κ. Βασίλειος Υψηλάντης.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ-ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, το µε αριθµό 44506/Δ4, 2

Απριλίου 2013 έγγραφο του Υπουργείου Παιδείας περί µεταβο-
λών στις σχολικές µονάδες της πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης του
σχολικού έτους 2013-2014 προβλέπει ως επί το πλείστον, µείωση
της οργανικότητας στα περισσότερα σχολεία του Νοµού Δωδε-
κανήσου. 

Οι προταθείσες αλλαγές έχουν προκαλέσει ανησυχία και ανα-
στάτωση σε όλα τα νησιά της Δωδεκανήσου από την πρω-
τεύουσα, τη Ρόδο, µέχρι το Καστελλόριζο και το Αγαθονήσι. 

Ένα από τα κυριότερα και βασικά χαρακτηριστικά του Νοµού
Δωδεκανήσου είναι η πολυνησία. Η πολυνησία, το αποµακρυ-

σµένο από τον ηπειρωτικό κορµό, το µεγάλο κόστος επιβίωσης
δηµιουργούν ιδιαίτερες ανάγκες σε όλους τους τοµείς και φυ-
σικά και στο ζωτικό χώρο της εκπαίδευσης. 

Οι προτεινόµενες αλλαγές ανατρέπουν βίαια, θα έλεγα, το
υπάρχον καθεστώς και στερούν από τους µαθητές τη δυνατό-
τητα ίσων ευκαιριών στην παιδεία. Το εκπαιδευτικό ισοδύναµο
στην ακριτική Δωδεκάνησο δεν εκφράζεται αξιόπιστα µε την ανα-
λογία µαθητών-εκπαιδευτικών, αλλά πρωτίστως µε την αναλογία
νησιών-σχολείων, αλλά και συνάµα µε τη διαµορφωθείσα, ατελή
αλλά ανεκτή ήδη ισχύουσα οργανικότητα. 

Οι µαθητές του νησιωτικού µας συµπλέγµατος αντιµετωπίζουν
τη δυσκολία µετακίνησης, κάτι που ισχύει και για τους εκπαιδευ-
τικούς ακόµη και στη Ρόδο, όπως για παράδειγµα το σχολείο
στην Έµπωνα που εξυπηρετεί πέντε, έξι χωριά του ορεινού
όγκου στη Ρόδο, αλλά και βεβαίως των περιοχών του νησιού της
Ρόδου, των συνοικιών που επιτελούν ένα συγκεκριµένο προορι-
σµένο έργο, µε µεγάλες δυσκολίες, κύριε Υπουργέ, πιστέψτε µε.
Γι’ αυτό άλλωστε κάθε Σεπτέµβριο µε το άνοιγµα της σχολικής
χρονιάς αντιµετωπίζουµε όλοι µαζί από κοινού και βιώνουµε τα
µεγάλα προβλήµατα της ήδη υφιστάµενης οργανικότητας στις
περιοχές µας.

Συνεπώς αυτή η αντιστοιχία των είκοσι πέντε µαθητών προς
ένα δάσκαλο, -σύµφωνα µε τη βάση δεδοµένων του Υπουργείου,
το γνωστό server- στην περίπτωση της Δωδεκανήσου δεν µπορεί
και δεν πρέπει να ισχύσει.

Καταργώντας οργανικές θέσεις και υποβιβάζοντας τα σχολεία,
δυστυχώς η ποιότητα στα νησιά µας θα υποβαθµιστεί εντελώς. 

Εκτός όλων αυτών, σε πολλά νησιά, αν υποβιβαστούν οργα-
νικά τα σχολεία, δεν θα υπάρχει η δυνατότητα παρακολούθησης
σηµαντικών διδακτικών αντικειµένων, όπως η πληροφορική, τα
αγγλικά, η µουσική, η φυσική αγωγή, τα εικαστικά, η διδασκαλία
των οποίων είναι δεδοµένη για τους υπόλοιπους µαθητές άλλων
περιοχών, λαµβάνοντας υπ’ όψιν και το γεγονός ότι δεν υπάρχει
καν η δυνατότητα παρακολούθησης αυτών των µαθηµάτων σε
ιδιωτικά φροντιστήρια.  

Από τις διατυπωθείσες µέχρι σήµερα, απόψεις, µόνο η διαβε-
βαίωσή σας, κύριε Υπουργέ, ότι θα λάβετε υπ’ όψιν την πρόταση
των περιφερειακών προϊσταµένων εκπαίδευσης, όπως έχουν ήδη
αποσταλεί στο Υπουργείο,  είναι -κατά την προσωπική µου
άποψη- ικανοποιητική και αίρει κάθε αδικία. Πιστεύω ότι αυτό πε-
ριµέναµε, να διαβεβαιώσετε σήµερα και στην Ολοµέλεια της
Βουλής ότι θα λάβετε υπ’ όψιν αυτήν την πρόταση οργανικότη-
τας, τουλάχιστον για τα ακριτικά  νησιά της Δωδεκανήσου. 

Καταθέτω και για τα Πρακτικά της Βουλής το σχετικό πίνακα,
όπως έχει διαβιβαστεί και από το Υπουργείο, από πλευράς περι-
φερειών για την οργανικότητα αυτή.   

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος-Νικόλαος Υψηλάν-
της καταθέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο
οποίος βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής.)

Νοµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι µε αυτήν τη διαβεβαίωση αίρεται
κάθε αµφισβήτηση η οποία υπάρχει σήµερα και κάθε δικαιολο-
γηµένη ανησυχία από άκρο εις άκρο της Δωδεκανήσου. Θα
ήθελα να σας πω ότι ο αγώνας αυτός τον οποίο δίδουνε οι ακρί-
τες  στα Δωδεκάνησα, είναι ένας αγώνας όχι µόνο για την οικο-
νοµική επιβίωση, αλλά και για την πνευµατική βελτίωση, η οποία
θα επιτευχθεί µόνο µε καλούς εκπαιδευτικούς στο σωστό τους
αριθµό και την ώρα που πρέπει.

Ευχαριστώ πολύ.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε συνάδελφε. Υποστηρίζω κι εγώ την πρότασή σας.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΑΚΗΣ: Και η Αντιπολίτευση τη στηρίζει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Χαίροµαι που είµαστε

εµείς, οι τρεις παρόντες που συνεργαστήκαµε. Ευχαριστώ, εσάς,
κύριε Υψηλάντη και κύριε Υπουργέ, και τους συναδέλφους µου
απέναντι, για τη συνεργασία µας τους δέκα µήνες που ήµουν
Πρόεδρος στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων.

Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας και

Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Κύριε Πρόεδρε,
κύριοι Βουλευτές, θα αρχίσω µε την έκφραση των συγχαρητη-
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ρίων µου για την ανάληψη της Προεδρίας από πλευρά σας, αν
και είναι η δεύτερη µέρα. Με την πεποίθηση της πολύ καλής συ-
νεργασίας στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων, ξέρω ότι το
έργο σας θα είναι και καλό και παραγωγικό και αξιοκρατικό και
δίκαιο. 

Κύριε Βουλευτά, είχα την ευκαιρία χθες να τοποθετηθώ για το
ίδιο ζήτηµα. Σας ευχαριστώ που µου δίνετε επίσης τη δυνατό-
τητα να εµβαθύνω σε ορισµένα στοιχεία, επειδή αναφερθήκατε
σε µία πρόταση της περιφερειακής διεύθυνσης. 

Θα ήθελα προοιµιακά να ξεκαθαρίσω το εξής: Όχι µόνο στη-
ρίζουµε την πολυνησιωτικότητα, όχι µόνο το Υπουργείο λαµβάνει
υπ’ όψιν του -όπως έκανε και στην αρχή της σχολικής χρονιάς-
τις ιδιαίτερες ανάγκες των νησιών, αλλά στο πλαίσιο των δυνα-
τοτήτων που υπάρχουν και πολλές φορές υπερβαίνοντας και
αυτό το πλαίσιο, δίνουµε τη δυνατότητα να κατοχυρωθεί η ορ-
γανικότητα σε σχολεία αποµακρυσµένων περιοχών, χωριών των
νησιών της Δωδεκανήσου, των Κυκλάδων, του νοτίου Αιγαίου,
γιατί γνωρίζουµε ότι το δικαίωµα στη µόρφωση, το δικαίωµα στην
εκπαίδευση, είναι ένα καθολικό δικαίωµα και στηρίζεται επίσης
και στη συνταγµατική επιταγή για την προστασία της πολυνησιω-
τικότητας. 

Τι έχει γίνει µέχρι σήµερα όµως; Έχει σηµασία να το ξεκαθα-
ρίσουµε αυτό. Τέσσερις φορές φέτος ζήτησα από όλους τους
διευθυντές των σχολείων µε έγγραφο του Υπουργείου να επα-
ληθεύσουν και να καταχωρήσουν στο ηλεκτρονικό σύστηµα τα
κενά που είχαν, όπως επίσης και την αναλογία µεταξύ µαθητών
και εκπαιδευτικού προσωπικού. Αυτό είχε ως αποτέλεσµα, να
γίνει για πρώτη φορά µία αποτύπωση των εκπαιδευτικών αναγ-
κών και να ληφθεί υπ’ όψιν, επίσης, ο ιδιαίτερος χαρακτήρας ορι-
σµένων  περιοχών.

Θέλω να σας αναφέρω ορισµένα στοιχεία. 
Μιλήσατε για το Αγαθονήσι. Στο Αγαθονήσι, στο ολοήµερο δη-

µοτικό σχολείο, υπάρχουν τρεις δάσκαλοι για τέσσερα παιδιά,
ενώ το γυµνάσιο διαθέτει επτά εκπαιδευτικούς για εφτά µαθητές. 

Αυτό είναι υποχρέωσή µας και θα το αναπτύξουµε έτσι, ώστε
την επόµενη χρονιά να κατοχυρωθεί ακόµη περισσότερο η δυ-
νατότητα των παιδιών αυτών να µορφώνονται στον τόπο τους.

Από την άλλη πλευρά, παρατηρήθηκαν δυσαρµονίες. Μπορώ
να σας δώσω κι άλλα στοιχεία. Μπορώ να σας πω ότι επίσης
υπήρξαν νηπιαγωγεία, τα οποία διατηρήθηκαν στα νησιά αυτά,
µε πολύ µικρό αριθµό µαθητών, ακριβώς γιατί οι µαθητές δεν
µπορούσαν να µετακινούνται από αποµακρυσµένες περιοχές
προς κεντρικότερες περιοχές. 

Αυτό το οποίο κάναµε, είναι να διαπιστώσουµε σε µία πρώτη
φάση, εάν και κατά πόσο υπήρχε αντιστοιχία µεταξύ του αριθµού
των εκπαιδευτικών και του αριθµού των µαθητών και να δούµε
ποια ήταν αυτά τα κενά, τα οποία την επόµενη χρονιά θα έπρεπε
-κατά προτεραιότητα σε ορισµένες περιοχές- να πληρωθούν. 

Είδαµε όµως, από τα στοιχεία τα οποία λάβαµε, ότι υπήρχαν
αναντιστοιχίες. Δεν υπήρχε αντιστοίχηση -δεν υπήρχε αιτιολογη-
µένη αντιστοίχηση- µεταξύ των αναγκών και του αριθµού των µα-
θητών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Ένα λεπτό την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε. Θα είµαι πολύ σύν-
τοµος.

Αυτό λοιπόν το οποίο κάναµε µε το έγγραφο στο οποίο ανα-
φερθήκατε, ήταν να ζητήσουµε όχι τη µείωση της οργανικότητας
-γιατί δεν ζητήθηκε τίποτα τέτοιο µε το έγγραφο αυτό- αλλά οι
περιφερειακοί διευθυντές και οι διευθυντές να αιτιολογήσουν τις
προτάσεις που έχουν κάνει.

Πράγµατι, χθες είχα τη δυνατότητα -και θα επανέλθω στη δευ-
τερολογία µου- να µιλήσω µε όλους τους περιφερειακούς διευ-
θυντές και µε τον Περιφερειακό Διευθυντή Νοτίου Αιγαίου.
Βεβαίως ανέφερα -και µπορώ να επιβεβαιώσω αυτό το οποίο εί-
πατε, το οποίο φαίνεται και από το έγγραφο της 15ης Απριλίου
του 2013, που απέστειλα σε όλους τους περιφερειακούς διευ-
θυντές- ότι οι προτάσεις τους πρέπει να είναι αιτιολογηµένες. Τι
σηµαίνει αυτό; Αιτιολογηµένες είτε ως προς τη νέα αποτύπωση
της κατάστασης είτε ως προς τη θετική διάκριση που θα πρέπει
να γίνει σε ορισµένες περιοχές έτσι, ώστε να µπορούµε να απο-

στείλουµε το εκπαιδευτικό προσωπικό που χρειάζεται στις απο-
µακρυσµένες περιοχές. 

Ευχαριστώ και θα επανέλθω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ευχαριστώ πολύ.
Κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ-ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Πράγµατι οι σκέψεις οι οποίες διατυπώνονται εδώ, είναι προς

τη θετική κατεύθυνση θα έλεγα. Πλην όµως, θέλω να επισηµάνω
ακόµα ορισµένα πράγµατα. 

Δυστυχώς ή ευτυχώς, το κόστος για να επιβιώσουν τα νησιά
µας είναι µεγάλο. Και το κόστος όµως των νησιωτών να ζουν σε
αυτά τα νησιά, είναι και γι’ αυτούς τεράστιο. Γι’ αυτόν το λόγο
δεν θα πρέπει να υπάρχει µε κανέναν τρόπο έκπτωση σε τίποτα.
Αυτό άλλωστε κατοχυρώνει και το Σύνταγµα, αυτό ψηφίσαµε
προχθές στη Βουλή και µε ειδικό άρθρο, σε ειδικό σχέδιο νόµου,
σχετικά µε το Υπουργείο Ναυτιλίας και Αιγαίου.

Θέλω να πω όµως το εξής: Δεν είναι µόνο τα µικρά νησιά -διότι
αυτό το διάστηµα ακούσαµε διάφορες εκδοχές πάνω στο πρό-
βληµα- δεν είναι µόνο το Αγαθονήσι. Μπορώ κι εγώ να σας θέσω
ορισµένα θέµατα, ορισµένες περιπτωσιολογίες. Για παράδειγµα,
το Δηµοτικό Σχολείο Κάσου, που είναι εξαθέσιο, µε εξήντα τέσ-
σερις µαθητές, υποβιβάζεται σε τετραθέσιο, κατά την αναλογία
τού ένας δάσκαλος προς είκοσι πέντε µαθητές. Το ίδιο συµβαίνει
και µε τα διθέσια και εξαθέσια σχολεία της Σύµης, το ίδιο µε των
Λειψών, το ίδιο µε το εξαθέσιο σχολείο της Αστυπάλαιας µε
εξήντα τρεις µαθητές, που υποβιβάζεται κατά την εκτίµηση αυτή,
κατά τον µπούσουλα αυτόν, τον οποίο, ας πούµε, θέλουµε να βά-
λουµε για τον εξορθολογισµό. Και είναι αυτό το οποίο δεν µπο-
ρούµε να κάνουµε σε αυτές τις περιοχές. Αυτή η αντιστοιχία δεν
µπορεί να επιβιώσει, διότι είναι ήδη τα πράγµατα πιεσµένα και
αυτό το κλάσµα δεν θα βγει ποτέ. Δεν βγαίνει ποτέ.

Συνεπώς θέλω να το ακούσω ξεκάθαρα, κύριε Υπουργέ, από
εσάς ότι είναι για όλα αυτά τα ακριτικά νησιά της Δωδεκανήσου,
διότι και η Ρόδος έχει πρόβληµα –επαναλαµβάνω- και η Κως έχει
πρόβληµα και η Κάλυµνος έχει τεράστιο πρόβληµα. Δεν είναι
µόνο το Αγαθονήσι, δεν είναι µόνο οι Λειψοί, δεν είναι µόνο η
Λέρος κ.ο.κ.. Είναι και τα µεγαλύτερα νησιά της Δωδεκανήσου
µε τις ιδιοµορφίες και τις ιδιορρυθµίες τις οποίες έχουν. Και αυτό
δεν πρέπει να το ξεχνάµε.

Το ότι υπάρχει περιθώριο απόκτησης πλούτου, προκειµένου
να βοηθηθεί και η εθνική µας οικονοµία λόγω του τουρισµού,
αυτό δεν σηµαίνει ότι έχουµε λύσει το πρόβληµά µας σε άλλους
τοµείς. Κι εάν δεν ενισχύσουµε αυτούς τους τοµείς, δεν θα πε-
τύχουµε και την οικονοµική ανάπτυξη.

Άρα θα ήθελα από εσάς, κύριε Υπουργέ, άλλη µια φορά -και
το ζητώ ξεκάθαρα- να τηρήσετε τη δέσµευση αυτήν την οποία
έχετε δηλώσει ξεκάθαρα εδώ, ότι θα ακούσετε τους περιφερει-
ακούς διευθυντές, τις αιτιολογηµένες προτάσεις τους. Πιστεύω
όµως ότι για τα νησιά δεν χρειάζεται περισσότερη αιτιολόγηση,
δηλαδή δεν θα πρέπει να µπούµε στον κάµατο να πούµε: «Α, για
τους Λειψούς ή για τη Ρόδο ή για την Τήλο πρέπει να ακούσουµε
µία ειδική αιτιολογία του προβλήµατος από τον περιφερειακό δι-
ευθυντή». Είναι πράγµατα αυταπόδεικτα και αυτονόητα.

Κάποιος συνάδελφος εδώ συναντήθηκε µε τον κύριο Υπουργό
και εξεδόθη µία ανακοίνωση, η οποία έλεγε ότι δεν θα υπάρξει
καµµία αλλαγή, όσον αφορά τα µικρά νησιά, τα ολοήµερα σχο-
λεία των µικρών νησιών, την οργανικότητα των ολοήµερων σχο-
λείων των µικρών νησιών. Αυτό τι σηµαίνει για εµάς; Σηµαίνει ότι
το µικρό νησί, αφαιρουµένου έστω κι ενός δασκάλου που κάνει
το ολοήµερο, µπαίνει στην κατηγορία της υποβάθµισης της ορ-
γανικότητάς του. 

Ακούστηκε και εχθές η απάντησή σας. Θέτω και στο Προ-
εδρείο -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε- το εξής: Θα πρέπει κάποιες
επίκαιρες ερωτήσεις, οι οποίες τίθενται και όπως αναφέρει και ο
Κανονισµός, να εξετάζονται από κοινού και να έχει ο κάθε Βου-
λευτής το χρόνο να µιλήσει πάνω στο θέµα και στο πρόβληµα το
οποίο τίθεται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ετέθη και από τον κ.
Χαϊκάλη. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ-ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Διότι έβαλα σήµερα σε

11070 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ταλαιπωρία τον κύριο Υπουργό, να έλθει, για να γίνουν αυτές οι
διευκρινίσεις, τις οποίες ο κ. Κρεµαστινός εχθές, έθεσε για όλο
το Αιγαίο. 

Εµείς τις θέτουµε για τα Δωδεκάνησα, διότι εδώ µπορεί να εκ-
προσωπούµε το έθνος ολόκληρο, αλλά η αγωνία µας, ο πόνος
µας και οι ανησυχίες µας είναι γι’ αυτούς τους πολίτες, που κα-
θηµερινά είµαστε σε συναναστροφή µαζί τους και  γνωρίζουµε
τα προβλήµατά τους.

Και στο σηµείο αυτό, ευχαριστώ και τη συνάδελφο κ. Ιατρίδη
και τον κ. Γάκη, που είναι εδώ παρόντες, για να ακούσουν µε
αγωνία αυτά τα οποία θα µας πείτε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΑΚΗΣ: Εκφράζουµε την αγωνία και τη συµπα-
ράστασή µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Το λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας και

Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Κύριε Βουλευτά,
αναφερθήκατε στο κλάσµα και στη διαίρεση να είναι είκοσι πέντε
µαθητές. Θα ήθελα να επαναλάβω κάτι, για να είναι απόλυτα
σαφής η θέση µου.

Η αιτιολόγηση που ζητήσαµε από τους περιφερειακούς διευ-
θυντές, δεν έχει µόνο αντικείµενο την διαπιστωθείσα, σε ορισµέ-
νες περιπτώσεις, αναντιστοιχία  µεταξύ των στοιχείων που είχαν
καταχωρήσει οι ίδιοι οι διευθυντές σχολείων και των προτάσεων
που έρχονταν από τις περιφερειακές διευθύνσεις, διότι καταλα-
βαίνετε κι εσείς ότι αυτές οι προτάσεις, σε ένα οποιοδήποτε σύ-
στηµα, θα πρέπει να είναι ταυτόσηµες. Ο διευθυντής και ο
περιφερειακός διευθυντής θα πρέπει να συνεργάζονται έτσι,
ώστε αυτό το οποίο αποτυπώνουν ως πραγµατικότητα, να είναι
η ίδια και για τον έναν και για τον άλλον. 

Η αιτιολόγηση που ζητήσαµε, είναι ακριβώς για να διαπιστω-
θούν οι ιδιαιτερότητες κάθε σχολείου. 

Αναφερθήκατε προηγουµένως στη µείωση ή στην αύξηση της
οργανικότητας –στη µείωση αναφερθήκατε- διότι σε ορισµένες
περιπτώσεις είτε σε αποµακρυσµένα σχολεία, είτε σε κεντρικό-
τερα σχολεία ο αριθµός είκοσι πέντε δηµιουργεί ανησυχίες για
την αύξηση ή τη µείωση των θέσεων.

Θα σας πω ένα παράδειγµα πάρα πολύ απλό, το οποίο προ-
έρχεται –δεν θέλω να το κατονοµάσω- από συγκεκριµένο σχο-
λείο της περιοχής σας. Εάν ένα σχολείο είναι έτσι δοµηµένο
όπου η αίθουσα χωράει δεκαπέντε µαθητές, πώς θα  φτιάξουµε
τµήµα των είκοσι πέντε; 

Αυτό λοιπόν που ζητάµε από τον Περιφερειακό Διευθυντή Νο-
τίου Αιγαίου, µε τον οποίο έχουµε εξαιρετική συνεργασία, είναι
η πρότασή του να είναι αιτιολογηµένη όχι απλά ως προς το συ-
νολικό αριθµό των οργανικών θέσεων κάθε σχολείου, αλλά επί
των ιδιαιτεροτήτων κάθε σχολείου. 

Αυτό θα µας δώσει µια αξιόπιστη εικόνα έτσι, ώστε µετά να
µπορούµε να φθάσουµε σε µία απόφαση, η οποία, όταν δηµιουρ-

γεί θετικές διακρίσεις ή όταν δηµιουργεί κατανοµές, οι κατανο-
µές αυτές να πατούν στην πραγµατικότητα, να πατούν στην αν-
τικειµενική ανάγκη που έχουν τα σχολεία. 

Παραδείγµατος χάριν, κανένας δεν θα αµφισβητήσει το γεγο-
νός ότι σε σχολείο των Λειψών υπάρχουν δεκατρείς µαθητές και
δεκαεπτά καθηγητές. Γιατί; Διότι είναι καθηγητές ειδικοτήτων.
Και αυτοί οι δεκατρείς µαθητές θα πρέπει να πάρουν τις ειδικό-
τητες που είναι αναγκαίες, για να ολοκληρωθεί το πρόγραµµα. 

Είπατε και κάτι άλλο, για το οποίο –αν θέλετε- έχω ιδιαίτερη
ευαισθησία. Είπατε ότι σε ορισµένες περιοχές δεν υπάρχει από
τα δηµόσια σχολεία η δυνατότητα για πρόσβαση των µαθητών
στη µόρφωση και ορισµένοι από αυτούς καταφεύγουν -ακόµη
και όταν δεν µπορούν- στα φροντιστήρια ή σε αυτό που ονοµά-
ζουµε σύστηµα της παραπαιδείας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, µε το εξής: Ακριβώς για αυτόν
το λόγο στο πρόγραµµα της ενισχυτικής διδασκαλίας, που, όπως
ξέρετε, έχει αρχίσει και λειτουργεί και έχει ορίζοντα τριετίας,
έχουµε πει ότι ιδιαίτερα στα Δωδεκάνησα –και το ξέρετε αυτό,
διότι έχω απαντήσει και έχω στείλει ήδη στους περιφερειακούς
διευθυντές- ακόµη κι ένα σχολείο, ένα γυµνάσιο µπορεί να συ-
στήσει κέντρο ενισχυτικής διδασκαλίας έτσι, ώστε να σταλούν
από τον ενιαίο πίνακα εκπαιδευτικοί και να µπορούν να λειτουρ-
γήσουν το πρόγραµµα. Να υπάρχει, δηλαδή ενισχυτική διδασκα-
λία ακόµη και σε ένα σχολείο και όχι σε όµιλο σχολείων, όπως η
υπουργική απόφαση προβλέπει. 

Καταλαβαίνετε λοιπόν ότι όχι µόνο στηρίζουµε αυτήν την προ-
σπάθεια, αλλά έχουµε την πεποίθηση ότι αυτή η πολιτική υπο-
στήριξης των εκπαιδευτικών θεσµών στην περιοχή των
Δωδεκανήσων και των Κυκλάδων, στα νησιά µας, είναι µία πολι-
τική εθνικού συµφέροντος. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ. 
Η έκτη µε αριθµό 1342/16-4-2013 επίκαιρη ερώτηση πρώτου

κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Σπυρίδωνος Χαλβατζή προς τον Υπουργό Δηµόσιας
Τάξης και Προστασίας του Πολίτη, σχετικά µε τις συνθήκες που
επικρατούν στα κέντρα κράτησης µεταναστών, δεν θα συζητηθεί
λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επικαίρων ερωτήσεων. 

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 12.58’ λύεται η συνε-

δρίαση για την προσεχή Δευτέρα 22 Απριλίου 2013 και ώρα
18.00’ µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό
έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων.
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